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Ptuj, Podravje � Sanacijski program v Šolskem centru Ptuj

Združili Biotehniško in Ekonomsko šolo
Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport je z novim ustanovitvenim aktom Šolski center Ptuj (ŠC Ptuj) seznani-
lo o združitvi Ekonomske in Biotehniške šole. Z novo reorganizacijo bodo na ŠC Ptuj delovale štiri šole, in sicer Šola za 
ekonomijo, turizem in kmetijstvo, Elektro in računalniška šola, Strojna šola in Višja strokovna šola. »Odločitev šol-
skega ministrstva ocenjujem kot pozitivno,« se je odzval direktor Oton Mlakar. Več na strani 3.

Foto: Črtomir Goznik
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Direktor KP Ptuj Janko Širec 
je povedal, da je trenutni sistem 
zbiranja stekla na terenu z ekolo-
škimi otoki učinkovit. Zato ne vidi 
razloga, da bi ga spreminjali. Za 
boljšo dostopnost so podaljšali 
tudi poslovni čas zbirnih centrov. 
Komunala odpadke zbirajo v štirih 
občinah, v Markovcih, Gorišnici, 
Juršincih in na Hajdini.

Čisto mesto: 55 
tisočakov dodatnega 
prihodka

Največjo spremembo bodo čuti-
li uporabniki, kjer dejavnost izvaja 
Čisto mesto Ptuj, ki je po novem 
letu po terenu že začelo deliti 
120-litrske zelene posode. Predvi-
doma jih bodo razdelili 10.300. Ze-
leno luč za to so jim v lanskem letu 
dale občine Cirkulane, Destrnik, 

Duplek, Kidričevo, Majšperk, Pod-
lehnik, Trnovska vas, Sveti Andraž, 
Videm, Zavrč in Žetale. Odvoz ste-
kla bo šestkrat na leto, smetarji ga 
bodo odvažali neposredno od go-
spodinjstev, kot to velja za vse os-
tale smeti. V podjetju so pojasnili, 
da želijo s tem ukrepom izboljšati 
svoje storitve. Poleg tega se je na 
ekoloških otokih, ki so bili name-
njeni zgolj zbiranju stekla, po po-
jasnilu Čistega mesta odlagalo še 
marsikaj drugega, kar tja ne sodi. 
»Nekateri so lokacije ekoloških 
otokov izkoriščali za nezakonito 
odlaganje odpadkov, s čimer smo 
izvajalci in občinski režijski obra-
ti imeli dodatne stroške čiščenja 
ter odstranjevanja teh odpadkov, 
obenem je bila slabša tudi kako-
vost zbranega stekla v posodah.« 
Povedali so še, da so sortirne ana-
lize, ki so jih dolžni izvajati, poka-

zale, da med mešanimi komunal-
nimi odpadki ostaja veliko stekla, 
kar med drugim otežuje njihovo 
nadaljnjo obdelavo. Zato menijo, 
da bo uporabnikom lažje, če bodo 
steklo zbirali ter oddajali doma in 
jim ga ne bo treba voziti na odda-
ljene ekološke otoke. 

Čisto mesto Ptuj je posode v 
petih občinah že razdelilo, odzivi 
uporabnikov so po njihovih bese-
dah več kot pozitivni. Sprememba 
načina zbiranja stekla sicer ne bo 
veljala za uporabnike, ki koristijo 
skupna zbirna mesta, to je v blo-
kih, večstanovanjskih objektih ali 
na območjih razpršene gradnje 
v Halozah in Slovenskih goricah. 
Posoda za steklo bo znesek na po-
ložnici za smeti povprečno poviša-
la za 44 centov. Če to pomnožimo 
s številom posod (10.300), dobimo 
znesek 4.500 evrov. Toliko bi lah-

ko podjetje mesečno na račun zbi-
ranja stekla od vrat do vrat ustva-
rilo dodatnega prihodka. Na letni 
ravni bi bila številka blizu 55.000 
evrov. Komu torej koristi nov sis-
tem?

Zbirni centri 
Čistega mesta bodo 
odprti več časa

Enako kot KP Ptuj se je tudi Čis-
to mesto odločilo za prevetritev 
delovnega časa šestih zbirnih cen-
trov. Odprti bodo več časa, kot so 
bili doslej. Imajo jih v Kidričevem, 
Dupleku, Majšperku, Vidmu, Trno-
vska vasi in Žetalah, koristijo pa 
jih lahko uporabniki vseh 11 občin, 
kjer Čisto mesto izvaja smetarsko 
dejavnost. Za ta korak so se od-
ločili, ker so v ZC Gajke na Ptuju z 
novim letom uvedli plačljiv režim 
in se sme brezplačno odložiti le še 
0,5 m³ odpadkov. 

Na Ptuju naj si posodo 
priskrbi vsak sam

Za spremenjen način zbiranja 
stekla so se odločili tudi v Javnih 
službah (JS) Ptuj. Dodatnih posod 
za steklo načeloma ne bodo delili, 
posodo za zbiranje si lahko gospo-
dinjstva izberejo sama. Lahko je to 
vedro, plastičen ali lesen zabojček, 
kartonska škatla … Uporabnik bo 
posodo s steklom nastavil na od-
jemno mesto, smetarji jo bodo na 
določeni dan izpraznili. Če bi kdo 
želel imeti pravo smetarsko po-
sodo, mu jo bo izvajalec dostavil 
in zaračunal. Tudi na Ptuju se nov 
režim zbiranja odpadnega stekla 
uvaja samo v naseljih stanovanj-
skih hiš, ne pa tudi v blokovskih 
naseljih, starem mestnem jedru in 
poslovnih objektih z več uporab-
niki. Tam bo ostalo vse po starem. 
»Gre za nadgradnjo sistema, saj 
občanom ne bo treba voziti ste-

kla na ekološke otoke, temveč jih 
bodo predali tako kot preostale 
frakcije odpadkov. Pomemben 
razlog za spremenjen režim je želja 
po ureditvi stanja v naravi, saj so 
ponekod bili ekološki otoki v kata-
strofalnem stanju. Ob in v posode 
za steklo so se odlagali raznorazni 
odpadki (kosovni, mešani komu-
nalni …). Nobena rešitev doslej ni 
bila uspešna, le popoln umik po-
sod s takšne lokacije je včasih dal 
pozitiven rezultat.«

JS Ptuj bodo steklo odvažale 
enkrat mesečno, kjer so (bodo) 
posode skupne, pa tudi pogosteje, 
predvidoma vsak teden. V podjetju 
so povedali, da reorganizacija zbi-
ranja stekla za podjetje in za upo-
rabnike ne bo prinesla dodatnega 
stroška. Shemo zbiranja stekla od 
vrat do vrat so ponudili tudi občini 
Dornava, kjer so prav tako konce-
sionar. »Končna odločitev bo v ro-
kah občine,« so dodali.

torek � 26. januarja 20212 Aktualno

Spodnje Podravje � V 12 občinah zbiranje stekla od vrat do vrat

Še en v nizu smetarskih eksperimentov
Smetarska podjetja v 12 občinah Spodnjega Podravja uvajajo novost pri zbiranju stekla. Ekološke otoke v naseljih stanovanjskih hiš bodo ukinili, 
po novem bodo steklo zbirali od vrat do vrat, enako kot mešane komunalne in biološke odpadke, papir in embalažo. Sistem ne bo veljal za vse 
občine, saj se Komunalno podjetje (KP) Ptuj za spremembo ni odločilo. 

Foto: ČG

Zbiranje stekla od vrat do vrat je še en v nizu eksperimentov ptujskih smetarjev, ki vsakih nekaj mesecev »izumi-
jo« nekaj novega, s čimer lahko dodatno organizacijsko ali (in) fi nančno obremenijo uporabnike. 

Celje in Maribor: ekološki otoki
V Mariborski Snagi so pojasnili, da je na območju, ki ga pokrivajo, to so občine Maribor, Ruše, 

Lovrenc na Pohorju, Selnica ob Dravi, Kungota, Pesnica in Starše, ločeno zbiranje steklene embalaže 
organizirano v sklopu ekoloških otokov. Na ekoloških otokih so postavljeni zabojniki za stekleno 
embalažo, poleg njih pa tudi zabojniki za papir. Izjema je občina Miklavž na Dravskem polju, kjer 
ekoloških otokov ni in gospodinjstva vse vrste odpadkov zbirajo doma. Posebnih posod za steklo 
nimajo, zbirajo ga v škatlah, zabojčkih in podobno.

Celjski Simbio smetarsko dejavnost izvaja v 12 občinah. Posode za zbiranje stekla imajo izključno na 
ekoloških otokih, kar pomeni, da jih nimajo niti v blokovskih naseljih. »Na celotnem območju 12 občin 
je 758 ekoloških otokov za ločeno zbiranje papirja, stekla in ponekod še plastične in kovinske embalaže 
iz gospodinjstev. Ekološke otoke lahko uporabljajo vsi, ki so vključeni v sistem ravnanja z odpadki in 
ne samo stanovalci, ki živijo v njegovi neposredni bližini.«

Foto: Simbio Celje

Kot je znano, je sedanja trnovska 
poštna poslovalnica že zdavnaj ne-
ustrezna in premajhna za potrebe 
razdelilne pošte za kar tri občine, 
in sicer Trnovsko vas, Sveti Andraž 
v Slovenskih goricah in Destrnik, 
zato so na Pošti Slovenije že dlje 
časa »raziskovali trg in preverjali 
razpoložljive možnosti za gradnjo 
nove pošte«. Slednjič so se odločili 
za nekdanjo Kirnovo domačijo, v 
kateri je bila nekoč prva vaška trgo-
vina in ki jo je občina pred kratkim 
odkupila od zasebnega lastnika, 
porušila dotrajano stavbo in zemlji-
šče očistila.

»Pošta Slovenije je za svoje pot-
rebe kupila 800 od skupnih skoraj 

2.000 kvadratnih metrov, in sicer 
za 39 evrov po kvadratnem metru 
z vključenim davkom na dodano 
vrednost, kar znese dobrih 31.000 
evrov,« je povedal trnovski župan 
Alojz Benko. »Kupnina je za zdaj 
deponirana še pri notarju, saj mo-
ramo urediti še zemljiškoknjižne 
zadeve. Izbrisati je treba predkup-
no pravico, ki jo je imela občina, 
urediti parcelne številke, izbrisati 
tudi porušene objekte, skratka 
poskrbeti, da bo prodana parcela 
zemljiškoknjižno čista. V bistvu ča-
kamo samo še na pravnomočnost 
teh postopkov.«

Parcele so dali odmeriti tako, 
je pojasnil Benko, da si je občina 

obdržala 12-metrski pas ob glavni 
cesti za primer, da bi kdaj v priho-
dnosti širili cesto skozi središče 
Trnovske vasi. »Za tem pasom pri-
de nova pošta, za njo, torej sever-
no proti šoli, pa ostaja še del občin-
skega zemljišča. Da bomo lahko do 
njega dostopali, bomo med novo 
pošto in cerkvijo uredili pot.«   

Kdaj bo Pošta Slovenije začela 
graditi svojo novo poslovalnico v 
Trnovski vasi in kakšni so načrti za-
njo, še ni znano, z uprave so nam 
v zvezi z novo trnovsko pošto zgolj 
potrdili podpis pogodbe za nakup 
zemljišča konec leta 2020, medtem 
ko »drugih informacij za zdaj še ne 
morejo posredovati«.

Foto: SD 

Zdaj je že tudi uradno: Pošta Slovenije bo nasproti sedanje poslovalnice zraven cerkve v središču Trnovske vasi 
gradila novo poslovalnico.

Trnovska vas � Pošta Slovenije kupila del nekdanje Kirnove domačije

Kupnina za zdaj deponirana pri notarju
Konec lanskega leta je Občina Trnovska vas s Pošto Slovenije podpisala pogodbo o prodaji zemljišča ob 
cerkvi v središču naselja, na katerem bodo zrasli sodobni poštni prostori.
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Karol Korent iz Radelj ob Dravi 
je kmetijski kompleks v Sobetincih 
pred dobrim desetletjem odkupil 
od Perutnine Ptuj. Gre za hleve in 
posestvo nekdanjega ptujskega 
kmetijskega kombinata. Korent je 
v Sobetincih nekaj časa gojil gove-
do, potem pa hleve izpraznil in vse 
skupaj prodal Miranu Vargazonu 
oziroma njegovemu podjetju. Ta 
je skupaj s poslovnim imperijem 
Keter v Sobetincih zgradil biopli-
narno moči 2 MW.

Domačini, ki jim veliko družbeno 
posestvo ob robu vasi okolje zas-
mraja že desetletja, gradnji biopli-
narne niso bili naklonjeni. Sila kapi-
tala je prevladala in gradbeni stroji 
so kmalu zahrumeli. Vargazon ozi-
roma njegov poslovni boter Keter 
sta od državnih bank pridobila več 
milijonov evrov težke kredite in 
bioplinarna z zelenim logotipom 
je poleti 2010 začela obratovati. 
Ne za dolgi čas, saj se je poslovni 
načrt sesul, stroški se niso pokriva-
li, Vargazon je vse bolj tonil v rdeče 
številke.

Država propadle 
investicije naložila na 
pleča državljanov

Krediti bankam, ki so jih inve-
stitorji najemali za gradnjo biopli-
narn, so v veliki meri ostali nep-
lačani. Preneslo se jih je na slabo 
banko (DUTB). Državna DUTB je 
od Vargazona prevzela samo ban-
čne terjatve v znesku 10,5 milijona 
evrov, ne pa tudi premoženja, to-
rej posestva z bioplinarno. DUTB 
je terjatve poskušala prodati, a 
prodaja ni uspela. Čeprav je država 
oziroma v njenem imenu DUTB na 
svoja pleča prevzela Vargazonov 
in Keterjev dolg, sobetinske bio-
plinarne ni nikoli upravljala. Več ali 
manj je ta bila v rokah likvidacijskih 
in stečajnih upraviteljev (Vargazo-
novih in Korentovih), ki so jo od-
dajali v najem. Absurd je bil dvojni: 
država je prevzela ves investicijski 
vložek in ga naložila davkopla-
čevalcem, z bioplinarno so služili 
najemniki in najemodajalci, ki jim 
je država za proizvodnjo elektrike 

namenjala še subvencije, ki jih prav 
tako pobira pri državljanih, s po-
ložnicami za elektriko.

Bioplinarna nič več 
Vargazonova, temveč 
Korentova

V labirintu vsega naštetega je 
bioplinarna skupaj z zemljišči priš-
la celo nazaj v roke prejšnjemu la-
stniku posestva Korentu oziroma 
v stečajno maso njegovega pro-
padlega podjetja Korent & Korent. 
Stečaj tega podjetja se je začel že v 
letu 2010. Prvi stečajni upravitelj je 
bil odvetnik Boštjan Repnik, čigar 

ime je moč najti tudi v drugih zgod-
bah, ki so povezane z bioplinarna-
mi. Sredi leta 2019 je sodišče Rep-
nika razrešilo in na njegovo mesto 
imenovalo Klemna Kmetiča.

Bioplinarna in posestvo 
na dražbi za 2,5 milijona 
evrov

Kmetič je za 5. februar razpisal 
javno dražbo, na kateri bo poskusil 
prodati nepremičnine v Sobetin-
cih (hleve, bioplinarno, pomožne 
objekte in zemljišča) ter pripada-
jočo strojno opremo v bioplinar-
ni, ki je sicer v okvari. Dražba bo v 
njegovi pisarni v Ljubljani, izklicna 
cena za premoženje, ki se prodaja, 
je 2.470.000 evrov.

Ločeno upravitelj Kmetič pro-
daja še kmetijska zemljišča na 
Ptujskem polju, ki so nekoč prav 
tako bila del sobetinskega pose-
stva. Gre za kar lep kos travnikov 
in njiv, za katere je bila lani jeseni 
razpisana dražba z izklicno ceno 
150.000 evrov, a zanimanja kup-
cev za nakup ni bilo. Zemljišča se 
bodo po odločitvi slovenjgraškega 
okrožnega sodišča v naslednji fazi 
prodajala vsako posebej, postopek 
prodaje pa ostaja javna dražba. 
Stečajni upravitelj je predlagal pro-
dajo z nezavezujočim zbiranjem 
ponudb in pogajanji s potencialni-
mi kupci, vendar sodišče predloga 
ni odobrilo. 
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Nekaj vrednega pa vseeno je: 
zemljišča!

Glede na opis stanja bioplinarne bi lahko sklepali, da je vse, kar je od 
bioplinarne ostalo, vredno skoraj nič. Toda: za investitorja, ki ima na voljo 
finančne vire, bi to lahko bila zlata jama. Parcele, na katerih so bioplinska 
postrojenja, so v območju energetske infrastrukture, ki je namenjeno 
dejavnosti gospodarskih javnih služb s področja energetike. Severni 
del posestva, na katerem so hlevi, je opredeljen za intenzivno pridelavo 
rastlin ali vzrejo živali. Velikost celotnega kompleksa je okoli 2,5 hektarja. 

Kako je že z raznoraznimi načrti o iskanju lokacij za sežigalnice in 
podobne obrate? Samo vprašam.

Foto: M24

Podravje � Zgodba o bankah, energetiki in stečajih v Sobetincih

Bioplinarno v desetih letih zgradili ter uničili
Sobetinska bioplinarna se bo prihodnji teden prodajala na javni dražbi. Prodaja jo Klemen Kmetič, stečajni 
upravitelj podjetja Korent & Korent. Dosje o bioplinarni Sobetinci je tako zapletena in dolga zgodba, da je v 
kratki časopisni članek ni moč strniti. Če bi nekdo želel zbrati vsa dejstva, preučiti posle in raziskati naklju-
čja, ki so se dogajali okoli sobetinske bioplinarne, bi lahko izdal knjigo. Ta se ne bi brala kot kmetijski pri-
ročnik, ker dejavnost bioplinarne pač sodi v področje kmetijstva, ampak kot kakšen drug, bolj napet žanr.

Foto: MZ

Neslavni spomenik slovenski državi in njenim podsistemom na robu naselja Sobetinci v občini Markovci

Podravje � Sanacijski program v Šolskem centru Ptuj

Združili Biotehniško 
in Ekonomsko šolo
Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport je z novim 
ustanovitvenim aktom Šolski center Ptuj (ŠC Ptuj) sezna-
nilo o združitvi Ekonomske in Biotehniške šole. Po besedah 
Otona Mlakarja, direktorja Šolskega centra Ptuj, so odloči-
tev o združevanju manjših šol napovedali že v letu 2019, to 
idejo so nato zapisali tudi v takratni sanacijski program.

Z novo reorganizacijo, ki bo začela veljati konec meseca oz. po 
sprejetju na vladi RS, bodo na ŠC Ptuj delovale štiri šole, in sicer 
Šola za ekonomijo, turizem in kmetijstvo, Elektro in računalniška 
šola, Strojna šola in Višja strokovna šola. »Odločitev šolskega mini-
strstva ocenjujem kot pozitivno, verjamem namreč, da je ta zdru-
žitev lahko velika priložnost za vse šole. Pomembna informacija 
za starše in dijake je, da za njih ne bo nobenih večjih formalnih 
sprememb, bodo pa postali del šole, ki bo pomenila veliko prilož-
nost in dodano vrednost za njihovo izobraževanje. Pomembno je, 
da bomo lahko še bolj med seboj povezovali vsebine, ki jih ponu-
jajo obstoječi programi,« je pojasnil Mlakar. 

Novo ime šole, kot ga je ministrstvu posredoval kolegij Šolske-
ga centra Ptuj, je bilo med zaposlenimi pozitivno sprejeto. Nazi-
vu »biotehniška« so se namensko izognili, ker je po Mlakarjevem 
mnenju to ime kmetijskim šolam prineslo več škode kot koristi. 
Število dijakov se je namreč kljub novemu imenu »Biotehnika« 
zmanjševalo. »Prepričan sem, da beseda ‚kmetijstvo‘ veliko boljše 
povzame to, za kar se dijaki na naši šoli izobražujejo.«

Foto: ČG

Obe šoli sta se v Šolski center Ptuj preselili leta 1979.

Težave Biotehniške šole so se vlekle že leta
Biotehniška šola Ptuj se je že dlje časa soočala z različnimi teža-

vami, predvsem glede števila vpisanih dijakov, ki se je iz leta v leto 
zmanjševalo, v letošnjem šolskem letu programe obiskuje zgolj 
136 dijakov, kar je za 30 manj kot v minulem šolskem letu. Zaradi 
epidemije pa so se sredstva bistveno zmanjšala tudi na področju 
tržne dejavnosti. Po zagotovilih Mlakarja odpuščanj zaposlenih 
zaradi združevanja ne bo, se pa ukinja delovno mesto ravnatelja 
Biotehniške šole oz. preneha mandat v. d. ravnateljice. Dejstvo je 
tudi, da so že v preteklosti zaradi upada vpisa učitelje prezaposlo-
vali na Ekonomsko šolo. Dobra novica sicer je, da se bodo zaradi 
združitve okrepili strokovni aktivi in sodelovanje med različnimi 
strokami.

Spremenila se bo sestava Sveta zavoda, ki ima po novem 17 in 
ne več 20 članov. Dosedanji člani bodo svoje delo opravljali do 19. 
maja, ko so napovedane redne volitve, saj trenutni sestavi poteče 
štiriletni mandat. 

Število programov in vpisnih mest se ohranja
Kot je še povedal Mlakar, število programov in vpisnih mest 

ostaja enako. Vpis bo potekal po ustaljenem načrtu, zato dijaki za-
radi združitve ne bodo imeli nobenih težav. »Morda gre na videz 
za združevanje dveh programsko popolnoma različnih področij, 
vendar če na vse skupaj pogledamo z drugega zornega kota, lah-
ko takšno povezovanje pomeni veliko dodano vrednost za razvoj 
širšega in ožjega okolja. V mnogih evropskih državah so namreč 
na področjih strokovnega in poklicnega izobraževanja bolj drzni, 
predvsem ni tako ostrih mej med programi in letniki.« Nova šola 
bo tako povezovala znanja s področja ekonomije, kmetijstva in 
turizma, veliko možnosti za nove vsebine pa ponuja odprti kuri-
kulum. Med drugim se z združitvijo odpirajo poti do novih progra-
mov s področja turizma, je prepričan Mlakar.

Za Ekonomsko šolo Ptuj z 263 dijaki je bila napovedana združi-
tev nekoliko nepričakovana, saj so v preteklih letih veliko delali na 
prepoznavnosti lastne blagovne znamke, pa tudi z vpisom niso 
imeli težav. Kljub temu so zaposleni po besedah Mlakarja  združi-
tev sprejeli pozitivno. 

Betoni razpokani in porušeni, 
motorja ne delujeta

Stečajni upravitelj Klemen Kmetič v razpisu dražbe 
opozarja, da objekt nima okoljevarstvenega dovoljenja 
(OVD), o čemer smo v našem časopisu pred leti že tudi 
podrobno poročali. OVD je bilo za bioplinarno pridobljeno 
leta 2013 (tri leta po zagonu dejavnosti?!), ni pa postalo 
pravnomočno. V postopek se je vključila okoljevarstvena 
organizacija Alpe Adria Green in s pritožbo uspela. Tako je 
bilo OVD odpravljeno. Ker se je spremenil zakonodajni okvir, 
bioplinarna pogojev za pridobitev OVD več ni izpolnjevala.

Kmetič je v razpisani dražbi podrobno predstavil 
stanje bioplinarne. Med drugim so na stenah betonskih 
rezervoarjev, končnega zalogovnika in lagun zaznane 
poškodbe betona, na končnem zalogovniku so vidne 
sledi izcejanja gnojevke skozi betonsko steno. Porušen je 
podporni steber plinohrama, membrane plinohrama so 
poškodovane in neprimerne za ponovno uporabo. Upravitelj 
je izrecno opozoril še na stanje plinskih motorjev, ki sta 
poganjala bioelektrarno. Oba sta v okvari, eden je celo zunaj 
kontejnerja in razstavljen. Nekdanji najemniki so ta motor 
nadomestili z drugim.

Foto: MZ



Štajerski TEDNIK torek, 26. 1. 2021     COLOR CMYK stran 4

Prvi uporabniki bi lahko bili 
na optično omrežje priključeni 
predvidoma v roku od treh do 
šestih mesecev, so napovedali v 
podjetju Rune Enia s sedežem v 
Sežani. Ultrahitro širokopasovno 
optično omrežje, zgrajeno v okvi-
ru projekta Rune, bo omogočalo 
hitrosti prenosa do 10 gigabitov 
na sekundo. 

Po podatkih podjetja Rune Enia 
bosta območje Haloz pokrivali dve 
vozlišči (eno v Stopercah, drugo 
v Markovcih), katerih gradnja pa 
se ne bo izvajala sočasno. Izgra-
dnja t. i. vozlišča v Stopercah se 
bo začela v roku treh mesecev, 
njegov namen pa je zagotavljanje 
optičnih signalov uporabnikom 
na območju občin Videm, Žetale, 
Podlehnik in Majšperk. Omenjene 
občine so že prejele projekte za 
izvedbo optične infrastrukture, 
pred samo izvedbo pa bodo zbrali 
še služnosti za vsako posamezno 
traso. To informacijo sta potrdila 
tudi majšperška županja Darinka 
Fakin in žetalski župan Anton Bu-
tolen. Želja obeh je, da bi se grad-
nja začela čim prej.

Kot so sporočili iz podjetja 
Rune Enia, bodo dela za celotno 
območje končana predvidoma do 

konca leta 2023. Gradnja optične-
ga omrežja je predvidena v dveh 
fazah; v prvi bodo zgradili vozlišče 
in omrežje, v drugi pa bodo začeli 
z izgradnjo uporabniških priključk-
ov in priklopi na omrežje. Gradnjo 
belih lis bo prevzelo podjetje Ru-

netec, d. o. o. (sestrsko podjetje 
Rune Enia), ki na več podeželskih 
območjih Slovenije že izvaja inve-
sticije v dostopovno optično infra-
strukturo. Podjetje je za območje 
podravske regije izbralo kmetij-
sko ministrstvo po razpisu, a ne 

bo pokrilo vseh belih lis skladno z 
zahtevami razpisa.

Veliko poskusov je že 
propadlo

Haloške občine si sicer že več 
kot desetletje prizadevajo za iz-

gradnjo optičnega omrežja. Ob-
čina Žetale je bila npr. pobudnica 
in nosilna partnerica Konzorcija 
haloških občin za izgradnjo širo-
kopasovnega omrežja, vendar se 
je nato sistem fi nanciranja spre-
menil in vsa prizadevanja so ostala 

samo na papirju. Izbrani ponudnik 
Rune je sicer napovedoval začetek 
gradnje optike, kjer obstaja tržni 
interes, že v lanskem letu, vendar 
se to ni zgodilo. Kot so odgovo-
rili v podjetju Rune, se je gradnja 
zamaknila zaradi epidemioloških 
razmer, a dela so vseeno izvajali 
na drugem koncu Slovenije.

Občine in še najbolj občani upa-
jo, da se bodo napovedi tokrat 
uresničile, saj se je v času epide-
mije še dodatno pokazalo, kako 
pomembne so dobre internetne 
povezave. Veliko ljudi na teh ob-
močjih ima namreč še vedno veli-
ko težave zaradi šolanja na daljavo 
ali dela od doma, internetne pove-
zave so počasne ali pa jih sploh ni. 

Za celotno naložbo 191 
milijonov evrov

Celotna investicija Rune Enia v 
Sloveniji znaša 191 milijonov evrov. 
Runetec je pridobil skupaj nekaj 
manj kot 13 milijonov evrov za so-
fi nanciranje gradnje v vseh belih 
lisah v državi. Za Podravje znaša 
višina sofi nanciranja za 3.748 go-
spodinjstev dobre 4,3 milijona 
evrov. 
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Slišali so namreč, da je komu-
nalni prispevek v Trnovski vasi višji 
kot drugje, zato je Andreja Krajnc 
predlagala, da se naredi primer-
java s sosednjimi občinami. Da se 
ne da enostavno primerjati stotih 
kvadratnih metrov tu in stotih 
tam, je takrat komentiral direktor 
občinske uprave Jože Potrč, saj 
da so že v občini Trnovska vas kar 
velike razlike glede komunalne 
urejenosti. Povedano svetnikov ni 
prepričalo, zato predloga novega 
odloka, kot rečeno, niso potrdili, 
na mize pa so ga znova dobili na 
prvi letošnji seji.

Brez konkretnih 
predlogov, brez 
sprememb

Župan Alojz Benko je v uvodu 
dejal, da je priseljevanje v občino 
eden od strateških ciljev, da pa je 
obenem treba misliti tudi na pro-

račun. Zato so šli v kompromisno 
rešitev in komunalni prispevek 
nastavili po najnižjih faktorjih, ki bi 
bil po novem za povprečno veliko 
hišo dražji za približno 450 evrov, 
odvisno od naselja. Obenem je 
opozoril na dejstvo, da je prejšnji 
odlok star že 10 let in da se je v 
tem času v občini komunalna infra-
struktura zelo izboljšala, torej so 
tudi vrednosti parcel narasle. 

»Ali je v gradivu, ki ga imamo 
pred seboj, kaj drugače, kot je bilo 
v prvem branju, je kaj spremenje-
no, je upoštevana kakšna naša pri-
pomba?« je zanimalo Andreja Ar-
nugo, Klemen Strmšnik iz ljubljan-
skega svetovalnega podjetja ZaVi-
ta, ki je gradivo pripravilo, pa mu 
je odvrnil, da ne: »Do sprememb 
ni prišlo, ker tudi ni bilo konkretnih 
predlogov zanje. Če hočemo na-
rediti korak naprej, moramo jasno 
povedati, kaj hočemo.«

Povračilo za 
investiranje

Da bi bilo treba faktorje znižati, 
je menil Drago Pukšič: »Kot so to 
storili v Majšperku, da bi v občino 
privabili več ljudi, pa imajo več in-
frastrukture kot mi.« 

Vedno je mogoče faktorje zniža-
ti, prispevna stopnja je lahko tudi 
nulta, vendar pri tem ne gre poza-
biti, da govorijo o prihodku občine, 
je opozoril Strmšnik. »Po moje je 
prav, da občina pobere vsaj nekaj 
od tega, kar je investirala, to je ne 
nazadnje bistvo komunalnega pri-
spevka. Razumem, da želite biti 
privlačni za priseljevanje. A kje je 
tu meja? Predlog, ki je pred vami, 
je razumen in uravnotežen, če pa 
menite drugače, predlagajte, kaj 
naj naredimo, in bomo uredili.« 
Spomnil je tudi na zakonodajno 
novost, po kateri se komunalni 
prispevek odmeri le za tisti del 

gradbene parcele, na kateri bo 
objekt dejansko stal, ne pa več za 
celo parcelo, zaradi česar občina 
že tako ali tako izgubi velik del pri-
hodka.

Prednost lastnim 
interesom?

Lahko obdržimo tudi staro ceno, 
je kot možnost omenil župan Ben-
ko, v takem primeru bo pač treba 
znižati prispevno stopnjo. Da os-

tane, kot je, se je strinjal Drago 
Pukšič, pritegnil mu je tudi Franc 
Tašner, ki je dodal, da naj se cene 
ne bi spreminjale vsaj za kmetijske 
in industrijske objekte, Manfred 
Jakop pa je nato postregel z nekaj 
matematike. »Pravite, da je odlok 
star deset let. Ob triodstotni letni 
infl aciji to pomeni, da smo že tako 
izgubili 30 %. Po hitrem izračunu z 
novim odlokom cen povišujemo 
za dobrih 8 %, kar pomeni, da še 
zdaleč ne dosegamo realne cene. 
Pri tem ne gre pozabiti, da so se 
vrednosti parcel v tem času zvi-

šale za 40 %. Po moje gre torej za 
minimalni dvig, ki ne bo vplival na 
odločitev nekoga, ali bo gradil pri 
nas ali ne. Ne nazadnje smo tudi 
v dvoletnem proračunu veliko 
pozornost posvetili gradnji infra-
strukture, zato se mi zdi, da s to 
razpravo delamo škodo sami sebi. 
Hkrati me moti, da tu nekateri gle-
date samo na lastne interese, kar 
ni prav.« Odlok je bil nato sprejet s 
štirimi glasovi za, Pukšič in Tašner 
pa sta glasovala proti.

Trnovska vas � Svetniki le potrdili povišanje komunalnega prispevka

Pljuvanje v lastno skledo z odrekanjem prihodka
Predlog za povišanje komunalnega prispevka za obstoječo komunalno infrastrukturo je v prvi vrsti rezultat spremenjene zakonodaje, zato je treba občinski odlok 
z zakonodajo uskladiti najkasneje do konca marca. Trnovski svetniki so o novem odloku razpravljali že lani septembra, ko so ga po burni razpravi in dilemi, ali je 
pomembneje z več denarja napolniti občinsko blagajno ali tvegati, da občina postane nezanimiva za priseljevanje predvsem mladih družin, zavrnili. 

Foto: SD

Alojz Benko pravi, da je priseljeva-
nje eden od strateških ciljev občine, 
da pa je obenem treba misliti tudi 
na proračunsko blagajno.

Haloze � Letos začetek gradnje optičnega omrežja Rune

Bodo končno le dočakali boljše internetne povezave?
Na območju Haloz naj bi se še letos začela zemeljska gradbena dela za gradnjo širokopasovnega omrežja Rune na območju t. i. sivih lis, s katero bodo zagotovili 
boljšo internetno povezavo prebivalcem v delih občin Cirkulane, Gorišnica, Majšperk, Podlehnik, Videm, Zavrč in Žetale. 

Foto: ČG

Zemeljska dela za izgradnjo optike naj bi se začela kmalu.

Podjetje Rune Enia bo gradilo 
optiko vsem uporabnikom, ki 
je še nimajo in živijo v naseljih 
z manj kot 1.000 naslovi (sive 
lise). Vključenost vsakega 
posameznega naslova v 
projekte je mogoče preveriti 
na www.ruralnetwork.eu, kjer 
so navedeni tudi predvideni 
termini izgradnje priključkov 
na posameznem naslovu. 

Občine Število hiš, 
vključenih v Rune 

Cirkulane 1160
Gorišnica 1163
Majšperk 1360
Podlehnik 724
Videm 1125
Zavrč 610
Žetale 277
Skupaj: 6419

Vir: Rune

Primer izračuna višine komunalnega prispevka 
(za hišo v velikosti 144 m2 in na parceli 600 m2)

Primer 1 
Trnovska vas

Primer 2 
Biš

Primer 3 
Bišečki Vrh

Višina komunalnega prispevka po 
starem odloku 3.345,65 3.238,08 2.206,40

Višina komunalnega prispevka po 
novem odloku 3.780,99 3.780,99 2.671,35

Vir: ZaVita

Foto: SD

Klemen Strmšnik: »Odlok o komu-
nalnem prispevku je tudi v drugem 
branju enak prvemu, saj ni bilo 
podanih konkretnih predlogov za 
spremembe.«

Foto: SD

Manfred Jakop: »Gre za minimalno 
povišanje komunalnega prispevka, 
s katerim še zdaleč ne dosegamo 
realne cene.«
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Anonimka župana Janka Merca 
postavlja v vlogo žrtve, občinske 
svetnike pa obravnava kot slabe 
fante (bad guys), ki županu naga-
jajo. Njena vsebina se v precejšnji 
meri dotika prejšnje oblasti pod 
županom Rajkom Janžekovičem, 
ko naj bi občina delovala v stilu 
klana, občane pa naj bi vodstvo 
občine v veliki večini obravnavalo 
kot drugorazredne.

Župan svetnik, svetniki 
faloti

Anonimko naj bi spisala skupina 
občanov Dornave. Ti županu Janku 
Mercu očitajo preveč demokratič-
no vodenje sej občinskega sveta, 
saj da dovoli preveč parlamentariz-
ma oziroma debate. Bil naj bi tudi 
preveč popustljiv. Občinski svetni-
ki so v anonimki dobili po ušesih, 
ker da delujejo nekonstruktivno in 
županu preveč oporekajo, posre-
dno naj bi bili zaradi tega na izgubi 
občina in občani. Svetniki naj bi po 
mnenju piscev anonimnega pisma 
ubirali nedostojni nivo komuni-
kacije, izigrali zaupanje volivk in 
volivcev, posledično naj bi vse to 
škodilo razvoju občine.

Ponovno očitki na 
račun Janžekoviča

V anonimki očitana zamera se 
dotika tudi nekdanjega župana, ki 
da ga svetniki dvigajo dobesedno 
v nebesa. Po mnenju skupine ob-
čanov, ki se skriva za anonimnim 
pismom, tudi nekdanji župan Raj-
ko Janžekovič ni bil brez napak. V 
pismu se omenja zloraba položaja 
pri zaposlitvi občinske tajnice, ki da 
je njegova sorodnica. Da bi ohranili 
njeno zaposlitev, naj bi svetniki po 
mnenju tistih, ki so skriti za ano-
nimnim pisanjem, nad sedanjim 
županom Mercem izvajali pravi 
pogrom. Šlo naj bi za »skupinsko 
maltretiranje in bombardiranje 
gospoda župana«. 

»Zdajšnji župan si zasluži pri-
ložnost, vsaka zadeva potrebuje 
svoj čas. Skrajni čas je, gospodje 
svetniki, da začnete spoštovati 
sedanjega župana in njegove odlo-

čitve. Kompetence (pristojnosti), 
ki so v njegovi domeni, prepustite 
njemu,« je med drugim zapisano v 
anonimnem pismu.

Avtorji anonimke so še poudarili, 
da je bil Janko Merc demokratično 
izvoljen, je župan vseh občanov in 
ne samo peščice prijateljev – privr-
žencev, kot naj bi to bilo v obdobju 
prejšnjega župana. Več naj bi bilo 
tistih, ki jih je tedanji župan imel za 
nepriljubljene. V anonimki je ome-
njena tudi nedemokratičnost nje-
govega vodenja v smislu, »da se z 
njim enostavno ne da pogovarjati, 
ker ne dovoli besede oziroma je ne 
upošteva«. 

Za komentar o vsebini anonim-
ke in očitkih na njegov račun smo 
zaprosili nekdanjega župana Jan-
žekoviča, ki dogajanja in pisanja 
anonimnih pisem ne želi komenti-
rati.

Dominik Kukovec je 
menda preglasen

V pismu je bilo eno od vprašanj 
namenjeno svetniku Dominiku Ku-
kovcu, ki da se je že v preteklem 
mandatu premalo angažiral za 
svoj kraj (Polenšak), v sedanjem 
mandatu je menda zelo glasen in 
problematizira odločitve, za kate-
re je pristojen župan. Kukovec je 
povedal, da vsebino anonimke tež-

ko komentira, saj se ne ve, kdo jo 
pošilja in iz katerih krogov je prišla. 
»Žalosti me, da na seji javno bere-
mo anonimna pisma, ki so na meji 
sovražnega govora. Prej bi priča-
koval, da bi se na seji brali dopisi, 
ki jih pošljejo občani z imenom in 
priimkom ter predstavljajo de-
jansko problematiko. Razumem, 
da imajo ljudje različna mnenja in 

za vsako diskusijo sem vedno od-
prt. Sam se bom vedno zavzemal 
za investicije, ki so razvojno narav-
nane in predvsem za enakomerno 
razvitost občine,« meni Kukovec in 
kot najpomembnejše navaja, da bi 
morala občina kot servis občanov 
različno misleče združevati ter 
umirjati strasti in ne obratno.

Dornava � Skrivnostno pismo, ki župana kuje v zvezde, svetnike pa graja

Je anonimko spisal županov privrženec?
Pravijo, da bič poči na koncu in ta rek se je na zadnji seji občinskega sveta v Dornavi pokazal za pravilnega. 
Občinska pravnica Erika Toplak Masten je tik pred koncem seje prebrala anonimno pismo, ki so ga prejeli 
na občino. Med branjem pisma je bilo med svetniškim zborom opaziti muzanje, dva od svetnikov sta bila v 
pismu z imenom in priimkom neposredno omenjena oziroma kritizirana.

Foto: MZ

Anonimno pismo je na januarski seji prebrala občinska pravnica Erika 
Toplak Masten (na fotografi ji levo). Fotografi ja je arhivska.

Foto: MZ

V sedanjem mandatu se občinske afere v občini Dornava vrstijo druga za drugo.

Cerkvenjak � Predlog proračuna končno sprejet

Začasno fi nanciranje 
zaradi okužb
Kar trikrat so morali v Cerkvenjaku prestaviti sejo občin-
skega sveta, na kateri bi se svetniki opredelili do osnutka 
proračuna.

Foto: SD

Ekonomska cena vrtca v Cerkvenjaku bo nižja za skoraj 19 evrov.

Zagodle so jim jo namreč okužbe s covidom-19, ki so zaokrožile 
po občinski upravi in svetu, zaradi katerih so termini za sicer zelo po-
membno proračunsko sejo padali kot domine. »Zbolel je sodelavec v 
občinski upravi, okužena sta bila dva svetnika, koronavirus se je lotil 
tudi mene in me 'onesposobil' za kar tri tedne,« pripoveduje župan 
Marjan Žmavc. »Tako nam seje ni uspelo spraviti pod streho do same-
ga konca leta; prvo branje proračuna smo namreč imeli 29. decembra. 
Potem je šlo gradivo v javno razpravo, ki po doslej veljavnem poslovni-
ku pri nas še vedno traja 30 dni, medtem ko so ta rok nekatere občine 
že skrajšale na 15 dni. To pomeni, da bomo proračun za 2021 lahko 
sprejeli najhitreje na prvi seji občinskega sveta v letošnjem letu, ki bo 
3. februarja. Zato smo na decembrski seji sprejeli tudi sklep o začas-
nem fi nanciranju občine za obdobje od januarja do marca.«

Vrtec za pet odstotkov cenejši
Svetniki so potrdili predlog o znižanju cene vrtca, ki deluje v okviru 

zavoda Osnovna šola Cerkvenjak. Ekonomska cena za prvo starostno 
skupino bo po novem za 5,6 odstotka oziroma skoraj 19 evrov nižja, 
in sicer bo znašala dobrih 390 evrov, cena za drugo starostno skupino 
pa bo znašala malo manj kot 367 evrov, kar je 4,9 odstotka oziroma 
skoraj 19 evrov manj kot doslej. Ekonomska cena je po veljavni me-
todologiji izračunana tako, da se skupni stroški za vsako starostno 
skupino delijo s številom otrok, ki jih vrtec lahko sprejeme. Znižanje 
ekonomske cene vrtca je bilo predlagano zato, ker vsi oddelki vrtca v 
Cerkvenjaku niso ves čas polno zasedeni in obstaja tveganje, da stro-
ški delovanja z ekonomsko ceno ne bodo pokriti, ampak bo potrebno 
dodatno fi nanciranje iz proračuna. Po zadnjem izračunu sicer starši 
za varstvo svojih otrok v vrtcu prispevajo povprečno 35 odstotkov 
ekonomske cene, preostalih 65 odstotkov pa se zagotovi iz občinske 
blagajne. 

Ormož � Razpis za društva

8.000 evrov za prireditve
Izgledi za letošnje leto so še precej negotovi, a so na občini 
Ormož po vzoru preteklih let že rezervirali sredstva za pod-
poro razim prireditvam. Denar pa bo dodeljen na podlagi 
javnega razpisa, ki bo odprt do konca oktobra.

Denar je namenjen podpori malih in večjih prireditev, dogodkov, pro-
jektov in drugih dejavnosti, če jih organizirajo društva, zveze društev, 
združenja ali organizacije, ki se ukvarjajo z nepridobitno dejavnostjo. 

Če bo izvedba prireditev sploh možna, se bodo organizatorji lah-
ko potegovali za sredstva v skupni višini 8.200 evrov. Gre za enako 
vrednost kot v preteklem letu, ko zaradi vseh ukrepov prireditve niso 
bile izvedene in je tretjina rezerviranega denarja ostala v občinskem 
proračunu.

Sicer so lani ormoška društva za prireditev počrpala skupno 5.500 
evrov. Najuspešnejša med društvi je bila Medobčinska zveza upokojen-
cev Ormož, ki je prejela 2.000 evrov. 800 evrov je prejelo Društvo goji-
teljev malih živali, 500 evrov je šlo v blagajno KD Podgorci, 400 evrov je 
prejela občinska Strelska zveza, 350 evrov Atletski klub, po 300 evrov 
so prejeli Nogometni klub, KD Ormož in KD Likudo Ormož, 250 evrov 
Sokolsko društvo, 150 evrov PGD Bresnica, po 100 evrov pa Klub tajnic 
in poslovnih sekretark Prlekije ter Lovska družina Velika Nedelja.

Foto: Arhiv ŠT

»Sem neposreden, 
povem tako, kot je«

V anonimki so omenili sve-
tnika Marka Mernika. Očitajo 
mu nesramnost in grdo obna-
šanje. Dejstvo je, da je Mernik 
res brez dlake na jeziku, kritičen, 
neposreden in odločen. »Pisci anoni-
mnega pisma nimajo poguma, da bi se pod pismo podpisa-
li oziroma nam argumente povedali v obraz. Dejstvo je, da 
je anonimno pismo bilo napisano v 'svojih' vrstah, saj so 
avtorji v en glas častili aktualnega župana. Argumenti, ki 
se nanašajo na moje nesramno in grdo obnašanje, so ne-
umestni. Vsi, ki me poznajo, vedo, da sem pošten in delam 
za dobrobit vseh občanov. Sem neposreden in pri tem res 
ne izbiram besed. Povem tako, kot je. Če bi se nesramno in 
grdo obnašal, ne bi bil predsednik društva z več kot 140 
člani in ne bi dobil 74-odstotne podpore na občinskih vo-
litvah. Le čevlje sodi naj Kopitar, je zapisal France Preše-
ren. In naj to velja tudi za pisce anonimnega pisma, « je 
poudaril Mernik. Dodal je, da se z dogajanjem na občini v 
času nekdanjega župana Janžekoviča ne obremenjuje, saj 
je treba gledati v prihodnost. 

Mernik se je v svojem razmišljanju dotaknil sedanjega 
vodenja občine. »V povezavi z anonimnim pismom smo 
naleteli na pomisleke, da sedanji župan nima podpore. 
Podporo je imel in jo pri določenih zadevah še vedno ima. 
Pretekle proračune smo potrdili in omogočili normalno 
delo župana in občinske uprave. Minilo je več kot dve leti, 
odkar je župan Janko Merc na funkciji. Časa za prilagodi-
tev in učenje je bilo več kot dovolj, zato svetniki pričakuje-
mo rezultate, tako od župana kot tudi od občinske uprave. 
Razumljivo je, da bo popuščanje svetnikov vedno manjše. 
Treba je omeniti tudi to, da brez vztrajanja svetnikov ne 
bi bilo sofinanciranja komunalnega prispevka za mlade 
družine, sofinanciranja malih čistilnih naprav, izgradnje 
javne razsvetljave na gričevnatem delu občine, božičnih 
daril za naše najmlajše in še česa.«

Foto: Osebni arhiv
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Predlog 

Dejstvo je, da ceste mnogim 
vrstam živali prečkajo migracijske 
poti, ki jih te uporabljajo za se-
zonske selitve, zaradi prehranje-
vanja, razmnoževanja ali iskanja 
novega habitata. S prečkanjem 
regionalnih in lokalnih cest živali 
nimajo težav, tu obstaja samo 
nevarnost trka vozila z živalmi. 
Drugače je na avtocestah, saj so 
te ograjene, zato je fi zični prehod 

čez njih živalim onemogočen. Za 
omilitev negativnih učinkov avto-
cest na življenjski prostor živali 
cestarji gradijo posebne prehode 
za prostoživeče živali.   

Najpogostejši pasovi 
ob vodotokih

In prav teh prehodov je, se 
zdi, ko pomislimo na slovenski 
avtocestni križ in si skušamo v 
spomin priklicati, koliko nadvo-
zov za divjad smo videli, veliko 
premalo. A se v bistvu motimo, 
pravi dr. Boštjan Pokorny, profe-
sor na oddelku za biodiverziteto 
primorske fakultete za matema-
tiko, naravoslovje in informacij-
ske tehnologije in predsednik 
strokovno-znanstvenega sveta 
Lovske zveze Slovenije. »Sploš-
no mnenje je res takšno, da pre-
hodov za prostoživeče živali čez 
ceste skoraj ni, a to ne drži, saj 
jih je relativno veliko, a so očem 
voznikov skriti. Vsekakor je veliko 
več podhodov kot nadhodov ali 
zelenih mostov oziroma ekoduk-
tov, kot jim rečemo. Taki podho-
di so še najpogosteje urejeni ob 

rekah in potokih, kjer za prehod 
srnjadi in male divjadi zadoščata 
že metrski ali dvometrski pas, ki 
pa ga skoraj ni opaziti.«

Dobri standardi pri 
novogradnjah

Pri monitoringu živali ugota-
vljajo, tako pravi Pokorny, da je 
več takih manjših podhodov bolj-
ša rešitev kot gradnja velikega 
nadvoza, kar se tiče srnjadi, da 
pa je zgodba drugačna pri velikih 

zvereh, denimo jelenjadi, divjem 
prašiču, medvedu. »Standardi, ki 
so pri projektiranju avtocest do-
ločeni za prehode živali, so jasni 
in dokaj dobro upoštevani pri 
vseh novogradnjah, kot je tudi 
podravska avtocesta, nekoliko 
manj je to urejeno pri starejših 
avtocestah, kot je na primer 
najstarejši slovenski odsek Raz-
drto–Vrhnika, ki je brez nadvoza 
za živali. Sicer ima nekaj manjših 
prehodov, ki pa niso dovolj veliki 
za medveda. Zato tam načrtuje-
mo postavitev zelenega mostu, 
ki bo tudi velikim zverem omogo-
čil varen prehod čez cesto.«

Malo vpliva na gibanje 
srnjadi

Po njegovem avtocesta sicer 
vpliva na migracije živali, saj lahko 
te spremenijo njen vzorec, a ne 
bistveno, še posebej ne pri srnja-
di. »Prav srnjadi je v Podravju naj-
več. To so zelo teritorialne živali, 
ki se praviloma gibajo le na nekaj 
deset hektarjev velikem ozemlju 
in ga tudi branijo. Običajno jih na 
kupu ni več kot deset, v podra-
vskih dolinah jih je najti tudi več, 
kar pa za preostali del Slovenije 
ni značilno. Zato dopuščam mož-
nost, da se je njihova prisotnost 
na kakšnih mestih ob avtocesti 
tudi bolj skoncentrirala, še bolj pa 
bi opažanja ljudi, da je srnjadi več 
kot nekoč, pripisal sociološkemu 
vidiku, da se pač v času epidemije 
veliko več gibljejo v naravi, jo tudi 
bolje opazujejo in odkrivajo, če-
sar prej sploh niso videli.«
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Zaprti koridorji zaradi afriške 
prašičje kuge

V zadnjem času nekatere države že zapirajo svoje 
avtocestne koridorje za prostoživeče živali, pravi dr. 
Boštjan Pokorny. »V prvi vrsti zaradi strahu pred 
širjenjem afriške prašičje kuge (APK), ki z vzhoda že 
pošteno trka na evropska vrata, malo pa tudi zato, ker 
ne želijo, da bi se določene živalske vrste razselile po 
večjem ozemlju. Danci, denimo, so meje povsem zaprli, 
Francozi tega sicer niso storili, so pa zaprli zelene 
mostove proti Belgiji, kjer beležijo več primerov APK.« 

Hrvaška – dežela zelenih mostov
Raziskave so pokazale, da so zlasti nadhodi učinkovit ukrep, ki omogoča varno prehajanje preko 

avtocest živalskim vrstam vseh velikosti. Zaradi tega je Evropa v zadnjih letih take zelene mostove 
intenzivno gradila, pri čemer zlasti izstopa Hrvaška, ki jih je samo na avtocesti Zagreb–Ploče 
postavila kar deset, po širini pa presegajo sto metrov. Tudi v Sloveniji so bili na novozgrajenih 
odsekih avtocest skladno s presojami vplivov na okolje zgrajeni številni namenski objekti – ekodukti 
in večnamenski objekti – razširjeni mostovi, podvozi in nadvozi cest z dodanimi pohodnimi 
površinami za prostoživeče živali, ki omogočajo prehajanje živali prek avtocestnega telesa. 
Nasprotno pa na starejših odsekih tovrstnih objektov ni, zaradi česar so barierni učinek ograjene 
avtoceste, razdrobljenost habitatov in posledično izoliranost populacij mnogo večji.

Foto: SD

Nadvozi ali zeleni mostovi so učinkovit ukrep, ki živalskim vrstam vseh velikosti omogoča varno prehajanje 
preko avtocest.

Pri določanju velikosti in sedeža 
pokrajin je jasno, da so bistvenega 
pomena vprašanja o pridobivanju 
in razporejanju denarja, torej moči. 
Kdo bo torej tisti, ki bo razpolagal s 
pokrajinskim proračunom. Kakšna 
naj bi bila njegova višina in čemu 
bo denar namenjen? Bo prišel dan, 
ko bodo vse občine (in ves njihov 
denar) ponovno pod isto streho? 
Bodo sedanje majhne podeželske 
občine po regionalizaciji ohranile 
le še protokolarno vlogo? Kakšne 
bodo naloge vodstev pokrajin, 
uprav, pokrajinskih svetov, svetov 
občin in drugih z regijo povezanih 
organov? O vseh teh vprašanjih 
doslej ni bilo veliko govora oziro-
ma praktično nič. Več ali manj se 
ves čas preigrava le število pokra-
jin in njihovi potencialni sedeži.

Težnja Ptuja – Spodnje 
Podravje s sedežem na 
Ptuju

V mestni občini Ptuj vztrajajo na 
oblikovanju regije Spodnje Podrav-
je s sedežem na Ptuju, ki bi vključe-
vala 16 ptujskih in tri ormoške obči-
ne s skupaj okoli 84.500 prebivalci. 

Spodnje Podravje  � Vprašanje o pokrajina

Prevladuje konce
Vprašanje regionalizacije se na političnem parketu 
najbolj želijo pokrajino Spodnje Podravje. A čisto mo

Pokrajinsk
teorije, pov
teoretizira

Foto: ČG

Darinka Fakin: »Zelo bi me skrbe-
lo, če bi se posamezne pristojnosti 
v okviru regij prenašale z občin na 
regije, saj bi to pomenilo slabitev 
pomena občin, ki so v preteklosti na 
razvojnem področju odigrale glavno 
vlogo.«

Osnutek zakona
Štajerska pokrajina, 39 občin, 212.000 prebivalcev
Ptuj – sedež pokrajine in uprave, Slovenska Bistrica – sedež pokrajinskega 

sveta s 40 člani, Ormož – sedež sveta občin, Maribor – posebni status

Slovenija, Podravje � Avtoceste lahko negativno vplivajo na migracije prostoživečih živali

Prehodov za živali dovolj, le vidimo jih ne
Da se po videmskih poljih pase vse več srn, tudi po dvajset v tropu, na vsakodnevnih sprehodih s psom opaža 
naša bralka. To samo po sebi ne bi bilo nič posebnega, a pravi, da srn včasih tam tako rekoč ni bilo opaziti. 
Ali gre za naravno gibanje živali ali pa vzrok za večje število srn na območju, kjer jih prej ni bilo toliko, tiči v 
bližnji avtocesti, ki je Dravinjsko dolino presekala na pol?

Foto: LZS

Dr. Boštjan Pokorny: »Splošno 
mnenje je res takšno, da prehodov 
za prostoživeče živali skoraj ni, a 
to ne drži, saj jih je relativno veli-
ko, a so očem voznikov skrite.«

Foto: SD

Avtoceste so za srnjad manj moteče kot za velike zveri, saj veljajo za zelo teritorialne živali, ki se praviloma gibajo le na nekaj deset hektarjev velikem 
ozemlju.

V upravi MO Ptuj so pojasnili, da je 
bila že pridobitev statusa mestne 
občine zahtevna naloga, ki so jo 
uspešno opravili. »Ne gre zgolj za 
izdatna fi nančna sredstva v pro-
računu pokrajine, temveč tudi za 
pomembno politično odločanje, 
ki omogoča obstoj in razvoj števil-
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pokrajin
nih regionalnih institucij s področij 
zdravstva, šolstva, kulture, športa 
… Brez samostojnega sedeža pok-
rajine je ta obstoj vprašljiv, zato se 
moramo poenotiti in vztrajati pri 
odločitvi o ustanovitvi samostojne 
pokrajine Spodnje Podravje.«

Regionalizacija je bila tudi toč-
ka dnevnega reda januarske seje 
mestnega sveta. V prihodnjih dveh 
mesecih je razpravo o sprejemanju 
pokrajinske zakonodaje pričako-
vati še v drugih občinah. Državni 
svet jih je namreč pozval, da se do 
začetka marca opredelijo o more-
bitnih pripombah na zakonodajo, 
ki so jo pripravili. Oblikovali so tri 
osnutke zakonov: o pokrajinah, 
ustanovitvi pokrajin in fi nanciranju 
pokrajin.

Leskovar o smotrnosti 
večjega območja

Medtem ko se Ptujčani brezpo-
gojno nagibajo k spodnjepodra-
vski pokrajini, pa Anton Leskovar, 
župan Kidričevega, druge največje 
občine na ptujskem območju, ne 
izključuje povezovanja v večjo, 
podravsko pokrajino. »Iz vidika ob-
sega prenosa pooblastil od države 
menim, da bo smotrnejše večje 
območje. Pri povezovanju mo-
ram izpostaviti dejstvo, da mora 
imeti vsak župan oziroma občina 
najprej zastavljene cilje razvoja 
in oporne projekte za reševanje 
lokalne problematike. Potem se 
lahko s povezovanjem iščejo poti 
in opcije za reševanje problemov 
ter doseganje višjih ciljev. Najprej 
moramo vedeti, kakšen cilj bomo 
imeli kot regija. Zagovarjam tisto 
različico regionalizacije, ki bo v naj-
večji možni meri opravljala usluge 
za občine. Nisem zagovornik meja 
med občinami, temveč zagovornik 
vsebin; takšnih, ki rešujejo proble-
matiko na lokalnem nivoju.«
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Nevarnost državnega in ptujskega centralizma
Anton Butolen je župan ene od najmanjših slovenskih občin. Kot politik si je med drugim 

izkusil delo poslanca v državnem zboru, haloško občino Žetale uspešno vodi 22 let, vse od njene 
ustanovitve. V obdobju samostojne poti, odkar sami razpolagajo s svojim denarjem, so v Žetalah 
veliko postorili. Med drugim zgradili novo šolo, vrtec, kulturno dvorano, urejali ceste ter skrbeli 
za družbeno življenje. Župan Butolen o vprašanju regionalizacije nima najboljšega mnenja. 
»Slovenija je na p odročju skladnega regionalnega razvoja pogrnila na celi črti. Razlike med 
statističnimi regijami se večajo, država se medtem vse bolj centralizira. Mnogi nekritično vidijo 
rešitev v uvedbi pokrajin, pri čemer se vseskozi vrtimo okoli števila, imena in sedeža pokrajin 
namesto vsebine. Zatika se že pri pristojnostih, kaj šele pri sredstvih. V Sloveniji se na lokalnem 
nivoju porabi 19 % javnih sredstev. Povprečje EU je 33 %, pri čemer je v razvitih zahodnih 
državah bistveno večje. Na Danskem celo dve tretjini javnega denarja porabijo v lokalnem 
okolju,« je poudaril župan Butolen, ki je prepričan, da je ustanavljanje pokrajin brez ustreznega 
financiranja nesmiselno in bo samo spodbudilo regionalni centralizem, ki je včasih še hujši od 
državnega. »Najhuje je, če se oba dopolnjujeta, kar smo v tej finančni perspektivi doživeli na 
ptujskem območju. Ne verjamem, da je država sposobna premestiti kadre iz udobnih državnih 
služb na bodoče pokrajine. Če se to ne bo izvedlo, je uvedba pokrajin nesmiselna, ker bo namesto 
razvoja prinesla samo dodatne stroške za administracijo. Obstaja resna bojazen, da bo namesto 
pokrajin, ki bi bile generator skladnega regionalnega razvoja, glede na strankarske interese in 
interese sedanjih regionalni centrov moči, nastalo skrpucalo brez razvojnega potenciala.« 

ah med župani nima enotnega odgovora

entracija centrov moči, od državnih do regijskih
že kakšnih 20 let valja sem in tja. Kakšen bo status Ptuja in Spodnjega Podravja na pokrajinskem zemljevidu, ni moč napovedati. Ptujčani si 

ožno je, da bi ptujsko-ormoško območje postalo del večje podravske oziroma štajerske pokrajine, od severne meje z Avstrijo do južne s Hrvaško. 

Foto: Arhiv M24

ka zakonodaja, kot so jo pripravili v državnem svetu, drugem domu slovenskega parlamenta, je zapisana zelo teoretično; gre za 
vzete iz različnih literatur, tujih in domačih. Precej spominja na diplomsko nalogo, v osnutkih treh zakonov se na dolgo in široko 

a o formalnih zadevah. Fotografi ja je simbolična.

Po haloških cestah gramoz, po 
ljubljanskih ulicah marmor

Če bi obveljal zdajšnji predlog, bi podravska regija 
združevala 39 občin, brez Maribora, ki bi imel posebni 
status. Pokrajinska uprava bi bila na Ptuju, kar po-
meni, da bi nekaj delovnih mest na ta račun pridobili. 
Sedež sveta občin bi bil v Ormožu in pokrajinskega 
sveta v Slovenski Bistrici. Gre za organa, ki se bosta 
sestajala občasno, kot sedaj občinski sveti. To pomeni, 
da bosta v teh dveh občinah potrebni le dovolj veliki 
sejni dvorani, kjer se bodo lahko svetniki sestajali. Pa 
morda še nekaj pisarn za uradnike, ki bodo pripravili 
vse potrebno pred sejami in po njih. 

Nedvomno si bodo večja in močnejša okolja v orga-
nih, ki bodo odločali o delitvi denarja, izborila večje 
število svojih predstavnikov. Dvom žetalskega župana 
Butolena o intenzivnejši centralizaciji je popolnoma 
upravičen. Logično je tudi sklepanje, da se bo »mari-
borski« del štajerske pokrajine z razvojem oziral proti 
Avstriji, do katere ga loči le kakšnih 20, 30 kilometrov. 

Kaj bo medtem ptujsko-ormoško območje? Še bolj 
osiromašeno in razvojno zaostalo kot je že sicer? 15 let 
spremljam lokalno politiko. In kaj boli? Ko na občin-
skih svetih poslušam prošnje za kakšen kamion gra-
moza, da bodo ceste po Prlekiji, Halozah in Slovenskih 
goricah prevozne. V Ljubljani pa medtem po ulicah 
polagajo granit in marmor. To je Slovenija, dežela 
dveh svetov!K
o
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Predlog MO Ptuj
Spodnjepodravska regija, 19 občin, 84.500 prebivalcev
Ptuj – sedež pokrajine in uprave, Ormož – sedež pokrajinskega sveta s 30 

člani, Kidričevo – sedež sveta občin

Foto: ČG

Anton Butolen: »Oblikovanje po-
krajin podpiram, a se zavedam, da 
niso same po sebi prednost, so pa 
velika priložnost. Rešitev proble-
mov našega okolja je odvisna od 
izvajanja ukrepov skladnega regio-
nalnega razvoja, ne glede na orga-
niziranost. Nisem optimist.«

Vrbnjak: »Na vzpostavljanje regi-
je ne smemo gledati na način, kaj 
bodo posamezna mesta pridobila, 
temveč izhajati iz stališča, kaj bodo 
posamezne regije pridobile kot 
celota. To nam bo uspelo samo na 
način, da bomo imeli dobro začr-
tano strategijo in točno določene 
cilje, ki jih želimo skupaj oblikova-
ti in realizirati. Občina Ormož je 
pri predlogu regionalizacije res na 
meji med Podravjem in Prlekijo. To 
se nam tudi pozna na posameznih 
področjih. S prleškim delom se na 
primer bolj povezujemo v kulturi, 
običajih, kulinariki, kar se tudi kaže 
pri snovanju podobnih zgodb na 
področju turizma. Po drugi strani 
se na področjih, kot so upravni po-

stopki, zdravstvo, izobraževanje, 
dogovori za regionalne projekte, 
sodelovanje razvojnih agencij in 
pri skupnem udejstvovanju dru-
gih projektov (hitra cesta se bo 
na primer navezala na avtocesto 
v podravskem delu) povezujemo z 
občinami Podravja. Ormož z okoli-
co je seveda s svojimi kapacitetami 
in možnostmi lahko pomemben 
deležnik za razvoj gospodarstva in 
turizma. Vsi skupaj pa moramo biti 
toliko preudarni, da si z regijami ne 
bomo postavljali mej med ljudmi, 
ampak, da se bodo ljudje še naprej 
povezovali, sodelovali na različnih 
področjih, ne glede na to, iz katere 
občine ali regije prihajajo.«

Najpomembnejše: 
zmanjševanje razvojnih 
zaostankov!

Majšperška županja Darinka 
Fakin je poudarila, da se ji zdi zelo 
pomembno, da bi zakonodaja na-
tančno in jasno defi nirala način 
fi nanciranja, ki bi omogočal posto-
pno odpravo oziroma zmanjšanje 
razvojnih razlik. Do sedaj je bilo 
tako, da smo manj razviti v glavnem 
dobrodošli, ker znižujemo koefi ci-
ent razvitosti celotni regiji in s tem 
omogočimo večji delež razvojnih 
sredstev, kar se kasneje pri dodeli-
tvi sredstev ni odražalo. Seveda re-
gije pomenijo tudi decentralizacijo 
in prenos številnih nalog z države 
na regionalno raven. V tem primeru 
bi bilo boljše, če bi imeli regijo Spo-
dnje Podravje, saj bi to pomenilo 
večjo dostopnost do uslug in po-
sledično ohranitev ali celo razširitev 
števila delovnih mest.«

Kam se bodo nagnili 
Ormožani? Proti Ptuju 
ali Prlekiji?

In kakšno je stališče Ormoža, 
občine, ki je vpeta v podravsko in 
pomursko okolje? Župan Danijel 
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Za generalno obnovo 
več milijonov evrov

Četudi bi razpoke, ki so se po-
javile oziroma poslabšale, sedaj 
nekako sanirali, to na dolgi rok 
ne predstavlja prave rešitve, saj je 
ključni razlog za škodo, ki nastaja, 
posedanje. Na ZVKD napoveduje-
jo, da se bo to v prihodnje nada-

ljevalo, četudi do novih potresov 
ne bi prihajalo. Prav zaradi tega pa 
vlaganje večjih vsot denarja v sana-
cijo razpok naj ne bi bilo smiselno, 
saj se bo nova škoda pojavila, dok-
ler ne bo odpravljeno posedanje. 
Vendar gre za nepredstavljivo drag 
projekt. »Edina trajna rešitev pose-
danja dvorca bi bil zahteven grad-
beni poseg. Potrebni so globoki iz-

kopi, narediti betonski podstavek 
in temelje. Če govorimo o sanaciji 
in potrebni obnovi, govorimo o 
zelo dragem projektu,« je dejal 
Štajnbaher. Podrobnejše ocene o 
potrebnem fi nančnem vložku ni 
podal, vendarle pa meni, da bi pro-
jekt bil vreden več milijonov evrov.

Če se lastniki ne bodo 
strinjali, bo dvorec 
propadal

Naj si na občini še tako prizade-

vajo, da bi dvorec sanirali in ob-
novili, pa do tega očitno kmalu še 
ne bo prišlo. Prva težava je prav 
visoka vsota denarja, ki bi za ta 
projekt bila potrebna, z njo tesno 
povezano pa je lastništvo dvorca, 
ki je danes v rokah treh lastnikov, 
torej: občine, podjetja Perutni-
na Ptuj in Stanovanjskega sklada 
RS. K fi nančni vzdržnosti bi lahko 
krepko pripomogla nepovratna 
sredstva, ki so na voljo v okviru 
državnih razpisov, vendar če se la-
stniki ne bodo zedinili, da bi to bilo 
v njihovem interesu, bo dvorec še 
naprej propadal. »Vse bo odvisno 
od ureditve lastniških razmerij,« pa 
je povedal Slavko Pravdič. Pri tem 
gre omeniti, da ima občina velik 
interes pridobiti lastništvo celot-
nega dvorca.

Ne glede na to, kako uspešni 
bodo lastniki dvorca v medseboj-
nih dogovorih, pa bodo v prihod-
njem obdobju na ZVKD pripravili 
konzervatorski načrt dvorca. 
»Pregledati moramo celoten his-
toriat (zgodovino) dvorca, prip-
raviti moramo celoten pregled 
objekta. Notranje prostore bomo 
presondirali, da vidimo, ali so kje 
kake poslikave. Dokument z vsemi 
dimenzijami bo podlaga za vse na-
daljnje aktivnosti v zvezi s sanacijo 
dvorca,« je napovedal Štajnbaher.
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Zavrč � S strokovnjaki iz ZVKD na ogledu škode po potresu

Dvorec se počasi, a vztrajno poseda
V preteklem tednu so se strokovnjaki Zavoda za kulturno dediščino podali na ogled škode, ki jo je pustil 
nedavni potres na završkem dvorcu in cerkvah. Zabeležili so nove razpoke, predvsem pa so ugotovili, da 
so se starejše razpoke razširile.

Foto: KG

Pogled z dvorišča dvorca na poškodovano steno, kjer je poleg dodatnih razpok odpadel omet. Širjenje razpok na 
zunanji strani stene v prvem nadstropju dvorca pa je pokazalo, da se jugovzhodni del dvorca vedno bolj poseda. 
Po besedah statika velja, da se razpoke širijo pravokotno glede na posedanje.

Pogodba z izvajalcem del, ma-
riborskim podjetjem PGE, d. o. o., 
je podpisana. Vrednost investicije 
je 117.149 evrov, od tega so 96.024 
evrov pridobili od Ministrstva za 
okolje in prostor, preostali del je 
strošek občine. Prav tako bo mo-
rala občina zagotoviti sredstva za 
nadzor in varnostni načrt v višini 
3.500 evrov. Dela bodo končali do 

oktobra letos. V občini Žetale je 
večina evidentiranih plazov iz leta 
2015. Kot pojasni Butolen, v evi-
denci ne vodijo tistih na kmetijskih 
zemljiščih v zasebni lasti, ampak 
samo tiste plazove, ki neposred-
no ogrožajo javno infrastrukturo. 
V petih letih so s pomočjo države 
sanirali pet večjih plazov, sedem 
pa iz lastnih sredstev. Javno infra-

strukturo trenutno ogrožajo še tri-
je večji plazovi in nekaj manjših. V 
zimskih mesecih se lahko razmere 
še nekoliko poslabšajo.

Sicer pa je trenutno v fazi izde-
lave projektna dokumentacija za 
sanacijo plazu v Kočicah, vrednost 
del je ocenjena na okoli 500.000 
evrov.

Žetale � Še trije nevarni plazovi čakajo na sanacijo

Za ureditev plazu Ledinca več 
kot 100.000 evrov
V občini Žetale se bo začela sanacija plazu na javni poti Podpeč–Ledinca. »Gre za 
cesto, ki je pomembna za lokalno prebivalstvo, v primeru zapore regionalne ceste 
pa jo lahko občani uporabljajo za obvoz,« je povedal župan Anton Butolen.

Foto: ČG

Plazovi največkrat nastanejo zaradi naravnih dejavnikov, kot so vremenske spremembe, potresi in poplave.

Cerkve in gradovi 
niso bili grajeni 
za take potrese

Za zdaj se strokovnjaki ZVKD 
pri popisih poškodb osredotočajo 
na cerkve in gradove, saj o škodi 
na stanovanjskih objektih s statusom 
kulturne dediščine še nimajo podatkov. 
Doslej so si ogledali ptujski grad, dornavski 
dvorec in cerkev v Sveti Trojici, kmalu pa si bodo ogledali 
tudi grad v Veliki Nedelji in staro šolo v Svetem Tomažu. »Na 
vseh objektih so opazne poškodbe v obliki različnih obsežnih 
razpok, ki niso samo posledice potresa, so se pa te razpoke po 
zadnjem potresu bistveno povečale, na nekaterih mestih je tudi 
odpadel omet. Večje poškodbe so bile v cerkvi v Sveti Trojici in 
po prijavi v gradu v Veliki Nedelji,« je ugotovitve predstavil 
Štajnbaher. Razlogi pa po njegovih navedbah ne tičijo zgolj v 
potresu. »Objekti-gradovi in cerkve seveda niso bili grajeni za 
takšne potresne sunke, prav tako gre za objekte, ki izstopajo 
po višini in obsegu in jih horizontalno premikanje terena prej 
poškoduje. Poškodbe so predvsem povezane s statiko, zato bo 
sanacija bistveno dražja, saj bo treba te poškodbe sanirati 
v takšni meri, da jih morebitni potresi ne bodo ponovno 
poškodovali,« je povedal Štajnbaher, ki je določanje višine 
škode prepustil gradbincem. 

Foto: KG

Cerkev Device Marije
Potres je poškodoval tudi obe završki cerkvi. V notranjosti 

cerkve sv. Miklavža so se razpoke razširile. Nove razpoke so se 
pojavile tudi ob oknih in na stropu. Kot je povedal župnik Jože 
Pasičnjek, je vsak dan na tleh moč najti nov odpadli omet. Najbolj 
nujna v tem trenutku pa bo sanacija ograje okoli cerkve, ki se je 
ob potresu deloma že podrla, pri čemer so strokovnjaki povedali, 
da bo potrebno novo temeljenje ograje. Pri izgradnji ograje pa bi 
gradbinci morali uporabiti elemente iz obstoječe ograje (kamenje 
in skale). Tudi v cerkvi Device Marije so se razpoke dodatno 
razširile. Srečko Štajnbaher je ob tem opozoril, da bo ob sanaciji 
škode treba izvesti tudi restavratorska dela na poslikavah.

Foto: KG Foto: KG

Notranjost prostora v pritličju dvorca – razpoke so se razširile, del ometa je odpadel.

Nedavni potres na hrvaškem s 
popotresnimi sunki je pustil vidne 
posledice na završkem koncu. 
Strokovnjaki ZVKD so v preteklem 
tednu dokumentirali nastalo ško-
do na kulturnih spomenikih na 
območju občine Zavrč, tako so se 
dalj časa zadržali tudi ob završkem 
dvorcu. »Jugovzhodni del dvorca 
se počasi poseda, kar je med dru-
gim vidno tudi v razpokah, ki se 
pojavljajo tako na zunanjih kot na 
notranjih površinah. Potres je sta-
nje poslabšal, nekatere razpoke so 
se intenzivneje razširile, ponekod 
pa je tudi odpadel omet. Glede na 
to, da bi do odpadanja ometa še 
lahko prišlo, je dvorec varen in ga 
ni treba zapečatiti,« je dejal Srečko 
Štajnbaher, predstavnik ZVKD. To 
pa je še posebej dobra novica za 
najemnike treh stanovanj.



Štajerski TEDNIK torek, 26. 1. 2021     COLOR CMYK stran 9

danem trenutku težko zagotoviti.« 
Prav to pa je pomemben razlog, da 
pri teh učencih na osnovnih šolah 
zaznavajo še večji upad motivaci-
je kot pri drugih učencih. Učitelji 
tako poskušajo na različne načine 
zapolniti vrzel. Na OŠ Ivanjkovci 
delajo v krajših časovnih odmerkih, 
učitelji OŠ Sveti Tomaž si pogosto 
pomagajo s telefonskimi pogovori, 
prav vsi sogovorniki pa so izposta-
vili nepogrešljiv doprinos staršev.

Poleg dodatnih težav pri do-
seganju znanja, ki jih povzroča 
šolanje na daljavo, pa so sogovor-
niki drug za drugim izpostavili pro-
blem, področje, kjer so bili učenci 
v tem obdobju najbolj prikrajšani: 
socializacija. Učenci s posebnimi 
potrebami naj bi bili pri tem še po-
sebej izpostavljeni nazadovanju, a 
osebni, pristni stiki so eden izmed 
temeljnih pogojev, da se katerikoli 
učenec lahko skladno osebnostno 
razvije.

Ravnatelji niso niti malo 
naklonjeni šolanju na 
daljavo

Sogovorniki so pokazali razume-
vanje do vzpostavitve šolanja na 
daljavo, a med njimi po pričakova-

nju nihče niti približno ni zagovar-
jal trditve, da je šolanje na daljavo 
v katerem koli oziru primerljivo s 
poukom v šoli. In to ne zgolj zara-
di pomanjkanja ustreznih pogojev 
za razvoj socialnih veščin, pač pa 
so v večini navedli tudi, da v okvi-
rih dela na daljavo šepa osvajanje 
znanja tudi pri učencih, ki sicer 
nimajo nobenih učnih ali drugih 
težav. »Osvojeno znanje je slabše 
kot pri pouku v šolah, določeni cilji 
se na daljavo sploh ne morejo re-
alizirati,« je bila jasna Nada Pignar, 
ravnateljica OŠ Ivanjkovci. Večina 
sogovornikov je bila podobnega 
mnenja, ob tem pa se je edino Mu-
ndova odločila, da poda vsaj okvir-
no oceno: »Učenci bi znanje v šoli 
osvojili prej kot s poukom na dalja-
vo. Ocenjujem, da bi znanje, ki ga 
v obdobju meseca dni osvojijo pri 
delu na daljavo, v šoli osvojili v treh 
tednih ali še nekoliko prej.«

Kljub vsemu pa je Pignarjeva 
spomnila na svetlo točko šolanja 
na daljavo, ki tiči v računalniškem 
opismenjevanju. »Vidim, da smo se 
vsi naučili uporabo številnih raču-
nalniških orodij, za katera še nekaj 
časa nazaj nismo vedeli, da obsta-
jajo,« je povedala.
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Če je učenec slaboviden, naglu-
šen, ima motnjo pozornosti, nižjo 
koncentracijo ali je telesno oviran, 
to še ne pomeni, da pouku v šoli ne 
more slediti in pri tem biti uspešen. 
Z leti se je področje vključevanja 
učencev, ki potrebujejo nekatere 
prilagoditve pouka ali dodatno 
strokovno pomoč, v naši državi 
zelo razvilo. Danes ima nemaloka-
teri učenec tako imenovano odloč-
bo, ki določa, kakšno prilagoditev 
pouka potrebuje, prav tako pa 
tudi, če potrebuje dodatno stro-
kovno pomoč in koliko te pomoči 
mu pripada. Na osnovnih šolah 
zagotavljajo najrazličnejše oblike 
dodatne strokovne pomoči, ki pa 
jo je ob okrnjenem šolanju v izved-
bi na daljavo težje zagotoviti. O 
posebnih izzivih, ki se pri tem pora-
jajo, so spregovorili tudi ravnatelji 
osnovnih šol na ormoškem koncu.

Vsi sogovorniki so zagotovili, 
da dodatno strokovno pomoč na 
osnovnih šolah izvajajo najmanj 
po predvidenem obsegu. Pone-
kod si učitelji vzamejo več časa za 
delo z učencem, na OŠ Velika Ne-
delja pa DSP celo nudijo večjemu 
številu učencev (pri pouku v šoli 
ima 14 učencev DSP, na daljavo 
pa SDP nudijo 20 učencem). Kljub 
dodatnim naporom pa se nekate-
rih ciljev še vedno ne da doseči. 
»Učenci s posebnimi potrebami pri 
delu na daljavo potrebujejo še več 
pomoči kot pri običajni obliki pou-
ka. Težava je v tem, da pri obrav-
navi snovi potrebujejo konkretne 
ponazoritve, kar pa je pri delu na 
daljavo zelo težko ali skoraj nemo-
goče. Vseh prilagoditev na daljavo 
ni mogoče izvesti,« je bil direkten 
Vlado Hebar, ravnatelj OŠ Miklavž 
pri Ormožu.

Ormoško � Z ravnatelji osnovnih šol odkrito o šolanju na daljavo

»Največ škode je na socialnem področju!«
Na večjem območju Slovenije se že lahko veselimo prve oživitve šolskega življenja, vendar večina učen-
cev in učenk osnovnih šol še vedno ostaja prikovana pri pouku na daljavo. Med njimi pa so tudi učenci, 
ki potrebujejo nekaj prilagoditev, da pouku lahko sledijo. Če potrebujejo dodatno podporo že pri pouku v 
šoli, jo potrebujejo tudi pri pouku na daljavo. Tukaj pa se pojavijo težave.

Podravje � Obvezno testiranje učiteljev

Brez testa učitelj ne 
more v razred 
Noben medicinski postopek, tudi testiranje na novi koronavi-
rus za učitelje, ne more biti obvezen, če tako ne določa zakon. 
A učitelji, ki se ne bodo testirali, ne bodo mogli v živo izvajati 
pouka, je poudarila generalna direktorica direktorata za jav-
no zdravje na ministrstvu za zdravje Vesna Kerstin Petrič.

Kot je pojasnila, je ministrstvo za zdravje v sodelovanju s šolskim 
ministrstvom pripravilo tako protokol za testiranje zaposlenih v vrtcih 
in šolah kot tudi protokol za testiranje univerzitetnih učiteljev.

V skladu s protokolom so včeraj (v ponedeljek) na okužbo z no-
vim koronavirusom testirali vzgojitelje in učitelje prvih treh razredov 
osnovne šole v regijah, kjer epidemiološka slika omogoča ponovni za-
gon varstva oz. pouka. V primeru, da je bil test negativen, so pouk v 
torek lahko začeli. Če pa je bil test pozitiven, pa so učitelji in vzgojitelji 
morali domov v izolacijo in poklicati svojega zdravnika, ki jim je dal 
nadaljnja navodila.

»Testiranje je potekalo skladno z dogovorom med šolo in zdravstve-
nim domom. Za fl eksibilen način smo se odločili, ker se okoliščine na 
lokalni ravni zelo razlikujejo in je nekje bolj primerno, da se je testira-
nje izvedlo v zdravstvenem domu, drugje pa se je lahko organiziralo 
v šoli ali v dogovoru z lokalno skupnostjo v za to posebej določenem 
prostoru,« je dodala. 

Testiranje po zakonu ni obvezno, a v razred brez 
testa učitelj ne sme

Testiranje za zaposlene v višjem in visokem šolstvu je potekalo 
vzporedno. Petričeva je spomnila, da je testiranje zaposlenih v vzgoji 
in izobraževanju eden ključnih ukrepov, ki ga priporočajo tako Sve-
tovna zdravstvena organizacija, Evropski center za preprečevanje in 
obvladovanje bolezni kot tudi vse slovenske strokovne inštitucije, in 
sicer pred začetkom pouka in potem periodično vsaj enkrat na teden. 
Ob testiranju pa je izpostavila tudi pomen spoštovanja vseh drugih 
varnostnih ukrepov, kot so ustrezna razdalja, nošenje mask, prezra-
čevanje, razkuževanje rok ter ostajanje doma ob vsakem najmanjšem 
znaku okužbe. »To so nujni pogoji, da nam bo uspelo obdržati otroke 
v šolah,« je poudarila.

Testiranje sicer za učitelje ni obvezno, saj ga ne določa zakon. »A 
ob tem, da gre lahko za prenos okužbe v šolskem prostoru, tisti, ki 
se ne bo testiral, ne more v živo izvajati pouka. Žal bo moral izvajati 
neke druge naloge od doma, pouka v živo pa ne bo mogel izvajati,« je 
dejala. Taka oseba bi namreč lahko okužila cel razred.

Možnost, da testirajo tudi učence, ni izključena
Petričeva ob tem ne izključuje možnosti, da bi v prihodnje pri nas te-

stirali tudi učence. »Testiranje učencev je nekaj, o čemer trenutno raz-
pravlja cela Evropa. V nekaterih državah so testiranje že začeli. Mislim, 
da je vredno počakati, da vidimo, kakšen je izplen takšnega testiranja, 
preden se za to odločimo tudi v Sloveniji. Je pa zelo možno, da bo to 
naslednji korak,« je še dejala.

Foto: Dreamstime/M24

Učitelji, ki se ne testirajo, ne morejo v razred.

V dijaških domovih je za novin-
ce v novem šolskem letu predvi-
denih skupaj skoraj 2.200 mest. 
V podravski regiji osnovno šolo 
zaključuje 2.799 učencev, ki jim je 
namenjenih 4.076 razpisnih mest. 

Informativni dnevi so predvideni 
za 12. in 13. februar. 

Glede na epidemiološko situ-
acijo v tem šolskem letu izvedba 
informativnih dnevov na šolah 
ne bo mogoča. To velja tudi v pri-

meru, če bi pouk sicer potekal v 
šolah. Kot so sporočili s šolskega 
ministrstva, gre za dogodek vi-
sokega tveganja, ob katerem se 
združuje veliko število učencev iz 
različnih delov Slovenije, izrazito 

pa se poveča tudi uporaba javnih 
sredstev.  Zato bodo šole svoje 
predstavitve izvedle na virtualni 
način oziroma s spletno predsta-
vitvijo. 

Podravje � 4.000 razpisnih mest v srednjih šolah

Informativni dnevi letos virtualno
Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport je objavilo razpis za vpis novincev v srednje šole in dijaške domove za šol-
sko leto 2021/2022. Osnovno šolo v letošnjem šolskem letu zaključuje 19.191 učenk in učencev, ki bodo lahko kandidirali 
na skupno 24.108 vpisnih mest na srednjih šolah.Pouka na daljavo ne bo

Direktor Zavoda za šolstvo Logaj je na vprašanje o tem, kako bo pouk 
potekal za tiste otroke, katerih starši bi raje videli, da ostanejo doma, 
dejal, da jih bodo učitelji sicer podprli, podobno kot takrat, ko otrok 
zboli, a pouka na daljavo zanje ne bo. »Tega ni možno organizirati, saj 
bi v tem primeru morali izvajati dvojni pouk,« je dejal.

Foto: Dreamstime/M24

Osnovna šola Vpisani 
učenci

Učenci z 
odločbo Delež

Ormož 370 35 9
Ivanjkovci 139 11 8
Velika Nedelja 311 14 5
Miklavž pri Ormožu 164 17 10
Središče ob Dravi 155 16 10
Sveti Tomaž 158 7 4
Skupaj 1297 100 8

Vir: Osnovne šole

Na ormoškem koncu je v običajno osnovno šolo v letošnjem šolskem letu 
vpisanih 1.297 učencev, od tega pa 100 učencev individualiziran pro-
gram zaradi različnih posebnih potreb, kar v deležu predstavlja 8 % učen-
cev. Ti učenci so lahko upravičeni do specifičnih prilagoditev pri pouku, 
nekaterim pa šole zagotavljajo tudi dodatno strokovno pomoč. Zagotoviti 
pa jo morajo tudi na daljavo. 

»Učenci s posebnimi potrebami nujno potrebujejo več dodatne razlage in individualnega pristopa, 
a po drugi strani jih veliko dodatnih ur preko videokonferenčnih sistemov dodatno utruja,« je dejala 
Jasna Munda, ravnateljica OŠ Središče ob Dravi.

»Šola ni samo neposredno izobraževanje in osvajanje znanja. Med drugim je tudi učenje medsebojne-
ga sodelovanja, pa naj bo pri učencih ali učiteljih,« je povedala Nada Pignar, ravnateljica OŠ Ivanjkovci.

»V zadnjem času pada motivacija za proces učenja tako pri učencih kot pri učiteljih. Pouk na daljavo 
posega v domače okolje vseh učiteljev in učencev, spreminja njihovo dnevno rutino in odnose,«je bila 
zaskrbljena Irma Murad, ravnateljica OŠ Sveti Tomaž

Foto: KG

Osebni, pristen stik je 
nujen, a kako …

Učenci s posebnimi potreba-
mi imajo različne težave, tako se 
tudi te težave različno izražajo pri 
šolanju na daljavo. Jasna Munda, 
ravnateljica OŠ Središče ob Dravi, 
pa je pri tem izpostavila težavo, ki 
jim je vsem skupna: »Največja ovi-
ra je ta, da strokovni delavci preko 
ekrana težje vzpostavijo pristen 
stik z učencem, ki je nujen za hit-
ro prilagoditev procesa učenja. 
Sprotna povratna informacija je 
namreč nujna, na daljavo pa jo je v 
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Pri povezavi predmetov aran-
žerstva in vizualnih komunikacij 
se je profesorici in mentorici Vesni 
Emeršič porodila ideja, da bi lah-
ko dijakinje oblikovale knjigo na 
temo Medeno testo. »Glede na 
učni načrt bi morali izvajati prak-
tični pouk kaligrafi je, kar pa je na 
daljavo nemogoče. Zato sem di-
jakinjam predlagala, da skupaj, v 
timu, ustvarijo knjigo. Ker je bil 
ravno predpraznični čas, smo se 
odločile za temo Medeno testo.« 
Dijakinje 2. letnika so sodelovale in 

si izmenjevale ideje ter informacije 
preko zooma, vsaka je imela svoje 
zadolžitve in naloge. Raziskovale 
so zgodovino medenega testa, 
iskale recepte in različne dobrote, 
pekle medenjake, predvsem pa so 
se učile sodelovati.

S pomočjo mentorice so določi-
le vsebine, ki so jih uvrstile v knjigo, 
pri izgledu pa so sledile pridihu sta-
rinskosti in nostalgije. Pri samem 
oblikovanju jim je na pomoč pri-
skočil oče ene izmed dijakinj, ki se 
ukvarja z grafi čnim oblikovanjem 

in tiskanjem. Po besedah Emeršiče-
ve takega programa na šoli nimajo, 
zato so bili zelo veseli sodelovanja, 
dijakinje pa so na ta način lahko 
spoznale celoten postopek izde-
lave od ideje do končnega produk-
ta. V povezavi s knjigo že razvijajo 
ideje naprej, in sicer se ukvarjajo z 
oblikovanjem embalaže za izdelke 
iz medenega testa. Pri programu 
aranžerski tehnik je namreč velik 
poudarek na promociji izdelkov in 
različnih načinih oglaševanja.

Podravje � Praktični pouk na Ekonomski šoli  

Preko zooma lahko nastane tudi knjiga
Izvajanje praktičnega pouka v času šolanja na daljavo je za večino srednjih šol velik izziv. 
Učitelji Ekonomske šole ŠC Ptuj praktični pouk nemoteno izvajajo, v programu aranžerski 
tehnik pa so učne vsebine prilagodili delu na daljavo. Dijaki različne izdelke po navodilih 
učiteljev ustvarjajo doma, ocenjevanje pa nato poteka s pomočjo poslanih fotografi j in 
video posnetkov. 

Foto: Ekonomska šola ŠC Ptuj

Knjigo bo mogoče prebirati tudi v elektronski obliki.

Starše � Za zdravo življenje občanov

»Vsak evro za šport je dobra naložba!«
Občina Starše je ena izmed tistih, ki se lahko pohvali z izjemno veliko športnimi povr-
šinami; skupaj jih je namreč kar 53.000 m². Župan Greifoner pa napoveduje še urejanje 
dodatne športne površine v sklopu gradnje nove POŠ Marjeta.
Poleg tega pravi, da bo v kratkem 
treba poskrbeti tudi za ustrezno 
infrastrukturo za najmlajše ob-
čane, torej za igrala: »Opozorjeni 
smo že bili, da so igrala ponekod 
dotrajana. Izvesti moramo pre-
gled in popis, kaj vse je treba sa-
nirati.« 

Glede izdatkov, ki nastajajo s 
kritjem stroškov vzdrževanja in 
naložb v športne površine, meni, 
da so naložbe na mestu, sploh 
če to pomeni, da bodo občani z 
rekreacijo pogosteje poskrbeli za 
svoje zdravje. »Prepričani smo, 
da je vsaka investicija v odprte in 
zaprte športne objekte potreb-

na. Predvsem otroci in mladina 
preveč časa namenijo telefonom, 
računalnikom, spletu. Zato smo 
prepričani, da se nam vsak vlo-
žen evro kasneje večkrat povrne 
skozi zdravje odraščajočih otrok 
in mladine,« je bil prepričan Grei-
foner.

Športna društva naj se 
povežejo

V občini deluje devet športnih 
društev, od tega jih s športnimi 
površinami upravlja sedem. Ob-
čina jih pri delovanju podpira tudi 
fi nančno. Pri tem posamezno 

društvo občino nagovarja indivi-
dualno, kar pa želi Greifoner ne-
koliko spremeniti. »Želim, da bi 
društva medsebojno sodelovala 
in se dogovarjala pod okriljem 
športne zveze, tako kot je to pri 
nas v praksi na področju gasilstva. 
Verjamem, da bi na tak način ak-
tivnosti z vsemi društvi vodili bolj 
enakovredno, pošteno in trans-
parentno, kot če se pogovarjamo 
z vsakim posebej,« je navedel. 
Tak sistem želim vzpostaviti tudi 
na področju turizma in na podro-
čju kulture, vprašanje pa je, ali se 
bodo v društvih z idejo zedinili. 

Foto: KG

Dotrajane tribune v Športnem parku Starše

Pravila hoje pešcev so predpi-
sana v 83. členu zakona o pravilih 
cestnega prometa, vendar tam 
ni specifi čno določeno, po kateri 
strani naj pešci hodijo po površi-
nah, ki so namenjene samo njim, 
torej po pasu za pešce, pešpoti 
ali pločniku. Pešci sicer pravilo-
ma ne smejo hoditi po vozišču ali 

se zadrževati na njem, a seveda 
nimajo druge izbire, če tam ni 
pločnika, pešpoti ali kolesarske 
steze. V takem primeru velja, 
da morajo hoditi ob levem robu 
vozišča v smeri hoje, v primeru 
nepreglednega ovinka ali ovire 
na vozišču pa lahko izjemoma 
tudi po desni strani.

Vsakemu od nas se je že zgodi-
lo, da je srečal človeka, ki je prišel 
iz nasprotne strani, nato pa sta se 
začela drug drugemu vljudno umi-
kati, zdaj na levo, zdaj na desno, se 
v zadregi nasmehnila in si končno 
dala prosto pot. Do več zmede, 
tudi strahu in slabe volje pa pride, 
kadar se srečamo z nekom, ki ima 

ob sebi psa. Predstavljajte si, da 
hodite po desni strani pešpoti, na-
sproti pa vam po vaši strani pride 
lastnik s psom na povodcu. Dej-
stvo je, da tudi on prihaja po pravil-
ni strani, kajti po nepisanem pravi-
lu se psa vodi ob levi nogi lastnika 
in proč od morebitnega stika z dru-
gim psom, torej po levi strani poti. 

Kdo ima torej prav v takem sreča-
nju, kdo se mora umakniti?

Po levi zaradi varnosti
Vodenje živali v cestnem prome-

tu je predpisano v 92. členu zakona 
o pravilih cestnega prometa, kjer 
med drugim piše, da so domače 
živali lahko na cestah, namenje-

nih prometu motornih vozil, le v 
spremstvu osebe, ki jih varno vodi, 
zakon pa glede živali ne določa 
pravil za pešpoti. »V pasjih tečajih 
se učimo, da pes hodi na levi strani 
ob lastniku, vendar se lahko slednji 
potem odloči, da se tega pravila 
na sprehodih ne bo držal,« razlaga 
Živa Ketiš iz Kinološkega društva 
Ptuj. »Sama se s svojim psom ne 
glede na pravila zmeraj umaknem 
na drugo stran, ko nekoga srečam. 
Menim pač, da je najpomembnejše 
spoštovanje bontona in izogibanje 
konfl iktom. Vsak ima pravico do 
sprehajanja, mnogi se psov tudi 
bojijo, zato se umaknem. Tudi če je 
pes zelo socializiran, nikdar z goto-
vostjo ne veš, kaj ga lahko vznemiri 
in kako bo reagiral, saj lahko hitro 
pride do neljubih dogodkov. Še po-
sebej, kadar se srečata dva psa.«

Martin Plos iz Ormoža je lastnik 
aljaškega malamuta, s katerim se 
na sprehodih pogosto znajde v za-
dregi prav glede strani hoje. »Psa 
vedno vodim na svoji levi, tudi ho-
diva po levi strani poti, da se izog-
neva morebitnim stikom z ljudmi in 
še bolj drugimi psi. A se mi zgodi, 
da me kdo nahruli, češ umakni se 
na drugo stran, kaj hodiš po moji. 
Pa sem v bistvu na levi predvsem 
zaradi varnosti drugih, čeprav to le 
redki razumejo.«

Podravje � Napisana in nepisana pravila o tem, po kateri strani ceste hodimo 

Najpomembnejše spoštovanje bontona in izogibanje konfl iktom
Od malega nas učijo, da se med hojo držimo desne strani, saj nam z leve ljudje prihajajo iz nasprotne smeri. A se desne ne moremo držati kot pijanec plota, saj 
drugačna pravila veljajo že, kadar hodimo po cesti izven naselja, prava zmeda pa lahko nastane, če imamo ob sebi psa. Kje bomo hodili takrat: po levi ali desni?

Foto: SD

Kadar na sprehodu s psom srečate druge ljudi s psi ali brez njih, kinologi svetujejo, da se jim vljudno umaknete.

Kje hoditi, če ni pešpoti, pločnika ali 
kolesarske steze 

V tem primeru moramo hoditi ob levem robu vozišča v smeri 
hoje ter lahko uporabljamo največ en meter vozišča, merjeno 
od roba vozišča. Le izjemoma, če je to varneje – v primeru 
nepreglednega ovinka, prepada, plazu itd., lahko za hojo 
uporabljamo desno stran vozišča v smeri hoje. Pešci, ki zunaj 
naselja ali v neosvetljenem naselju hodijo ponoči po vozišču ali tik 
ob njem, kjer ni označene pešpoti, morajo na strani, ki je obrnjena 
proti vozišču, nositi belo luč ali odsevnik bele barve.

Za skupino pešcev veljajo drugačna pravila: hoditi morajo 
ob desnem robu vozišča v smeri hoje, pešec, ki ob sebi potiska 
enosledno vozilo, pa mora tega voditi na svoji levi strani. 
Organizirana skupina pešcev, ki hodi ponoči zunaj naselja ali v 
neosvetljenem naselju po vozišču, mora uporabljati na začetku 
skupine belo, na koncu pa rdečo luč, ročni vozički, ki jih pešci 
vlečejo ali potiskajo, pa morajo biti ponoči in v pogojih zmanjšane 
vidljivosti opremljeni z najmanj eno belo lučjo, ki je pritrjena na 
levi strani ter vidna od spredaj in zadaj.



Štajerski TEDNIK torek, 26. 1. 2021     COLOR CMYK stran 11

torek � 26. januarja 2021   11Kmetijstvo

Slovenija � Razpisan javni natečaj 

Nagrada zlata čebela 
Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je objavilo 
javni natečaj za izbor kreativne zasnove in načrta simbolne-
ga predmeta za nagrado zlata čebela. Odprti, anonimni nate-
čaj naslavlja vse »zainteresirane avtorsko, tehnično in orga-
nizacijsko usposobljene državljane«, najboljše tri predloge pa 
bo izbrala strokovna žirija.

Kot so sporočili z ministrstva, bo nagrada izdelana po najboljšem 
izbranem predlogu, vsako leto pa jo bo predsednik republike podelil 
za svetovne dosežke na področju čebelarstva ob svetovnem dnevu 
čebel.

»Odziv na javni natečaj pričakujemo od likovnih umetnikov, obli-
kovalcev, arhitektov, kiparjev, drugih zainteresiranih avtorjev, prav-
nih oseb ali skupin avtorjev. Pomembno je, da vloga sledi opisanim 
izhodiščem v razpisni dokumentaciji, z izvirnim predlogom za izdelavo 
vrhunskega, kakovostnega in funkcionalno oblikovanega predmeta,« 
so navedli.

Oblika nagrade, kot najvišje priznanje na področju čebelarstva na 
svetu, naj odraža prepoznavanje in simbolnost opraševalcev, čebelar-
stva, varovanja okolja in sožitja človeka z naravo. Rok za posredova-
nje vlog je 22. februar.

Nagrado predvideva predlog zakona o nagradi zlata čebela, ki ga 
je vlada že sprejela. Z njim se vzpostavlja sistem podeljevanja najvišje 
državne nagrade na področju zaščite čebel ter prepoznavanja vloge 
čebel in drugih opraševalcev pri zagotavljanju prehranske varnosti, 
trajnostnega kmetijstva, ohranjanja narave, biotske raznovrstnosti in 
kulturne dediščine.

Foto: Dreamstime/M24

Maribor � Trgatev na Meranovem 

V igri jagodni izbor
V vinogradu univerzitetnega centra za vinogradništvo in vi-
narstvo Meranovo mariborske fakultete za kmetijstvo in bio-
sistemske vede so minuli konec tedna po več letih izvedli trga-
tev za predikatno vino sovinjon. Za datum te posebne trgatve 
so izbrali rojstni dan nadvojvode Janeza, ki velja za začetnika 
sodobnega vinogradništva na Štajerskem.

Pogoji za takšno trgatev niso izpolnjeni vsako leto, temveč samo v 
posebno dobrih, suhih in sončnih letih, ko grozdje dočaka jesen pri-
merno zdravo in sladko. Lansko leto je bilo idealno, zato so na sedmih 
arih fakultetnih vinogradov pustili do danes neobranih okoli 800 trsov 
sorte sovinjon, ki je v preteklosti že dala dobre rezultate. »Ciljamo na 
jagodni izbor,« je povedal vodja posestva Peter Kramer.

Pridelava takšnega vina traja vsaj dve leti in njegova količina je 
mnogo manjša od pridelave običajnega vina. Poleg visokih sladkornih 
stopenj ga odlikuje poseben okus. »To so popolnoma drugi okusi kot 
pri svežih vinih. Lahko se okuša suho sadje, fi ge, med in podobno,« je 
povedal Kramer.

Pred šestimi leti so na isti lokaciji obrali in nato pridelali predikatno 
vino sovinjon suhi jagodni izbor 2015, ki je pobral najvišje nagrade 
na vseh ocenjevanjih, ki se jih je udeležil. Postal je prvak v kategoriji 
sladkih vin na lanskem Salonu Sauvignon na Ptuju ter prejel veliko zla-
to medaljo Vino Slovenija na lanskem Pomurskem sejmu in nagrado 
Stanka Čurina.

Foto: Wikipedia

Za celotno ozemlje Slovenije 
se določi visoka stopnja ogro-
ženosti zaradi neugodne epizo-
otiološke situacije glede afriške 
prašičje kuge pri divjih prašičih 
v sosednjih državah, izhaja iz 
sklepa, ki ga je v petek izdal v. d. 
generalnega direktorja Uprave 
za varno hrano, veterinarstvo in 
varstvo rastlin Jernej Drofenik.

Nujni ukrepi so prepoved pre-
jemanja in odpreme živih divjih 
prašičev na druge lokacije, inten-
zivni odstrel prašičev, prepoved 
in omejitev krmljenja na krmiščih, 
biovarnostni ukrepi v zvezi z lo-
vom in ustrezno ravnanje z naj-
denimi poginulimi divjimi prašiči.

Podravje � Razglašena visoka stopnja ogroženosti zaradi afriške prašičje kuge 

Zahtevan izredni odstrel divjih prašičev
V uradnem listu je objavljen sklep o določitvi visoke stopnje ogroženosti zaradi afriške prašičje 
kuge pri divjih prašičih po vsej Sloveniji. S tem se že od sobote morajo izvajati nujni ukrepi za 
preprečevanje in zgodnje odkrivanje afriške prašičje kuge pri divjih prašičih.

Foto: Lovska zveza Slovenije

Upravljavci lovišč bodo morali številčnost divjih prašičev zmanjšati na 
minimum

Z visoko stopnjo ogroženosti 
v Sloveniji je tako predviden tudi 
izredni odstrel divjih prašičev. 
Upravljavci lovišč bodo morali 
njihovo številčnost zmanjšati na 
minimum, da bi bil vpliv afriške 
prašičje kuge ob pojavu v Slove-
niji čim manjši, hkrati pa bi lažje 
izkoreninili bolezen.

Tako določa zakon o nujnih 
ukrepih zaradi afriške prašičje 
kuge pri divjih prašičih, ki ga je DZ 
potrdil sredi lanskega decembra. 
»Sloveniji se bolezen približuje iz 
praktično vseh smeri,« je takrat 
med drugim poudaril minister za 
kmetijstvo Jože Podgoršek.

Evropska komisija (ES) namreč z 
obema ukrepoma uvaja določene 
omejitve za kmetijstvo Evropske 
unije. »V prvi vrsti gre za ciljno 
usmerjeno zmanjšanje rabe tal, 
gnojil, protimikrobnih sredstev in 
pesticidov.« spomnijo na KGZ Slo-
venije in obenem opozorijo, da bo 
ta premik politike vplival tudi na 
mednarodne trge kmetijskih pri-
delkov in izdelkov in posledično na 
širši prehranski in kmetijski sistem, 
saj je EU pomembna pridelovalka 
hrane in udeleženka v mednarodni 
kmetijski trgovini.

Analizirali tri scenarije
Zato ne preseneča, da so se 

na novo evropsko strategijo za 
kmetijstvo in ohranjanje narave 
odzvali tudi onstran velike luže. 
Za zdaj z obsežno analizo, s kate-
ro so proučili tri možne scenarije 
uvedbe strategij in njihov vpliv na 
kmetijske trge. V prvem scenariju 
so upoštevali uvedbo ukrepov le v 
državah Evropske unije. V drugem 
bi jih poleg EU sprejeli tudi v neka-
terih drugih delih sveta, Unija pa bi 
uvedla trgovinske omejitve za tis-

te, ki se ukrepov ne bi držali. V tret-
jem scenariju so analizirali, kakšen 
vpliv bi imeli ukrepi, če bi jih sprejel 
ves svet.

Njihove ugotovitve so prese-
netljive in prav zanimivo bo sliša-
ti, kako se bo nanje odzval uradni 
Bruselj. Rezultati iz študije namreč 
kažejo, da bi desetletni načrt EU za 
ciljno zmanjšanje rabe tal, protimi-
krobnih sredstev, gnojil in pestici-
dov lahko privedel do zmanjšanja 
kmetijske pridelave v EU ter upad 
konkurenčnosti na domačem in 
izvoznih trgih. Ameriški kmetijski 
analitiki so tudi izračunali, da bi 
se kmetijska pridelava zmanjšala 
od sedem do dvanajst odstotkov, 
to zmanjšanje pa bi zaostrilo po-
nudbo hrane v EU in posledično 
povzročilo rast cen, torej vplivalo 
na kupno moč potrošnikov. Ne 
glede na to, o katerem scenariju je 
govora, bi se hrana najbolj podra-
žila za prebivalce v skupni družini 
evropskih narodov, medtem ko bi 
bili vplivi na pridelavo na svetovni 
ravni v povprečju manjši, v ZDA 
naj bi cene in stroški hrane ostali 
celo razmeroma nespremenjeni, 

razen v primeru globalnega spre-
jetja »evropskih« ukrepov. Takrat 
bi tudi svetovna pridelava upadla 
za enajst odstotkov, hrana pa bi se 
povsod podražila. 

Ogrožena prehranska 
varnost

Zmanjšanje pridelave bi vplivalo 
tudi na manjši oziroma omejen ob-
seg trgovine; negativni vplivi uved-
be predlaganih ukrepov bi se skon-
centrirali v regijah, kjer živi največ 
ljudi in kjer je prehranska varnost 
že sedaj nizka. Vse skupaj, torej 
manjša pridelava, omejen obseg tr-
govine in višje cene hrane, bi imelo 
velik vpliv na zmanjšanje bruto do-
mačega proizvoda v EU. Številke 
so osupljive, kajti po prvem scena-
riju, kjer bi ukrepi veljali le za EU, bi 
zmanjšanje BDP predstavljalo kar 
76 odstotkov upada svetovnega 
BDP. V primeru sprejetja strategij 
tudi zunaj EU bi se delež EU v upa-
du svetovnega BDP zmanjšal na 
49 in le na dvanajst odstotkov, če 
bi jih za svoje vzeli po vsem svetu. 
Kot kažejo analize, si lahko Ameri-
čani oddahnejo, saj bi bili učinki na 

BDP v Združenih državah Amerike 
manjši kot v EU ali kjerkoli drugje 
po svetu, in to ne glede na scenarij 
uvedbe ukrepov.

Bi pa povsem drugačna usoda 
doletela najrevnejše predele sveta, 
denimo Afriko. V 76 državah sveta 
z nizkim in srednjim dohodkom 
bi se lahko zelo zmanjšala pre-
hranska varnost prebivalcev, ki se 
meri po številu ljudi, ki nimajo do-
stopa do vsaj 2.100 kalorij na dan. 
A je brez posledic praktično ne bi 
odnesli nikjer po svetu: z uvedbo 
obeh strategij bi se prehranska 
varnost do leta 2030 samo v EU 
zmanjšala za dodatnih 22 milijonov 
prebivalcev, po drugem scenariju 
bi bili prehransko ogroženi 103 mi-
lijoni, po tretjem pa po vsem svetu 
kar 185 milijonov ljudi. 

Priznavajo, da niso 
upoštevali vseh vidikov 

Pripravljavci ameriške študije 
sicer priznavajo, da so pri analizah 
upoštevali le vidike vpliva na trge 
kmetijskih surovin v okviru strate-
gij, ne pa tudi drugih pomembnih 
vidikov predloga EU, na primer 
povečanega deleža ekološke pri-
delave ali zmanjšanje količine živil-
skih odpadkov in izpustov toplo-
grednih plinov, poleg tega rezul-
tati kažejo predvsem potencialne 
vplive na trg in varnost preskrbe 
s hrano. A obenem opozarjajo, da 
strategije, ki temeljijo na predlaga-
nih zmanjšanjih vnosa, ne zagota-
vljajo dovolj informacij o potenci-
alnih koristih in stroških za okolje 
in zdravje ljudi. Zato so na USDA 
prepričani, da je njihov dokument 
treba vzeti kot pomemben del raz-
prave o strategijah in da je analiza 
tržnih vplivov strategij lahko zelo 
pomembno orodje za vrednotenje 
ciljev novih pristopov politike EU.

Slovenija � Američani o globalnih učinkih evropske kmetijske politike 

Zmanjšanje pridelave in dražja hrana
Strokovnjaki ameriškega kmetijskega ministrstva (USDA) so konec lanskega leta objavili dokument, v 
katerem so analizirali potencialni vpliv sprejetja ukrepov dveh temeljnih strategij Evropske unije, in 
sicer Zelenega dogovora »od vil do vilic« ter Strategije EU za biotsko raznovrstnost na ekonomsko in 
prehransko varnost.

Foto: SD

Ameriški kmetijski analitiki so preučili potencialni globalni vpliv evropske politike kmetijstva in ohranjanja nara-
ve in prišli do presenetljivih zaključkov o zmanjšani pridelavi, višjih cenah hrane in ogroženi prehranski varnosti.
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Novih zaposlitev (še) 
ne bo

Program naj bi bil v bistvu 
namenjen srednjim in malim 
podjetjem, ponuja pa bogat 
zbir vsebin oziroma več kot 
100 programov, ki pokrivajo 
področja iz devetih vsebinskih 
sklopov; motivacija, trženje in 
prodaja, zdravje na delovnem 
mestu, komunikacija, vodenje, 
timsko delo so le nekatere. Pri 
tem bo predavanja izvajalo kar 
30 strokovnjakov iz območja 
celotne Slovenije, zaposleni na 
LU Ormož pa bodo podjetjem 
nudili druge storitve, kot je obli-

kovanje strategije ravnanja z zaposlenimi v danem podjetju.
Na LU Ormož zaradi novega programa dodatnih zaposlitev za zdaj 

še ne načrtujejo, pač pa bodo obveznosti v okviru programa izvaja-
le zaposlene. »Usposobljene smo tri kolegice, tako da ni strahu, da 
ne bi zmogle,« je navedla Ivanuševa, vendar pa je namignila, da bi v 
primeru, če bo program zaživel, treba razmišljati tudi v smeri novih 
zaposlitev.

Cena programa ni določena
Gre za blagovno znamko, ki se je razvila pod Zvezo ljudskih univerz 

Slovenije in kot taka po zagotovilu Ivanuševe tudi ni sofi nancirana iz 
javnih virov, pač pa naj bi šlo za povsem tržno dejavnost. To pomeni, 
da bodo podjetja, ki storitev potrebujejo, zanjo plačala. 

Koliko bi program za posamezno podjetje stal, pa nam za zdaj 
niso razkrili. Tako na ZLUS kot na LU Ormož so pojasnili, da se sam 
program izvaja povsem po meri podjetja in je tako mogoče povsem 
fl eksibilno pripraviti obseg. Na ZLUS pa so pojasnili, da cenika ni ali z 
njihovimi besedami: »Žal se ne moremo opredeliti o ceni, saj je višina 
odvisna od programa ali storitve, ki jo podjetje naroči.« Tako kaže, da 
se bo moralo vsako podjetje o ceni pogajati za zaprtimi vrati.

Program izvaja 16 univerz
Ljudska univerza Ormož je sicer le ena izmed 16 članic Centra za 

razvoj kadrov KORAK, ki združuje 16 ljudskih univerz iz celotne Slo-
venije: LU; Ptuj, Ajdovščina, Celje, Postojna, Koper, Lendava, Murska 
Sobota, Radovljica, Sežana, Rogaška Slatina, Šentjur, Ško� a Loka , 
Postojna, Maribor - Andragoški zavod, CIK Trebnje in Center za izo-
braževanje Ljubljana.

torek � 26. januarja 2021Kultura in izobraževanje12

Ormož � Za mala in srednja podjetja

Ljudska univerza s 
»Korakom« na trg
Letos so se na Ljudski univerzi Ormož odločili, da podjetjem 
ponudijo program različnih vsebin za razvoj kadrov. Na 
podlagi preteklega sodelovanja s podjetji so namreč prepri-
čani, da dodobra poznajo njihove potrebe na tem področju 
in da lahko prispevajo k reševanju težav.

Podjetja na ormoškem koncu naj bi se že lep čas srečevala z raz-
ličnimi kadrovskimi težavami. Kot eno ključnih je Viki Ivanuša, direk-
torica LU Ormož, izpostavila alarmanten nagib starostne strukture 
delavcev, ki naj bi z leti izgubljali pravo mero motivacije na delovnem 
mestu. »Zaposleni se z leti nekako predajo rutini, naredijo tisto, kar 
je pač treba in nič več. Pogosto se pridružijo tudi resne in manj resne 
bolezni ali samo izčrpanost in nezainteresiranost. Takšni delavci ne 
morejo prispevati tistega, kar bi sicer lahko, saj imajo leta izkušenj, 
dobro vedo, kako stvari funkcionirajo in kaj bi lahko izboljšalo stanje in 
običajno imajo tudi pripadnost podjetju, kar je danes redka vrednost. 
Tako delodajalci kot delavci so v takšni situaciji prikrajšani za uspeh,« 
je dejala Ivanuševa. Rešitve za tovrstne težave bo LU Ormož ponujala 
v okviru programa Centri za razvoj kadrov – Korak

Foto: KG

Direktorica Ljudske univerze Ormož 
Viki Ivanuša

„Festival je prešel zelo intenzi-
ven razvoj od entuziastičnega sre-
čevanja pesnikov mlade generacije 
do profesionalne institucije, ki že 
vrsto let vidno prispeva h kulturni 
ponudbi Ptuja, Štajerske in Slove-
nije v mednarodnem kontekstu. Za 
razliko od številnih prireditev, ki le 
občasno vključujejo tuje goste, mi 
v pretežnem delu programa dela-
mo v mednarodnem kontekstu, 
s tem pa smo postali pomembna 
vstopna točka za slovenske pe-
snice in pesnike pri njihovi medna-

Ptuj � Pred jubilejnim, 25. festivalom Dnevi poezije in vina

Brez profesionalne kulture ni dolgoročne rasti
Festival Dnevi poezije in vina je največji mednarodni pesniški festival v tem delu Evrope. Vsako leto 
znova v avgustu Ptuj spremeni v stičišče sodobne mednarodne poezije. Letošnji festival bo že 25. po vrsti. 
Kakšno zgodbo je napisal v teh letih in kakšna bo letošnja, smo najprej vprašali umetniškega vodjo festi-
vala Aleša Štegra.

Foto: Črtomir Goznik 

Letošnje osrednje dogajanje naj bi se zaradi načrtovane investicije v Staro steklarsko delavnico in sosednje uličice preselilo na tržnico. Še vedno pa bo 
nekaj dogajanja potekalo v MuziKafeju. Tako je bilo na Vrazovem trgu na 24. festivalu Dnevi poezije in vina. 

Dajemo jim možnosti, odpiramo 
vrata, ki jih drugače najbrž ne bi 
imeli. Letošnji program festivala, ki 
bo potekal od 23. do 29. avgusta, 
bo visokemu jubileju primeren. Na-
črtujemo slavnostno srečanje več 
kot 30 programskih direktorjev 
pesniških festivalov iz vseh koncev 
Evrope. Potem vrsto presežnih 
dogodkov po vsej Sloveniji, glavni-
no pa seveda na Ptuju in v okolici, 
pri čemer še posebej stavimo na 
zaključno dogajanje v soboto, 28. 
avgusta. Načeloma načrtujemo, da 
se bo letošnje osrednje prizorišče 
z Vrazovega trga preselilo na ptu-
jsko tržnico. Razlog za to je načr-
tovana prenova Vrazovega trga in 
okoliških ulic.“

Že drugo leto zapored priprave 
na festival potekajo v obdobju pan-
demije. Lani se je začela marca, do 
poletja so se ukrepi toliko sprostili, 
da ste njegovo 24. izvedbo lahko 
izpeljali, seveda ob upoštevanju 
nekaterih omejitev. Zagotovo vam 
ni lahko, a ste odločeni, da to po-
sebno jubilejno zgodbo vendarle 
izpeljete.

„Lani smo imeli izjemno srečo, 
da nam je termin dovolil izvesti 
celoten program v živo, z medna-
rodno udeležbo. Bili smo eden red-
kih festivalov v evropskem merilu, 
ki nam je to uspelo. Organizacija 
živih dogodkov v času pandemi-
je je poseben izziv – izvedbeno, 
fi nančno in mentalno – za vse, za 
organizatorje, nastopajoče in pu-
bliko. A obenem vem, kako smo 
si drug drugemu hvaležni, kako v 
teh okoliščinah še veliko bolj kot 
poprej cenimo vsak živi stik, vsako 
iskro, ki preskoči. Splet enostavno 
ne more nadomestiti ustvarjalne-
ga naboja, ki se sproža na priredi-
tvah v živo. Naredili bomo vse, kar 
je v naši moči, da se konec avgusta 
srečamo v živo, v končni fazi pa 
vse seveda ni v naših rokah. Oba 
osrednja gosta letošnjega festiva-
la, portugalska pesnica Ana Luisa 
Amaral in češki pesnik Petr Borko-
vec, sta ostala zelo ustvarjalna, so-
delovala sta v številnih aktivnostih. 
Mislim tudi, da se je v času krize 
izkazala vsa živost in fl eksibilnost 
pesniškega sveta. Projekti, kot je 

tudi naš Festival upanja (Festival of 
Hope), ki je po spletu lani pritegnil 
skoraj milijon ogledov, izkazujejo 
vitalnost poezije in potrebe ljudi 
po umetnosti.“

Z odprtim pismom 
ustvarjajo odprt 
prostor dialoga

Odprto pismo Evropi ostaja ak-
tualen glasnik perečih problemov 
Evrope in posredno sveta. Ste za-
dovoljni z odzivi vseh tistih, ki jim 
je v prvi vrsti namenjeno? Kdo ga 
bo letos spisal?

„Ime letošnjega avtorja še ni 
potrjeno, predvidoma ga bomo 
imeli februarja. Do sedaj so nas od-
zivi na Odprto pismo Evrope zelo 
pozitivno presenetili. Po štirih edi-
cijah je tudi opazno, kako vsakdo 
razume izziv nasloviti Evropo po 
svoje, enim je to možnost za kri-
tiko, drugim za analizo, tretjim za 
provokacijo. Vsa pisma pa seveda 
imajo jasno politično ost, kar je 
zelo pomembno. Želimo stimuli-
rati družbeni in politični razmislek. 
Razmislek, dialog. Živimo v močno 
polariziranih časih, ljudje se ne le 
zaradi pandemije vse manj pogo-
varjajo z različno mislečimi. Ustvar-
ja se močna in negativna delitev v 
družbi, ki je zastrupljena s hitrimi 
in pogosto nepreverjenimi novi-
cami in strahovi. V tem kontekstu 
želimo s festivalom in aktivnostmi, 
kot je Odprto pismo Evropi, odkri-
to ustvarjati drugačen prostor, od-
prt prostor dialoga.“ 

Vrazov trg ostaja središčna fe-
stivalska točka, tudi v luči pričako-
vane investicije v staro steklarsko 
delavnico? 

„Po vsej verjetnosti bomo 
osrednji oder premaknili na tržni-
co. To počnemo s težkim srcem. 
Ne morem si predstavljati boljših 
prijateljev in gostiteljev, kot sta 
Stanka Vauda Benčevič in Igor 
Benčevič ter ekipa MuziKafeja. 
Ohranjamo sodelovanje, nekateri 
dogodki se bodo odvijali še dalje 
v MuziKafeju, a selitev osrednjega 
odra se zaradi načrtovanih del zdi 
neizogibna.“ 

rodni karieri. Smo sprožilci novih 
zamisli, gibanj, poskušamo dajati 
pomembne ustvarjalne impulze 
v prostor in zbliževati lokalno in 
globalno. Odprto pismo Evrope 
je primer take akcije, že vrsto let 
ga ponatiskujejo najpomembnejši 
mediji po vsej Evropi. Ali pa evrop-
ska platforma Versopolis, edina te 
vrste, ki obstaja že šest let in kate-
re nosilec smo. Naš mednarodni 
karakter nikakor ne pomeni, da 
zanemarjamo slovenske ali lokalne 
ustvarjalce, kvečjemu je obratno. 

Foto: Korak.si

Kako bo letos s fi nancami
„Kultura nasploh je v finančno izjemno težki situaciji. 

Naš festival tu ni izjema. S pandemijo so se stroški povečali. 
Sponzorstva so padla. Evropski razpisi so pogosto zamaknjeni. 
Še posebej, če imaš željo delati ambiciozen program, je zelo zelo 
težko. Sicer pa smo še v fazi, ko večine letošnjih razpisov ni bilo 
objavljenih in zato lahko le načelno sestavljamo proračune. Lani je 
Mestna občina Ptuj vsem trem poletnim festivalom (poleg nas še 
Arsani in Art Stays) znižala sredstva. Apeliram, da se sredstva spet 
vrnejo vsaj na stari nivo. Mislim, da se je v tem času še bolj kot 
poprej izkazalo, da mesto za to, da bi še v prihodnje ostalo mesto, 
poleg bogate krajine ljubiteljske kulture, potrebuje profesionalne 
pristope in organizacijske strukture na področju kulture. Brez 
tega enostavno ne gre, ker si brez njih zapreš vrata za dolgoročno 
rast, razvoj in potencialno večje in vidnejše dogodke, kar ima spet 
posledice na področju turizma, hotelirstva, šolstva itd.,“ je povedal 
Aleš Šteger.

Foto: Črtomir Goznik

Aleš Šteger: „Načrtujemo vrsto presežnih dogodkov, tudi srečanje več kot 
30 programskih direktorjev pesniških festivalov z vseh koncev Evrope.“
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Prihod mladega 20-letnega 
Srba Armina Đerleka v 
Kidričevo je zagotovo 
določeno presenečenje, 
nekaj manjše pa je ob 
spoznanju, da je bil 
povezovalni člen Emir 
Azemović. 

»Pri začetnem prilagajanju mi je 
veliko pomagal Emir Azemović, s 
katerim se poznava že precej časa, 
oba namreč prihajava iz Novega 
Pazarja. Spoznal me je z ekipo in 
vsemi drugimi v klubu, vsi so me 
dobro sprejeli. Generalno gledano 
sem zadovoljen z vsem, kar sem 
doslej videl. Veselim se, da bom 
spet igral, upam pa, da bom s svo-
jimi igrami pomagal klubu, da na-
preduje in beleži dobre rezultate,« 
je v uvodu povedal 20-letni Đerlek. 

»Obstanek je realni cilj«
Osnovni namen je zagotovo 

zbrati čim večjo minutažo. »Bil 
sem v turškem Sivassporju, s kate-
rimi me še naprej veže dolgoročna 
petletna pogodba, v polletni poso-
ji pa si res želim izboriti čim višjo 
minutažo – kontinuiteta tekem je 

osnovni namen posoje,« je sedanjo 
situacijo s prihodom v Kidričevo 
opisal Đerlek, ki je prišel v Kidriče-
vo v dobrem fi zičnem stanju, bil je 
v rednem procesu treninga: »Vese-

lim se še kakšne pripravljalne tek-
me, to mi bo zagotovo prišlo prav. 
Klubu želim pomagati do obstan-
ka, kar je v tem trenutku realen cilj. 
Glede na prvi vtis je ekipa kakovo-

stna, gre za organizirano sredino.«
Za mladim nogometašem je že 

kar pestra pot. »Šolo nogometa 
sem oddelal v domačem klubu v 
Novem Pazarju, potem pa je sle-
dil odhod v Beograd, k mladi ekipi 
OFK Beograd. Tam sem ostal leto 
in pol, potem je sledil prestop k 
mladinski vrsti Partizana. Po šestih 
mesecih sem bil prestavljen v član-
sko ekipo, za katero sem nato igral 
leto in pol. Po tem obdobju je sle-
dil prestop v Turčijo, k Sivassporju, 
kjer sem do prihoda v Kidričevo ig-
ral leto in pol,« je svojo pot kratko 
opisal Đerlek. 

Dva pokalna naslova s 
črno-belimi

Srbski mediji so o njem pred leti 
pisali z izbranimi besedami, bil je 
tudi kapetan kadetske reprezen-
tance Srbije. »Srbija ima veliko ta-
lentiranih igralcev, jaz pa si želim 
z dobrimi igrami le dokazati, da 
sodim mednje. Takrat so selektorji 
odločali o kapetanskem traku, gle-
dali pa so zagotovo tudi na karak-
ter igralcev. Sam sem bil že takrat 
povsem osredotočen na nogomet, 
nikoli nisem imel kakšnih afer ali se 

ukvarjal s kakšnimi slabimi stvarmi, 
tako je ostalo vse do danes in tako 
želim tudi nadaljevati. Vedno se 
trudim vzdrževati dober odnos z 
vsemi v klubu, na igrišču pa dajem 
vse od sebe. To je verjetno tudi 
takrat odločilo za to, da sem bil ka-
petan kadetske reprezentance,« je 
svoje videnje podal ofenzivni srb-
ski vezist. 

Zagotovo je bil pomemben tre-
nutek, ko je iz OFK Beograd pres-
topil k Partizanu. »Vedno sem navi-
jal za Partizan, tudi sedaj, ko nisem 
več tam, redno spremljam vse do-
gajanje. Pri Partizanu se vedno cilja 
na naslov prvaka, tako v prvenstvu 
kot pokalu, k temu težijo vsi igralci 
in še posebej navijači. Sam sem se 
s črno-belimi veselil dveh naslovov 
pokalnih prvakov (v sezoni 2017/18 
in 2018/19, op. a.), kar je lep dose-
žek,« je povedal mladi Srb, ki se ne 
želi spominjati epizode s takratnim 
trenerjem Savom Miloševićem, ko 
je tudi odšel v Turčijo.

Ta »spor« je tudi botroval pres-
topu v Turčijo. »V Sivasspor sem 
prestopil le pet dni pred začetkom 
sezone. Ko sem prišel v ritem tre-
ningov in tekem, sem dobival kar 
nekaj priložnosti. Ekipa je takrat 
funkcionirala odlično, nanizala je 
osem zmag in osvojila naslov je-
senskih prvakov, s štirimi točkami 
prednosti pred Basaksehirjem. 
Dobro smo začeli tudi drugi del 
sezone, dokler nam ni ritma pre-

kinila koronakriza, po premoru 
pa smo osvojili četrto mesto in se 
neposredno uvrstili v Ligo Evropa. 
Sam sem bil zadovoljen s sezono, 
generalno gledano pa mi vseeno 
manjkajo igralne minute. To je bil 
tudi glavni razlog za sedanji prihod 
k Aluminiju,« je dejal Đerlek. 

»Polne tribune so za 
igralca vedno najboljša 
motivacija«

Prosili smo ga še za primerjavo 
med srbskimi in turškimi navijači. 
»V Srbiji sem s 17 leti že igral beog-
rajski derbi s Crveno zvezdo, ki je v 
svetu nogometa poznan kot eden 
največjih. Tam je atmosfera res-
nično fenomenalna. Podobno bi 
lahko ocenil tudi derbi z Galatasa-
rajem v Turčiji, kjer je bil prav tako 
poln stadion, 50.000 navijačev je 
ustvarilo odlično vzdušje. Igralec 
se na takšnih tekmah odlično po-
čuti, polne tribune so za igralca 
vedno najboljša motivacija,« opiše 
Đerlek. 

Dotaknil se je še življenja v Siva-
su, mestu v centralni Turčiji z dob-
rimi 350.000 prebivalci. »Podobno 
je kot vsepovsod drugje, na voljo 
sem imel vse, kar sem potreboval. 
Turki so zelo topli in odprti ljudje, 
vedno želijo pomagati. Zelo sem 
bil zadovoljen z bivanjem v Turčiji.«

Jože Mohorič

Za Kidričani je uvodni del 
priprav na spomladanski 
del sezone, trenirali so 
v Kidričevem in Hajdini. 
Oceno uvodnih treh 
tednom je podal trener 
Aluminija Oskar Drobne.

»Do odhoda v Umag je vse po-
tekalo po načrtih, čeprav nam jo 
je nekoliko zagodel dež in smo 
morali več časa od predvidenega 
preživeti na igrišču z umetno tra-
vo. To nekoliko povečuje možnost 
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Nogomet � NK Aluminij

»Z dodatnim druženjem se ustvarjajo dobra kemija, 
močnejša prijateljstva in nova energija«

Nogomet � Armin Đerlek, Aluminij

»Še vedno redno spremljam Partizan«

Foto: Agencija DAMN

Kidričani so v ponedeljek dopoldan v Umagu že opravili prvi trening. 

Foto: Agencija DAMN

Armin Đerlek: »Vedno se trudim vzdrževati dober odnos z vsemi 
v klubu, na igrišču pa dajem vse od sebe. To je verjetno tudi takrat 
odločilo za to, da sem bil kapetan kadetske reprezentance.«

Foto: ČG

Oskar Drobne: »Jasno je, da 
želimo 20. februar pričakati na 
najvišjem možnem nivoju.«

poškodb, za katere upam, da se jih 
izognemo v čim večji možni meri. 
Fantje so delali predano, to je v 
tem trenutku najpomembnejše,« 
je dejal trener Aluminija. 

Ena izmed opaznih sprememb 
s prihodom novega stratega je 

ta, da igralci več časa preživijo 
skupaj v športnem parku. »Fantje 
so profesionalci in se morajo tako 
tudi počutiti. Vse potrebno imajo 
urejeno, od skupnega zajtrka do 
kosila, veliko se družijo. S tem se 
med njimi ustvarjajo dobra kemi-

ja, močnejša prijateljstva in nova 
energija, kar bomo vse skupaj še 
kako potrebovali v drugem delu 
sezone,« je pojasnil Drobne. 

Največji poudarek v uvodni 
fazi priprav je namenjen fi zični 
moči in kondiciji. »Glavni del s pri-

dobivanjem moči in vzdržljivosti 
je za nami, sedaj se odpravljamo 
na morje, kjer računamo na to-
plejše vreme. Največ bomo delali 
na taktičnem uigravanju, na rea-
lizaciji … Najprej se bo treba ne-
koliko spočiti, a vseeno ohraniti 

dovolj energije za vse delo, ki nas 
čaka,« načrte razkrije Drobne.

Kidričani so priprave začeli 
prvi izmed vseh prvoligašev, že 
4. januarja. Je to znak, da želite 
primerno formo ujeti že na sa-
mem uvodu drugega dela sezo-
ne? »Res smo začeli kakšen dan 
pred drugimi: eden od razlogov 
za hiter začetek je dejstvo, da je 
bil Aluminij v jeseni v specifi čni 
situaciji, v kateri se je znašel ob 
prvi koronakrizi, zaradi katere ni 
smel trenirati deset dni. To se je 
igralcem poznalo skozi celotno 
jesen, zato smo sedaj morali to 
popraviti. Jasno pa je, da želimo 
20. februar pričakati na najvišjem 
možnem nivoju, saj je naš zaosta-
nek za tekmeci kar otipljiv,« je po-
jasnil Drobne.

Zadnja okrepitev ekipe iz Kidri-
čevega je Armin Đerlek. »Zagoto-
vo ima kakovost in je lahko v do-
ločenih segmentih za našo ekipo 
dodana vrednost. Moja želja je, 
da se čim prej navadi na naš sis-
tem igre, pri čemer bo imel vso 
podporo. Z optimizmom gledam 
naprej,« je pred odhodom na 
priprave zaključil Drobne.

Jože Mohorič
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Številni ukrepi za zajezitev 
okužb s koronavirusom so 
seveda močno omejili tudi 
delovanje športnikov. Še 
najmanj so bili prikrajšani 
tisti v najvišjih rangih 
tekmovanja, čeprav 
tekmujejo pred praznimi 
tribunami, a lahko vsaj 
trenirajo in tekmujejo. Tega 
pa ne morejo amaterski 
športniki, ki predstavljajo 
večinski del športne 
populacije. 

Podobna je slika v športu mladih, 
ki je praktično »ugasnil«, izjema so 
v zadnjih mesecih vrhunski mladi 
športniki, ki so dobili dovoljenje za 
treniranje. Da je sedanja situacija 
za mlade športnike (in seveda tudi 
za njihove klube) naravnost kata-
strofalna, je bolj ali manj jasno tudi 
površnim spremljevalcem. Precej 
strokovnih pomislekov je že bilo po-
danih, sedaj pa smo za oceno stanja 
povprašali tudi predstavnike klu-
bov in društev iz našega območja, 
ki se ukvarjajo s športom mladih.

Mateja Rozman: 
»Med vadbo doma in 
treningom v bazenu ob 
prisotnosti trenerja je 
ogromna razlika«

Mateja Rozman, predsednica 
PK Terme Ptuj: »V teh razmerah je 
bilo težko shajati, saj je trenutna si-
tuacija z omejitvami prineslo veliko 
sprememb, nejasnosti in negativ-
nih vplivov na medsebojne odnose 
vseh deležnikov v Plavalnem klubu 
Terme Ptuj.

Plavalcem, ki trenirajo že vrsto 
let in se udeležujejo mednarodnih 
ter državnih tekmovanj, so te 
razmere povzročile veliko škode, 
saj v takšnih razmerah ne morejo 
vzdrževati takšne telesne priprav-
ljenosti, kot bi jo sicer v bazenu. 
Trenutno izvajajo suhe treninge 
kar doma in jih motiviramo, koliko 
se le da, preko telefona, videokon-
ferenc ali e-sporočil.

Soočali smo se tudi z zmanjša-
njem samodiscipline in koncen-

tracije, saj je med vadbo doma in 
treningom v bazenu ob prisotnosti 
trenerja ogromna razlika. Pouda-
rek je bil tudi na naših stikih s star-
ši, saj so le oni lahko pomagali svo-
jemu otroku pri vestnem opravlja-
nju vadbe doma. Vse te izzive smo 
uspešno rešili, a vseeno nestrpno 
čakamo, da bomo spet lahko za-
plavali. Predvsem naši najmlajši 
plavalci, ki so v prvi fazi plavalne 
šole, zelo pogrešajo stik z vodo, 
igre v vodi, druženje … Ostajamo 
pozitivni in upamo, da se bodo ba-
zeni kmalu spet odprli in nikoli več 
zaprli.«

Aleš Belšak: »Trenerji 
ostajajo v stikih 
z igralci, le-ti pa 
nestrpno pričakujejo 
začetek treningov in 
tekmovanj«

Aleš Belšak, Rokometni klub 
Drava Ptuj: »Novi virus je seveda 
vplival tudi na omejitve pri treni-
ranju in igranju naših rokometa-
šev. Želimo si, da situacija ne bo 
povzročila izpada generacije ali 
dveh. V klubu smo ostali pozitivni 
in gledamo v prihodnost kluba, a 
žal na izredno situacijo trenutno ne 
moremo vplivati. Trenerji ostajajo 
v stikih z igralci, le-ti pa nestrpno 
pričakujejo začetek treningov in 
tekmovanj. Glede na okoliščine ne 
verjamemo, da bo tekmovanje za-
živelo pred junijem.«

Aleš Bezjak: »Vsem 
otrokom manjka 
gibanje, še posebej pa 
športnikom«

Aleš Bezjak, Atletski klub Ptuj: 
»V AK Ptuj vadi več skupin, od tistih 
najmlajših, 6-letnikov, pa do čla-
nov. Seveda je čas omejitev in ukre-
pov prizadel vse in različno vpliva 
na atlete. Že zadnjega nekaj časa je 
najmanj prizadel reprezentante v 
članskih in mladinskih vrstah, ki jim 
je vadba dovoljena. Ti za svoj rezul-
tat tudi potrebujejo največ trenin-
ga. Vadba z njimi poteka individual-
no, prilagodili smo termine vadbe, 

tako da skupaj s trenerji ostajajo v 
svojih 'mehurčkih'. 

Popolnoma drugače je z mlaj-
šimi, osnovnošolci. Vadba za vse 
pionirske kategorije še zmeraj ni 
dovoljena. Zaradi tega smo se v 
klubu odločili, da jim preko trener-
jev pošiljamo ideje za samostojno 
vadbo v svojem okolju. Ta zajema 
predvsem gibanje v naravi, nekaj 
pa je tudi izvajanja različnih vaj 
doma. Vaje so namenjene vzdrže-
vanju splošne kondicije, moči in 
gibljivosti. Seveda takšna oblika 
dela ne more nadomestiti rednih 
treningov pod vodstvom strokov-
njakov, lahko pa vsaj nekoliko olaj-
ša popolno zaprtje na športnem 
področju. 

S terena dobivamo informacije, 
da bi otroci srčno radi začeli z re-
dnimi treningi. Manjkajo jim pred-
vsem raznolikost vadbe, druženje 
s prijatelji športniki ter zamenjava 
okolja. Tudi tekmovalnega nabo-
ja ne gre zanemariti, ki sedaj zelo 
manjka. Zavedamo se, da že pov-
prečnemu gibalno aktivnemu otro-
ku v času omejitev zelo manjka 
gibanje, ne morem pa si zamisliti, 
kako manjka šele otrokom, ki so se 
odločili biti športniki in ki gibanje 
obožujejo še toliko bolj.«

Boštjan Maračić: 
»Šport kot tak je nujno 
potreben za zdrav 
razvoj vsakega človeka«

Boštjan Maračić, predsednik 
Plavalne akademije Kurent: »Pla-
valna akademija Kurent, njeni člani 
in članice, otroci od 4. leta dalje 
in vsi ostali programi, smo v šol-
skem letu 2020/21 zaključili svojo 
vadbo, še preden smo jo dobro 
začeli. Športniki tekmovalci so v 
zaostrenih časih odplavali zadnje 
tekme oktobra na državnih prven-
stvih. Prvenstva v Kranju so bila 
pod okriljem NIJZ in izpeljana na 
vrhunskem nivoju, a z veliko te-
žavnimi omejitvami. Od takrat so 
naši športniki na suhem, kar je za 
plavalce izredno slabo. Za plavalci 
je že poletni oddih v odsotnosti do 
3 tednov zelo velika pavza, zato je 
sedanji čas najtežji v zgodovini.

Nadaljevanje na naslednji strani

torek � 26. januarja 2021Šport mladih14

Foto: Črtomir Goznik

Šport mladih v koronakrizi

»Otrokom manjkajo predvsem 
raznolikost vadbe, 
druženje s prijatelji športniki 
ter zamenjava okolja«

Foto: Črtomir Goznik Foto: Črtomir Goznik

Foto: Črtomir Goznik

Foto: Črtomir Goznik
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Lovro Bizjak in Žiga Škofl ek sta pred leti v dre-
su Aluminija tvorila udarni napadalni tandem. Tako 
sta npr. v zadnji skupni sezoni 2016/17 v 1. ligi skupaj 
zabila 16 zadetkov (7 in 9) in pristala na 1. in 2. mes-
tu klubske lestvice. Še uspešnejša sta bila v sezoni 
2015/16 v 2. ligi, ko sta dosegla kar 25 zadetkov (Biz-
jak 14, Škofl ek 11). 

Po odhodu iz Aluminija sta nato zamenjala šte-
vilne klube, nazadnje pa sta oba nastopala v Rusiji. 

Tam bo še naprej ostal Žiga Škofl ek, ki je sicer 
pred dnevi prekinil sodelovanje z Orenburgom (2. 
ruska liga, trenutno 3. mesto), a je zanimanje zanj 
takoj pokazal moskovski Torpedo (2. ruska liga, 4. 
mesto) in z odličnim krilnim napadalcem podpisal 
2,5 letno pogodbo. 26-letni vezist je v karieri igral 
še za Šampion, Aluminij, Stal Mielec (Poljska) in Ru-
dar Velenje.

Lovro Bizjak je po odhodu iz Aluminija eno leto 
igral za Domžale, nato pa leta 2018 odšel k ruskemu 
prvoligašu Ufa, kjer je igral skupaj z dolgoletnim 
reprezentančnim branilcem Bojanom Jokičem. Po 
dveh letih in pol nastopanja v elitni ruski ligi je sredi 
januarja prišlo do prekinitve sodelovanja, tako da je 
27-letni napadalec trenutno brez kluba. 

JM

Nogomet 

Nekdanja šumarja z različnima izkušnjama v Rusiji

pravi. Škoda. Glede na kakovost 
naše zasedbe bi se morali uvrstiti 
vsaj med osem najboljših ekip.

Zdaj je naloga Rokometne zveze 
Slovenije, da naredi podrobno ana-
lizo tekem in dogodkov v Egiptu in 
se pripravi na olimpijske kvalifi kaci-
je, kjer nas čakajo domačin Nemči-
ja, Švedska ter Alžirija. Na olimpija-
do vodita prvi dve mesti.

Imajo pa na zvezi še bistveno 
pomembnejšo nalogo, in sicer to, 
da na igrišča k treningom čimprej 
vrnejo približno 80 % njihovega 
članstva. Tiste, ki bodo nekoč za-
menjali rokometaše, ki smo jih s 
tako veliko pozornostjo spremljali 
v zadnjih dneh. In bolj kot neuspeh 
v Egiptu boli to, da je RZS zavestno 
pustila na cedilu 80 % »neena-
kopravnih«, »drugorazrednih« ro-
kometašev in rokometašic, da je 
ohranila življenje »prvorazrednih« 
v najvišjih ligah.

Remi proti Švedski nas 
je ohranil med živimi

Še ena tekma, kjer smo porazno 
začeli tekmo in si na koncu kljub 
rezultatskemu preobratu sami 
odrezali vejo, na kateri smo sede-
li. Švedska, ki v Egiptu nastopa s 
pomlajeno zasedbo, je na račun 
čvrste obrambe v 18. minuti po-
vedla za pet zadetkov (6:11). Na-
pak v napadu je bilo enostavno 
preveč in nasprotnik jih je kazno-
val z lahkimi goli iz protinapadov. 
Miha Zarabec je z odlično predsta-
vo vrnil svojo ekipo v igro in na 
odmor so Švedi odšli le z golom 
prednosti (14:15).

V 2. polčasu smo zamudili kar ne-
kaj priložnosti, da bi povedli za dva 
zadetka. Kot na celotnem prven-
stvu smo tudi tokrat katastrofal-
no odigrali z igralcem več v polju. 
Proti Švedom je Nik Henigman v 
ključnih trenutkih dvakrat zapravil 
napad na igralca in celo dva več. 
Osebno menim, da Heningman v 
tem trenutku ni absolutno nič kriv, 
saj je igralec (sicer še vedno levi zu-
nanji) sam trenerju pokazal menja-
vo, češ da ni prepričan v uspešen 
zaključek meta. Je pa bilo jasno, da 
bo napad zaključevalo prav levo 
krilo, kar je nazorno pokazal tudi 
vratar Švedske Andreas Palicka, ki 
si je za zadnji strel izbral prav igral-
ca na levem krilu.

V zaključku tekme smo imeli še 
dve zaključni žogi za zmago, a je 
tehnično napako v napadu storil 
Dean Bombač, v drugo je žogo v 
protinapadu 4 na 2 slabo sprejel 
Blaž Janc. Švedi so celo povedli s 
27:28, a je nato odlično asistenco 
Bombača do prleškega zeta Mate-
ja Gabra v zadnjih sekundah tekme 
izkoristil slednji z močnim metom 
za izenačenje (28:28). Velika točka 
za Slovenijo, ki je tako ohranila upe 
za uvrstitev v četrtfi nale.

Egipt imeli že v šahu
Kljub vsem težavam, kjer je se-

lektor Ljubomir Vranješ ostal brez 
pomoči Staša Skubeta, Blaža Bla-
gotinška in Dragana Gajiča, smo 

lahko v 1. polčasu (12:8) uživali v 
rokometni predstavi naših fantov. 
V obrambi čvrsti in kolegialni, kot 
velevajo pravila. Vsak igralec je 
soigralcu v obrambi »ščitil hrbet«. 
V napadu zelo disciplinirani, z 
le majhnimi odstopanji. V golu 
fenomenalen Klemen Ferlin, se-
demmetrovko je zaustavil še Ur-
ban Lesjak.

Tudi na samem začetku 2. pol-
časa smo še bili priča slovenski ro-
kometni poeziji in vodstvu s kar +5 
(15:10). In napad za  6, ki pa je ostal 
neizkoriščen. Nato pa neverjetni 
mrk naše reprezentance na igrišču 
in predvsem na naši klopi. Slove-
nija je ob izključitvi zaigrala brez 
vratarja v golu in s šestimi igralci 
v polju, kar pomeni, da morajo biti 
napadi izvedeni do potankosti na-
tančno in da se enostavno ne sme 
storiti napaka, saj je slednja takoj 
kaznovana z metom in golom na 
prazna vrata. Slovenci smo si po 
napakah v napadu, večinoma po-
daje na krožnega napadalca, pri-
voščili kar štiri prejete zadetke na 
prazna vrata in Egipt se je – nič kriv 
in nič dolžen – vrnil v igro. Egipt, ki 
smo ga že imeli v šahu in ga je bilo 
le treba matirati. Tako izkušena 
reprezentanca, kot je Slovenija, si 
tega ni smela privoščiti. 

Pa še ena stvar, ki mi ne da miru. 
Štirinajsti gol gostiteljev (15:14 za 
Slovenijo): Ferlin brani protinapad, 
soigralci pa se ne vračajo v obram-
bo in odbita žoga še enkrat konča 
v rokah Egipčanov, ki zadenejo v 
polno. Kar pet naših igralcev pa se 
ni vrnilo niti preko sredine igrišča. 
Vračanje v obrambo je samo stvar 
želje, volje in discipline. In spet smo 
pri tem, da na koncu v izenačenih 
tekmah ena žoga odloči zmagoval-

ca. Lahko je bilo prav to slabo vra-
čanje usodno proti Egiptu. 

V zaključku tekme nas je v igri 
držal odličen Ferlin, a je za popol-
ni preobrat zmanjkalo časa. Pet 
minut popolnoma raztresene igre 
nas je stalo le remija, ki ni prinesel 
uvrstitve v četrtfi nale. V teh težkih 
časih za šport bi bil uspeh dvojno 
vreden, neuspeh pa prinaša dvoj-
no razočaranje. 

Pomembne olimpijske 
kvalifi kacije

Še vedno sem mnenja, da ima-
mo odlično reprezentanco, ki jo je 
zdaj v skoraj mesecu dni do potan-
kosti spoznal selektor Vranješ, kar 
je zelo pomembno za prihodnost 
slovenskega rokometa. Selektor bo 
do olimpijskih kvalifi kacij zagotovo 
naredil nekaj rošad v igralskem mo-
zaiku, predvsem na levem krilu bo 
to potrebno, kjer je najbolj škripalo 
v Egiptu. Henigman žal ni levo krilo, 
Darko Cingesar je v Egipt odpotoval 
po številnih poškodbah in popol-
noma nepripravljen, osmoljenec 
prvenstva pa je zagotovo Tilen Kod-
rin. Slednji je igral le nekaj trenut-
kov na zadnji tekmi proti Egiptu in 
njegov edini met je končal v vratni-
ci. Zopet nam je zmanjkal le kakšen 
centimeter za napredovanje v četr-
tfi nale. Žal pa nam je četrtfi nale od-
nesla slaba predstava proti Rusiji. 

Končen izkupiček Slovenije 
na prvenstvu v Egiptu je tako tri 
zmage, dva remija in en poraz. Z 
uvrstitvijo na olimpijske igre bo 
svetovno prvenstvo v Egiptu hitro 
pozabljeno. V nasprotnem primeru 
pa nas najbrž čakajo nove rošade v 
strokovnem štabu, čeprav nisem 
pristaš prehitrih menjav trenerjev.

Uroš Krstič

Rokomet � 27. SP v Egiptu

Pomanjkanje discipline odneslo četrtfinale
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Foto: Črtomir Goznik

Športnikom smo v tem času si-
cer nudili program vadbe, ki so ga 
izvajali doma vsak sam, v januarju 
pa smo pričeli z vodenimi treningi 
dvakrat tedensko preko zooma. 
Že samo druženje in dejstvo, da 
se vidimo, daje dober občutek pri 
omejitvah, ter ostajamo pozitivni 
in željni ponovnega srečanja.

Šport kot tak je nujno potreben 
za zdrav razvoj vsakega človeka. 
Naša trenutna omejitev gibanja in 
športno-rekreativnih dejavnosti pa 
najverjetneje pomeni neko nazad-
ovanje v motoričnih sposobnostih, 
nazadovanje iz socialnega vidika 
(družba, prijatelji …) in ostalega. 
Seveda je šola primarni vir takega 
razvoja, zato bi morali otroci čim-
prej nazaj.

Vadbo bomo začeli takoj, ko bo 
to omogočeno od odgovornih v 
državi in športu. Pri tem moramo 
poudariti, da smo ptujski plavalci 
še malo bolj omejeni od ostalih. 
Na Ptuju nimamo javnega baze-
na, ki bi ga zagotavljala občina in 
bi lahko bil odprt za izjeme v pla-
vanju, ki že sedaj veljajo (vadba v 
mehurčkih, vadba za reprezentan-
te …). Vezani smo na bazen, kate-
rega lastnik je v okviru turističnih 
Term Ptuja Sava Resorts. Le-ti pa 
so vezani na turizem, ki je njihova 
glavna dejavnost, zato je odprtje 
domačega bazena še vedno odda-
ljeno dejstvo, vsaj dokler se ne bo 
sprostila tudi ta panoga. Posledič-
no bomo morali na vadbo v gostu-
joče bazene – Maribor, Celje … kar 
pa je povezano s stroški, dodatnih 
časom, omejitvami …

V plavalni akademiji si želimo, 
da ponovno čimprej zaženemo 
'delovne stroje', da bi lahko čim 
hitreje začeli delo z najmlajšimi, z 
rekreacijo, odraslimi in da se bomo 
lahko ponovno smejali, družili, uči-
li, zabavali na bazenu. Verjamemo, 
da bosta letošnja pomlad in pole-
tje še boljša kot vsa do sedaj. Vsem 
skupaj želimo veliko pozitivnih 
misli.«

Boštjan Krajnc: 
»Vprašanje je, ali se 
bodo sploh vsi vrnili na 
športna igrišča«

Boštjan Krajnc, Nogometna 
šola Drava Ptuj: »Glede na to, da 

je sedaj že tretji mesec prepove-
dano izvajanje treningov v kolek-
tivnem športu, se v NŠ Drava Ptuj 
trudimo, da vzdržujemo kontakt 
z igralci, ki so vpisani v naš klub. 
Pri tem imam predvsem v mislih 
igralce naših tekmovalnih selekcij 
U-15, U-17 in U-19, kjer trenerji re-
dno vzdržujejo kontakt z igralci in 
jim preko aplikacij zoom in sport 
tracker dodeljujejo treninge in 
tudi spremljajo njihovo realizacijo. 
Pri naših najmlajših članih pa teh 
omenjenih metod treningov ne 
uporabljamo.

Največji problem pri tej dol-
gotrajni omejitvi vadbe otrok vi-
dim v tem, da se bodo otroci vrnili 
na igrišča v precej slabšem psiho-
fi zičnem stanju in vprašanje je, ali 
se bodo sploh vsi vrnili na športna 
igrišča. Nekateri med njimi bodo 
šport verjetno tudi trajno zapus-
tili.«

Marjan Kelner: »Šele 
ko bomo lahko začeli 
trenirati v živo, se 
bodo pokazale hibe 
treniranja na daleč«

Marjan Kelner, Kolesarski klub 
Perutnina Ptuj: »Omejitev delo-
vanja z otroki bo prav gotovo tudi 
pri nas pustila posledice. Prejšnja 
leta smo ta čas izvajali testiranja 
po šolah, predstavljali kolesarski 
šport, zdrav način življenja in iskali 
nove talente. Letos žal vsega tega 
ne moremo početi. S treningi smo 
se kar dobro prilagodili in poiskali 
najoptimalnejšo rešitev za trenu-
tno situacijo. Ker se kolesarstvo 
tretira kot individualni šport, lahko 
kar nekaj treninga nadomestimo s 
treniranjem na trenažerjih. Starej-
ši imajo tri- do štirikrat tedensko 
zoom trening, kjer jih nadzira tre-
ner. Šele ko bomo lahko začeli 
trenirati v živo, se bodo pokazale 
hibe treniranja tako na daleč. So 
pa fantje zelo motivirani in preda-
ni, tako da – ko je to le mogoče – 
gredo tudi ven na zrak in trening 
opravijo zunaj na kolesu. Ob spro-
stitvi nekaterih ukrepov bomo 
tudi mi temu primerno takoj pris-
topili k treningu. Si pa vsi skupaj 
želimo, da se čim prej postavimo 
v normalo.«

Jože Mohorič

Slovenija je na 27. svetovnem 
rokometnem prvenstvu v Egiptu 
ostala brez četrtfi nala, kar je za 
slovenski rokomet nedvomno ne-
uspeh. Črta med uspehom in neu-
spehom je zelo tanka, odločale so 

malenkosti. En zadet strel več, ena 
obramba več, eno uspešno vrača-
nje v obrambo več, ena tehnična 
napaka manj ... Predvsem pa disci-
plina v igri in spoštovanje prav sle-
herne žoge – tu naši fantje niso bili 
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Šport mladih v koronakrizi – nadaljevanje s 
prejšnje strani
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V 15. krogu elitne futsal lige so 
bili gostitelji »izrazito neprijazni«, 
saj so gostom na petih tekmah pre-
pustili pičli dve točki, kar je najmanj 
v vseh letošnji sezoni. Tomaž je v 
tem krogu (na srečo) igral doma, 
Ptuj pa (na nesrečo) v gosteh … V 
derbiju začelja je prvo točko v se-
zoni osvojila ekipa Dobrepolje, go-
stje so tekmo končali z dvema rde-
čima in petimi rumenimi kartoni. 

KMN Tomaž Šic Bar – 
ŠD Mlinše 4:3 (3:1)

STRELCI: 1:0 Plahuta (6.), 1:1 
Klančišar (9.), 2:1 Klemenčič (9.), 
3:1 Kukovec (17.), 3:2 Lokovšek 
(22.), 4:2 Marot (34.), 4:3 Lipovšek 
(35.).

KMN TOMAŽ ŠIC BAR: Romih, 
Pšajd, Prijol; Marot, Kukovec, Gori-
čan, Plahuta, Vajda, M. Senekovič, 
Klemenčič, U. Senekovič. Trener: 
Matej Gajser.

Tri dni po tekmi z Dobovcem so 
se nogometaši KMN Tomaž Šic bar 
v večji ljutomerski dvorani pomerili 
z Mlinšami. Šlo je za derbi sredin-
skega dela lestvice, kjer so ekipe 
med seboj zelo izenačene, točke v 
medsebojnih dvobojih pa zato toli-
ko pomembnejše. 

Domača vrsta je bila oslabljena 
zaradi nenastopa najboljšega strel-
ca Marcela Vindiša, gostje pa so bili 
glede na prvo medsebojno tekmo 

(6. krog: 3:3) okrepljeni za Draga-
na Petroviča in Matica Lokovška, 
ki sta se Zagorjanom priključila v 
prestopnem roku. 

»Pričakovali smo trdo tekmo, z 
veliko kontakta, saj je ekipa Mlinš 
znana po tem. Imeli smo kontrolo 
nad tekmo v večjem delu sreča-
nja, tako tudi v začetku tekme, 
ko smo z golom Plahute prišli do 
pomembnega začetnega vodstva 
– 1:0. Zagorjani so razmeroma 
hitro izenačili na 1:1 in tekma bi se 
lahko bila obrnila v drugo smer. Na 
srečo smo preko Klemenčiča že v 
naslednjem napadu znova prešli 
v vodstvo, kar je za nas pomenilo 
veliko psihološko prednost. Do 
konca polčasa smo imeli pobudo, 
med 15. in 20. minuto je bil del tek-
me, ko smo bili dejansko boljši. Do-
minacijo smo potrdili z golom za 

3:1 (Kukovec), ob tem pa imeli še 
dva zicerja, ki pa nam ju na žalost 
ni uspelo pretvoriti v gol. Velika je 
razlika med vodstvom z dvema ali 
tremi zadetki,« je prvi polčas opisal 
trener Tomaža Matej Gajser. 

Ob polčasu je bil sprejet dogo-
vor, da se poskuša tekma kontroli-
rati brez prejetega zadetka vsaj do 
30. minute, a se je zgodilo povsem 
nasprotno. 

»Mlinše so še enkrat pokazale 
veliko nepopustljivost in hitro zni-
žale na 3:2. To je bil za nas težak 
period tekme, saj je gol na eni ali 
drugi strani dobesedno visel v zra-
ku. Tukaj se je tekma dejansko 'lo-
mila', a smo še enkrat več pokazali 
pravo miselnost in z akcijo dveh 
veteranov, Klemenčiča in Marota, 
zmogli gol za 4:2. To se je na kon-
cu izkazalo za odločilno prednost, 

čeprav tekma v zaključku še zda-
leč ni bila enostavna. Gostje so 
hitro izsilili penal (6-metrovka) in 
iz njega znižali na 4:3. Do konca 
tekme je ostalo pet minut, v uvo-
du smo še držali vajeti igre v svojih 
rokah, nato pa so gostje zaigrali z 
vratarjem v polju in si priigrali dve 
zelo ugodni situaciji za izenačenje. 
Pomembno je, da smo z borbo 
ohranili prednost in slavili v res 
pomembni tekmi za razvrstitev v 
končnici,« je dejal Gajser. 

Konča ocena je tako nedvomno 
pozitivna: »Zavedali smo se po-
membnosti obračuna, zato je bilo 
prisotne nekoliko več nervoze in 
zakrčenosti. To se je poznalo pred-
vsem pri zaključnih strelih, kjer bi 
z večjo sproščenostjo lahko zadeli 
večkrat. Izpit je vseeno narejen, 
točke so vknjižene, kakšnih karto-
nov si nismo nabrali, tudi poškodb 
ni bilo, zato sem zadovoljen,« je 
zaključil trener KMN Tomaž Šic 
bar.

Tomaž se je s tremi točkami 
vzdignil na 5. mesto in mirno priča-
kuje reprezentančni odmor, nato 
pa tri zaključne tekme rednega 

dela sezone, ki bodo določile pare 
končnice. 

FC Litija – FC Hiša daril 
Ptuj 4:2 (4:2)

STRELCI: 1:0 Arnon (2.), 1:1 Gaj-
ser (2.), 2:1 Lennon (11.), 2:2 Gašpa-
rič (13.), 3:2 Arnon (18.), 4:2 Lennon 
(20.).

FC Hiša daril Ptuj: Zdovc, Caf; 
Gašparič, Rednak, Ručna, Florjan-
čič, Klinc, Pihler, Fleten, Lah, Buko-
vec, Gajser, Pauko. Trener: Robert 
Grdović.

Derbi kroga je bil odigran v Litiji, 
kjer so močno okrepljeni domačini 
pričakali drugouvrščene Ptujčane. 
Oboji še lahko računajo na 2. mes-
to pred končnico, ki v morebitnem 
medsebojnem polfi nalu prinaša 
prednost domače dvorane. 

V dresu Ptuja ste se v Litijo vrni-
la dva igralca, ki sta v preteklosti 
tukaj igrala za domače moštvo, to 
sta Borut Ručna (v Litiji je igral med 
letoma 2014 in 2020) in David Lah 
(2018 do 2020). 

Tekma se je začela na »turbo po-
gon«, saj je imel Bukovec po podaji 

Gajserja že v 1. minuti 100 % prilož-
nost, a je bil domači vratar uspe-
šnejši v dvoboju ena na ena. V 2. 
minuti so domačini povedli z golom 
Brazilca Arnona, ki je iz bližine v gol 
preusmeril močno podajo Fiderška 
– 1:0. Gostov to ni zmedlo, že v nas-
lednjem napadu so izenačili – po 
vsega sedmih sekundah! Tilen Gaj-
ser se je odločil za samostojen pro-
dor po desni strani, zdržal je dvo-
boj z dvema domačima igralcema, 
nato pa akcijo še uspešno zaključil 
s strelom, ki je končal v mreži – 1:1. 

Naslednje minute so minile v di-
namični in zanimivi predstavi, kjer 
priložnosti ni manjkalo. Ko se je 
situacija na igrišču nekoliko umi-
rila, pa je »udaril« drugi Brazilec v 
vrstah Litije Jonh Lennon, ki je za-
del iz prostega strela – 2:1. Gostje 
so tudi v drugo imeli pripravljen 
odgovor; Mitja Gašparič je žogo 
povedel iz svoje polovice v proti-
napad, ki ga je zaključil s strelom 
s približno 13 metrov, na presene-
čenje vseh pa je žoga med nogami 
vratarja našla pot v mrežo – 2:2. 

Izenačeno srečanje se je še tret-
jič, tokrat že odločilno, prelomilo 
ob koncu prvega polčasa, ko so 
domačini v dveh minutah zadeli 
dvakrat. Najprej je Arnon še drugič 
odlično reagiral pred golom Cafa in 
iz bližine zadel pod prečko – 3:2. V 
zaključni minuti je še eno mojstro-
vino pokazala Lennon, ki je prejel 
žogo na robu 6-metrskega prosto-
ra, nato pa iz obrata močno sprožil 
in zadel gol – 4:2. 

Drugi polčas je bil glede prilož-
nost bolj siromašen, še veliko bolj 
pa glede zadetkov, saj ni bil dose-
žen niti en sam. Takšen razplet je 
bil veliko bolj pogodu domačinom, 
ki so se Ptuju na lestvici približali na 
tri točke zaostanka. 

JM

Na virtualni zaključni 
prireditvi je Tenis Slovenija 
razglasila najboljše v letu 
2020. Med posamezniki sta 
to postala Polona Hercog 
in Aljaž Bedene. Hercogova 
je trenutno na 49. mestu 
lestvice WTA, Bedene pa 
na 58. mestu lestvice ATP. 
Najboljši trener je postal 
Zoran Krajnc. 

Tokratna prireditev je potekala 
brez prisotnosti nagrajencev, naj-
boljši so se javili prek videokonfe-
rence. Prisotne je najprej pozdravil 
predsednik Teniške zveze Sloveni-
je Andrej Slapar: »V tenisu nam je 
uspelo poiskati rešitve za nepred-
vidljive situacije. Tenis se je izkazal 
za enega najvarnejših poligonov 

za igro. Poskrbeli smo, da so se 
naši igralci in igralke ob upošteva-
nju omejitev med prvimi uspešno 
vrnili na igrišča. Skupaj smo do-
segli večino najpomembnejših ci-
ljev, ki smo si jih zastavili.«

Najboljša igralka je tudi tokrat 
Mariborčanka Polona Hercog, ki 
je trenutno v karanteni v Avstrali-
ji: »Trenutno smo veliko v sobah, 
delamo pa po svojih najboljših 
močeh. Potrebno je veliko impro-
vizacije. Upam, da bomo prestali 
vse teste, vseeno pa je pozitivno, 
da bomo lahko kmalu tekmovali.«

Tudi najboljši slovenski igralec 
Aljaž Bedene je že v Avstraliji: »Vse 
je drugače kot prejšnja leta. Ve-
deli smo, kako bo, zato že komaj 
čakam, da se karantena konča, da 
bomo lahko začeli normalno treni-
rati. Pričakujem boljšo sezono kot 
lani.«

»Tega kot trener v 
življenju še nisem 
doživel«

Za najuspešnejšega trenerja je 
bil tokrat z glasovi stanovskih kole-
gov izbran Zoran Krajnc. Krajnc je s 
svojo varovanko Tamaro Zidanšek 
prav tako že v Avstraliji. »Najprej 

bi se rad zahvalil kolegom. Očitno 
so spoznali, da je Tamara naredila 
velik napredek,« je dejal Krajnc, 
nato pa se je obrnil k trenutnim 
razmeram v Avstraliji: »Dokler 
lahko pet ur dnevno treniramo na 
igriščih ali v mini telovadnici, je kar 
znosno in bomo lahko zdržali do 
začetka tekmovanj. Vsak dan nam 

dodelijo drugo igrišče in zraven 
pripadajočo telovadnico. Sicer so 
na glavnih igriščih praviloma igral-
ci in igralke iz vrha lestvic, a smo 
enkrat po naključju lahko trenirali 
tudi na igrišču št. 3, ki spada med 
največja.«

Ptujski trener se je dotaknil še 
nekaterih zanimivosti: »S trenin-

gi sem zelo zadovoljen, te mini 
priprave Tamari zelo koristijo. To 
trdim predvsem zaradi treninga 
z Arantxo Rus, ki igra točno tako, 
kot Tamari manj ustreza. Vmes 
smo tudi izvedeli, da se nam drugi 
teden ne bosta pridružili Rebecca 
Peterson in Jessica Pegula, ker sta 
bila odkrita nova pozitivna prime-

ra med igralkami, tako da ne bo 
nobenih razširitev 'mehurčkov'. Iz-
med Slovencev tukaj občasno sre-
čamo le Polono Hercog in njenega 
trenerja Željka Krajana, ker trenira-
ta na isti strani Melbourne parka.«

Ob prejemu nagrade Teniške 
zveze Slovenije se je posebej do-
taknil sedanjih razmer za delo: 
»Tega kot trener v življenju še ni-
sem doživel. Treba je biti v karan-
teni in delati v omejenem obsegu, 
obenem pa je treba poskrbeti za 
igralski napredek igralke. Nihče 
ne uživa v tem stanju, vsi se s tem 
spopadamo na svoj način. Treba 
je več časa posvetiti mentalnim 
pripravam. Mislim, da je Tamara 
mentalno zelo močna in zato ko-
maj čakamo na začetek tekem.«

JM
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Tenis � Priznanja TZS za leto 2020

Hercogova in Bedene najboljša igralca, Krajnc najboljši trener

Foto: ČG

Izenačeno srečanje z Litijo je več sreče prineslo domačinom, z zmago 
so se tako ptujčanom približali na le tri točke zaostanka.

Foto: osebni arhiv

Zoran Krajnc in Tamara Zidanšek med treningom na enem od glavnih igrišč Melbourne parka. 

Najboljša igralca leta 
2020 v Sloveniji:

dekleta: Polona Hercog (TK 
Branik Maribor)
fantje: Aljaž Bedene (TD Slo-
van)
Najboljši trener: Zoran Krajnc

100 turnirjev
Tenis Slovenija je v letu 2020 

varno in uspešno organizirala 
več kot 100 turnirjev. Najbolj 
odmeven dogodek je bil avgu-
stovski teniški festival v Por-
torožu, kjer je v devetih staro-
stnih kategorijah sodelovalo 
skoraj 600 nastopajočih. 

Futsal � 1. SFL

Pomembna zmaga Tomaža, zamajano 2. mesto Ptuja

1. SFL
REZULTATI 15. KROGA: Tomaž 

Šic Bar – Mlinše 4:3 (3:1), Dobovec 
– Siliko Vrhnika 5:1 (2:0), Dobrepo-
lje – Sevnica 4:4 (1:3), Litija – Hiša 
daril Ptuj 4:2 (4:2), Oplast Kobarid 
– Bronx Škofi je 2:2 (1:1).
1. DOBOVEC 15 15 0 0 116:17 45
2. HIŠA DARIL PTUJ 15 11 1 3 71:44 34
3. LITIJA 15 10 1 4 59:38 31
4. BRONX ŠKOFIJE 15 6 3 6 45:56 21
5. TOMAŽ ŠIC BAR 15 6 2 7 50:51 20
6. SILIKO VRHNIKA 15 5 3 7 45:47 18
7. OPLAST KOBARID 15 4 4 7 37:46 16
8. MLINŠE 15 4 3 8 44:70 15
9. SEVNICA 15 3 4 8 46:72 13
10. DOBREPOLJE 15 0 1 14 19:91 1

Reprezentančni premor
Prvenstvo v 1. SFL se nadalju-

je 5. februarja, prihodnja tedna 
bosta v znamenju državne član-
ske reprezentance, ki jo čakata 
tekmi v kvalifi kacijah za EURO 
2022: 29. 1. Slovenija gostuje v 
Latviji, 2. 2. pa v Španiji.

Med izbranci selektorja Hor-
vata je tudi Jeremy Bukovec (TC 
Hiša daril Ptuj). 

Foto: ČG

Tomaž se je s tremi točkami vzdignil na 5. mesto in mirno pričakuje 
reprezentančni odmor.



Štajerski TEDNIK torek, 26. 1. 2021     COLOR CMYK stran 17

torek � 26. januarja 2021 Nasveti   17

Pripravila: Alenka  
Šmigoc Vinko

Kaj bomo danes jedli

Sestavine: testo: 30 dag moke, 2 jajci, voda; posip: 7 dag masla, 10 dag orehov, cimet, sladkor.
Rezance bi sicer lahko kupili, a verjemite, da so doma narejeni okusnejši. Pa tudi priprava ne traja 
dolgo, če imate strojček za valjanje testa in rezanje rezancev različnih velikos�. Iz moke, jajc in 
malo vode umesimo testo, ga razvaljamo, osušimo in narežemo v pol cen�metra široke rezance. 
Skuhamo jih v slanem kropu, odcedimo, preplaknemo z vročo vodo in dobro odcejene zabelimo 
z maslom. Potresemo jih z zmle�mi orehi, cimetom in sladkorjem ter premešamo. Ponudimo jih 
z dušenimi jabolki, čežano ali kompotom.

TOREK SREDA ČETRTEK

zelenjavna juha, 
rižota s piščančjim 
mesom, rdeča 
pesa, puding

korenčkova 
kremna juha, 
musaka, srbska 
solata

golaž, kruhovi 
cmoki, sadje

PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK

fižolova juha, 
široki rezanci z 
orehi, jabolčna 
čežana

juha, piščančji 
medaljoni, 
špinača, pire 
krompir, lena 
gospodinja

kostna juha, 
svinjski zrezki s 
čebulo, kuskus, 
motovilec, kvašeni 
flancati

krompirjeva 
omaka, hrenovke, 
jabolčni zavitek

Svinjski zrezki s čebulo

Odganjala 
Gnojila so praktična, saj lahko z njimi ubijemo dve muhi na en mah, kot pravimo. V primeru upo-

rabe gnojil seveda ne gnojimo z ničimer drugim. A ob uporabi gnojil ali pri manjših napadih strun pa 
priporočam tudi uporabo odganjal. 

V trgovinah lahko že nekaj let dobite pripravek Soiltonic. Do sedaj ste ga vrtičkarji lahko kupili 
samo v granulirani obliki, to pomeni, da ste ga potresli pred sajenjem, seveda lahko tudi, če ste opa-
zili posledice delovanja strun. SoilTonic G se uporablja v vseh poljščinah, vrtninah in jagodičju pred ali 
sočasno s setvijo, oz. sajenjem rastlin. Na večjih površinah, njivah se ga potrese s tračnimi trosilniki 
za granulate (gnojila) in plitko zadela v tla v odmerku 15 kg na ha. Vrtičkarji ga boste seveda porabili 
veliko manj, 15–200 g na 10 m2, in ročno potresli po celotni površini in prav tako plitko zadelali v tla 
. SoilTonic G je naravni zeolit, ki ima že sam po sebi veliko odličnih lastnosti. Z njim se zaliva, škropi po 
tleh v času škode na rastlinah. Pri krompirju je nujna tudi uporaba nekje 4–6 tednov pred izkopom.

Naslednji pripravek, malo bolj ga je treba poiskati, pa je imenovan Maska (univerzal). Prav tako 
gre za izvlečke več rastlin, vse pa poznate. Gre za peteršilj, zeleno, čebulo in hren. V granulirani ob-
liki so naneseni na koruzni zdrob, v tekoči pa raztopljeni v koncentrirani obliki. Ravnanje je povsem 
enako kakor pri uporabi soiltonica. 

Ne pozabite, granulirano obliko je vedno treba potresti in zadelati v tla vsaj 15 cm v globino. S 
tekočo obliko škropimo ali zalivamo ogrožene rastline. 

Biotični pripravki za zatiranje strun
Nekaj let je bil pri nas za zatiranje strun registriran biološki pripravek na osnovi glivice Beauveria-

bassiana, soj ATCC 74040, pripravek Naturalis lahko kupite v trgovinah. Uporabljamo jo proti talnim 
škodljivcem, ne samo strunam, tudi ogrcem in sovkam. Glivica preprosto okuži ličinke, te zbolijo in 
propadejo.

Biotičen pripravek pomeni, da v tla ali na rastline nanašamo živa bitja. Poleg glivice imamo na raz-
polago po mojem mnenju pripravek prihodnosti, to so entomopatogene ogorčice, v primeru strun 
so to ogorčice vrste Steinernemacarpocapsae, pripravek Nemastar (sama bi kombinirala in upo-
rabila še S. feltie (nemaplus). Ker gre res za žive primerke, jih v trgovinah seveda ne morejo imeti. 
Naročite jih lahko po telefonu ali elektronski pošti.

Ker se strune prehranjujejo ponoči, ga vedno uporabimo zvečer. Zjutraj se prenehajo prehranje-
vati, v suhem toplem vremenu se strune čez dan skrijejo v globlje plasti zemlje in jih pripravek ne 
doseže. 

Pomembno je vedeti tudi, da ogorčice za svoje delovanje in preživetje potrebujejo veliko vlage. 
Vedno tretiramo po dežju ali pa gredice pred uporabo izdatno zalijemo. Prav tako je zelo smiselno, 
da ga uporabimo vsaj dvakrat, naslednjič 3–4 tedne po prvi uporabi. 

Uporaba pripravka je pri vseh vrtninah povsem varna, zato z njim poškropimo cel vrt, tudi tam, 
kjer vrtnine že rastejo. 

Tudi nekatere rastline nam lahko pomagajo

Zeleni nasveti

Naslednja težava na vrtu so strune
Prejšnji teden ste lahko prebrali prvi del zgodbe o strunah, danes pa nadaljujemo.

Sestavine: 800 g svinjskega mesa, 5 žlic olja, 1 žlica gorčice, sol, poper, 1 velika čebula, 2 stroka 
česna, 0,5 dl tople vode
Zrezke posolimo, popopramo, premažemo z gorčico in jih pus�mo nekaj časa, da se prepoji-
jo. Čebulo narežemo na kolobarje in popečemo. Tudi zrezke na hitro popečemo z obeh strani. 
Prepraženi čebuli malo pred zaključkom praženja dodamo sesekljan česen in ga pražimo le toliko, 
da zadiši. V pekač zložimo popečene zrezke, gor položimo prepraženo čebulo s česnom in prili-
jemo vodo. Pekač pokrijemo z alu folijo in damo v pečico, segreto na 190 stopinj Celzija. Pokrito 
pečemo 20 minut. Po 20 minutah pečemo odkrito še nadaljnjih 15 minut oz. toliko časa, da se 
lepo obarvajo.

Vonj kapucink in žametnice je tem ško-
dljivcem zoprn, zato ne bodo rade na na-
šem vrtu, če bo v njem cvetelo veliko teh 
cvetlic. Posadite jih na robove vrtov gre-
dic, posebej krompirja in solatnic.

Najnovejša metoda, ki prihaja k nam iz 
Anglije in Nemčije, pa je uporaba plinov, 
ki se sproščajo iz nekaterih rastlin, ko jih 
razrežemo in zakopljemo v tla. Največ teh 
plinov, to so predvsem indol, alkenilglu-
kozinolat, izotiocianat, sproščajo rastline 
iz družine križnic. Zelo dobro se je izkazal 
postopek s podkopavanjem rastlinskih 
ostankov križnic. Kot vse kaže, so najučin-
kovitejši ostanki rukole in bele gorjušice. 

Če vsako leto tako obdelamo eno gredico spomladi in eno v jeseni, bomo v nekaj letih vrt na nara-
ven način očistili tega škodljivca, saj naj bi bil postopek 50–70 % učinkovit. Sama menim, da bi bilo 
nujno to početi tudi v rastlinjakih, vsako leto v enem delu, kolikor si lahko privoščimo. Tak postopek 
je relativno poceni in prav gotovo zelo uporaben, vendar ga moramo, tako kot vse ostale biološke 
načine, ponavljati večkrat. 

Mnogi imajo veliko raje naraven način zaščite pred temi škodljivci. Naravna zaščita je seveda dol-
gotrajna in v enem letu žal ne bo delovala. Če pa boste vztrajali, bo sčasoma vrt brez strun, obenem 
pa bo tudi veliko manj drugih talnih škodljivcev in bolezni.

Široki rezanci z orehi

Foto: Miša Pušenjak

Kapucinke sadimo na robove gredic in vrta

Foto: Miša Pušenjak

Belo gorjušico posejemo, kadarkoli in kamorkoli na vrtu
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„Ukvarjali se bomo s koncep-
tom funkcionalnosti, razstave pa 
bodo posvečene novim razisko-
vanjem na področju sodobne vi-
zualne umetnosti, arhitekture ter 
iskanja geografskih, fi zičnih in člo-
veških povezav,“ je Jernej Forbici 

še dodatno pojasnil vsebino 19. 
festivala, ki bo nagovarjala obisko-
valce iz Slovenije in tujine. Pripra-
ve na festival za zdaj potekajo po 
načrtu. Izbor umetnikov za letoš-
nji festival je praktično končan, 
program pa so že tudi dodali na 

Ministrstvo za kulturo. Povabili so 
umetnike iz Avstrije, Italije, Nemči-
je, Francije, Portugalske, Azerbaj-
džana, Gruzije, Izraela, ZDA, Ma-
roka, Argentine in Japonske. Pre-
cejšen del razstavnega programa 
vključuje tudi slovenske umetnike, 
od mladih do starejših. Prav pose-
bej pa bodo po besedah Jerneja 
Forbicija izpostavili tudi starejši 
ciklus domačega umetnika Duša-
na Fišerja pod naslovom Mentalna 
struktura prostora iz leta 2006.

„Spremljamo načrte različnih 
držav po Evropi in drugod ter 
upamo, da bo julija svet toliko 
sproščen, da bo izvedba možna. 
Tematsko se držimo štiriletnega 
načrta izvedbe, smo pa rahlo prire-
dili koncept, da bo izvedba možna 
tudi v primeru določenih omejitev, 
predvsem kar se tiče umetnikov z 
drugih kontinentov. Otvoritveni 
vikend festivala je načrtovan med 
8. in 11. julijem, razstave in spre-
mljevalni dogodki pa naj bi trajali 
vse do 18. septembra,“ pa je o 
izvedbi festivala v okviru morebi-

tnih omejevalnih ukrepov pove-
dal Forbici, saj želijo tudi letošnji 
festival izpeljati in obiskovalce 
ter ljubitelje sodobne umetnosti 
nagovoriti z novimi potmi na tem 
področju. Prepričani so, da jih bo 
pritegnilo tudi bogato dogajanje 
spremljevalnega programa raz-

stav, ki bo spremljalo razstave na 
različnih razstaviščih na Ptuju in v 
okolici celo poletje, ki je bilo sicer 
že načrtovano v letu 2020, a žal 
neizvedljivo, ki prinaša številne 
performanse in koncerte ob kon-
cu tedna na odru na Slovenskem 
trgu ter iz različnih delavnic, pre-

davanj in vodenih ogledov po vseh 
razstavah letošnjega festivala.

Ptuj tudi po zaslugi festivalov 
postaja vse bolj odprto mesto in 
pomemben akter kulturno-ume-
tniškega dogajanja v širšem med-
narodnem prostoru.

Od svojega začetka v Bu-
čečovcih so člani Prleškega 
kvinteta, ki so že z izbiro svo-
jega imena izkazali pripadnost 
pokrajini, iz katere prihajajo, 
spisali uspešno narodno-zabav-
no zgodbo. Od vsega začetka 
so pridno vadili, da so se lah-
ko vedno predstavili v najboljši 
luči, in se veliko posvečali izbiri 
repertoarja, ki ima vedno zelo 
pomembno vlogo pri poslušal-
cih. Prednost pa so vedno in še 
danes dajejo vsem tistim sklad-
bam, ki so tudi njim pri srcu, 
pri katerih čutijo še posebno 

zadovoljstvo, ko jih ujamejo v 
tone, poudarjajo. Svojo glasbe-
no sled v času in prostoru pa 
so pustili predvsem s svojimi 
lastnimi skladbami. Prvi festi-
valski nastop so dočakali šest let 
po ustanovitvi, ko so na Festi-
valu mladih talentov Prepolje 
2009 prejeli nagrado za naj an-
sambel festivala. Prvo zgoščen-
ko z naslovom Ko zvezda utrne 
se so izdali leta 2012. 

Na Ptujskem festivalu na-
rodno-zabavne glasbe so prvič 
nastopili leta 2014, ko so tudi 
prvič slavili na njem. Pevka 

Prleški kvintet, ki je s svo-
jim delovanjem oder naro-
dno-zabavne glasbe obogatil 
leta 2003, je v leto polnole-
tnosti vstopil z iskanjem nove 
pevke. Zaradi drugih obve-
znosti in prevelikih obreme-
nitev se je za slovo odločila 
pevka Zdenka Šafarič.

Njeno odločitev moški čla-
ni kvinteta: Aleksander Šafarič 
(trobenta, vokal), Daniel Prelog 
(klarinet), Aleš Kolmanič (har-
monika), Darko Novak (kitar, 
vokal) in Tomaž Rajh (bas kita-
ra, bariton) spoštujejo. V letu, 
ko bodo praznovali 18 let svo-
jega delovanja, pa sem jim bo 
zagotovo še pridružila na kon-
certu, če ga bodo lahko izvedli, 
ki bo tudi njeno uradno slovo 
od odrov oz. ansambla. Sicer 
pa so v novo leto prenesli ne-
kaj lani odpovedanih nastopov, 
na koledar pa vpisali še nekaj 
novih, pove Aleksander Šafa-
rič. Želijo si, da bi lahko čim 
prej izbrali novo pevko, da bi 
lahko začeli skupno uigravanje 
oz. pripravo repertoarja za leto 
2021 oz. nastope, za katere že 
imajo določene termine. Želijo 
si sopranistko, kot je bila Zden-
ka. Vse zainteresirane vabijo, da 
se prijavijo na email info@prle-
skikvintet.si ali na Aleksandrov 
telefon 031 393 892. 

SKRINJA SLOVENSKIH VIŽ  —  Ansambel Prleški kvintet

V letu polnoletnosti iščejo novo pevko

Foto: Črtomir Goznik

Prleški kvintet je bil dvakrat zapored najboljši klasični kvintet na ptujskem 
festivalu narodno-zabavne glasbe. Njihova dosedanja pevka Zdenka Šafa-
rič pa je doslej kot edina za svojo odlično vokalno izvedbo dvakrat prejela 
Korenovo plaketo.

Ptuj � 19. festival sodobne umetnosti Art Stays 2021

„Letos se bomo ukvarjali s konceptom funkcionalnosti“
Structura je naslov letošnjega, 19. festivala sodobne umetnosti Art Stays. Predstavili bodo več tematskih sklopov, v okviru katerih bomo strukturo razumeli kot obliko, 
odnos, povezavo in jo nadgradili s kreativnostjo, je povedal umetniški vodja festivala Jernej Forbici. Otvoritveni festivalski vikend bo med 8. in 11. julijem. Razstave 
bodo odprte do 18. septembra, spremljevalni program pa bo potekal skozi vse poletje. S to novostjo želijo skozi vse poletje opozarjati na festivalske razstave, ki so naj-
pomembnejši del festivala sodobne umetnosti Art Stays. Zagotovo pa bo tudi ta novost pomembno prispevala k večjemu mestnemu utripu in v mesto privabila še več 
umetnosti željnih domačih in tujih obiskovalcev. 

Foto: Črtomir Goznik

Jernej Forbici: „S spremljevalnim programom, ki bo potekal na različnih lo-
kacijah razstav, želimo skozi vse poletje opozarjati na festivalske razstave.“

Zdenka Šafarič je prejela Kore-
novo plaketo za najboljšo vo-
kalno izvedbo. Besedilo pesmi 
Med drobci spomina, ki so jo 
zaigrali, pod katero se je podpi-
sala Majda Rebernik, pa je bilo 
izbrano za najboljšo festival-
sko besedilo 45. festivala. Leta 
2016 so na Ptuju nastopili dru-
gič, prejeli so kipec Orfeja kot 
najboljši klasični kvintet. Tudi 
v letu 2017 so bili najboljši kla-
sični kvintet. Nadvse uspešna 
pa je bila ponovno njihova pev-
ka Zdenka Šafarič, saj je že dru-
gič prejela Korenovo plaketo za 
najboljšo vokalno izvedbo. S 
tem se je v zgodovino ptujskega 
festivala NZG vpisala kot edina 
vokalistka z dvema Korenovima 
plaketama. To je bil tudi čas, ko 
so se pripravljali na koncert ob 

15-letnici ansambla. Ena njiho-
vih zadnjih skladb, za katero so 
posneli tudi videospot, ima na-
slov Božič. Vse pa je tudi že na-
red za snemanje nove skladbe.

Prleški kvintet je nastopil 
tudi na jubilejnem, 50. festi-
valu NZG Ptuj 2019, saj so si 
vedno želeli ostati del uspešne 
ptujske festivalske zgodbe. Tega 
edinstvenega jubileja prvega 
slovenskega festivala narodno-
-zabavne glasbe niso hoteli za-
muditi. Trenutno pa je tako, 
da novih festivalskih nastopov 
več ne načrtujejo, je povedal 
Aleksander Šafarič, ki skupaj z 
Danielom, Alešem, Darkom in 
Tomažem pričakuje, da se jim 
bo nova pevka čim prej pri-
družila in da bo Prleški kvintet 
znova na polno zažigal.

Foto: Črtomir Goznik

Razstave so najpomembnejši del festivala sodobne umetnosti.
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Upajo in pričakujejo, da bodo 
jubilejno prireditev v nekoliko dru-
gačni obliki lahko izpeljali letos. Ne 
glede na to krizo pa so imeli lani 
precej operativnega dela. V začet-
ku je bilo sicer še precej neznank 
zaradi virusa, posledično tudi v 
njihovem ukrepanju in odzivu na 
vse intervencije, ki jih je bilo skupaj 
151. Upoštevali so vse predvidene 
higienske ukrepe, zato množičnih 
okužb med članstvom niso utrpeli. 

Leto 2020 pa si bodo v PGD Ptuj 
zapomnili tudi po novem gasil-
skem vozilu za intervencije, ki ga 
uporabljajo pri posredovanjih v 
požarih, prometnih nesrečah, teh-
ničnem reševanju ter drugih nesre-
čah. PGD Ptuj po opremljenosti v 
celoti izpolnjuje pogoje za gasilsko 
enoto pete kategorije, s tem mi-
nimalne tehnične pogoje vozil in 
tudi po številu operativnih članov 
(56 od skupnega števila 120 čla-
nov, kolikor jih ima društvo v tem 
trenutku). V prihodnje pa si želijo 
svojo opremljenost še izboljšati 
oz. dotrajano opremo zamenjati 
z novo. V prvi vrsti gre za gasilski 
čoln, ki naj bi ga kupili v letu 2022, 
v letu 2023 pa načrtujejo zamenja-
vo gasilskega vozila s cisterno, ki 
bo imela kapaciteto okrog 5.000 
litrov. V letu 2025 pa naj bi kupili 
tudi manjše tehnično vozilo za pot-

rebe različnih tehničnih interven-
cij, ki jih je vedno več.

Vedno večje potrebe po 
tehničnem reševanju  

„Večmesečno zaprtje  se pozna 
pri številu intervencij v letu 2020. 
Intervencij pri prometnih nesre-
čah je bilo 44 manj kot leto prej. 
Izstopajoče intervencije so bile 
požar na Trubarjevi ulici, pri kate-
rem smo imeli težave zaradi vre-
mena in močnega vetra, požar na 
piščančji farmi v Spuhlji in požari 
na odlagališču odpadkov. Vseh 
požarov je bilo skupaj 25, od tega 

osem v stanovanjskih objektih, pet 
v objektih brez stanovalcev, dva v 
kompleksnih industrijskih objektih, 
dva v vozilih, požarov v naravi oz. 
na prostem je bilo šest. Tehnično 
in drugo pomoč (črpanje vode, 
odpiranje vrat, odstranjevanje ne-
varnosti, prekrivanje streh, inter-
vencije v neurjih) smo nudili v 42 
primerih, enajstkrat smo interveni-
rali pri nesrečah z nevarnimi snov-
mi v naravi in v prometu. Gre za 
nesreče, v katerih pride do razlitja, 

razsutja ali uhajanja nevarnih snovi 
v industriji in tudi v prometu, kot 
so razlitja olja, goriva. Zabeležili pa 
smo tudi pet nepotrebnih oz. laž-
nih intervencij. Do tega prihaja po-
navadi, ko že izvozimo in pridemo 
na kraj nesreče, pa nas ne potre-
bujejo, ker je prišlo do prehitrega 
aktiviranja,“ je o operativnem delu 
v letu 2020 povedal poveljnik PGD 
Ptuj Primož Korošak, ki si želi, da bi 
imeli prostovoljni gasilci še naprej 
takšen status, kot ga imajo. To je 
treba vzdrževati, omogočati, da 
delajo z ustrezno tehnično opre-
mo, z usposabljanjem in spoštova-
njem, ki ga vsak človek potrebuje 
pri svojem delu.

Občani Ptuja so jim tudi z naku-
pom koledarja za leto 2021 poka-
zali, kako jih cenijo. S prodajo in 
prispevki so zbrali okrog 20.000 
evrov, celo več kot v prejšnjih letih. 
Kot osrednja gasilska enota v MO 
Ptuj in gasilska enota 5. stopnje pa 
jim pripada tudi koronska državna 
pomoč za izpad prostovoljnih pri-
spevkov oz. sredstev veselic. 

Letos naj bi PGD Ptuj tudi izda-
lo almanah, posvečen 150-letnici 
delovanja. Fizično in vizualno pa 
bodo prenovili in uredili komandni 
prostor ob vhodu v gasilski dom.
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Gasilci PGD Ptuj aktivni v 
celotnem Spodnjem Podravju

PGD Ptuj kot gasilska enota širšega pomena posreduje na 
območju UE Ptuj in tudi na območju UE Ormož, ko gre za 
posredovanje v nesrečah na vodi in reševanje iz vode, prometnih 
nesrečah in nesrečah z nevarnimi snovmi. V teh primerih namreč 
v Sloveniji posredujejo samo določene gasilske enote, ki so tudi 
primerno usposobljene in opremljene. V intervencijah sodelujejo 
tudi z avtolestvijo, kadar je to potrebno. Lani so z njo pomagali 
tudi pri delovni nesreči na žerjavu v Cirkulanah, pri reševanju 
poškodovane osebe, ki je obstala na porušenem podestu.

Ptuj � Prostovoljno gasilsko društvo Ptuj v letu 2020 

Opremljenost in usposobljenost 
želijo še izboljšati
Leto 2020 so v PGD Ptuj začeli optimistično, saj je to bilo leto njihove velike obletnice, 150-letnice delovanja. 
Žal jim je koronakriza preprečila izvedbo prazničnega dogodka z vsemi prireditvami, ki so jih načrtovali. 
Na svečani akademiji, za katero so imeli že vse pripravljeno, pa so se želeli s priznanji zahvaliti vsem tistim 
svojim članom, ki so se še posebej izkazali v zadnjem desetletju delovanja. 

Foto: Črtomir Goznik

Vseh intervencij je bilo lani 151.

Policija je samo lani ugotovila 
36.771 kršitev, povezanih z upo-
rabo mobilnega telefona med vo-
žnjo, kar je 17 % več kot v letu 2019. 
V zadnjih devetih letih je tovrstnih 
kršitev za kar 100 % več. Največ 
kršiteljev je iz starostne skupine 
od 35 do 44 let (28,5 %), sledijo 
kršitelji iz starostne skupine od 
45 do 54 let (21,1 %) in iz starostne 
skupine od 25 do 34 let (20,2 %).

Med kršitelji z 62 % prevladujejo 
vozniki osebnih vozil, 23 % je bilo 
voznikov tovornih vozil, 3,5 % pa 

kolesarjev. V Agenciji za varnost 
prometa ob tem pozivajo, naj 
tudi med kolesarjenjem ne upo-
rabljamo mobilnega telefona ali 
slušalk za poslušanje glasbe, saj 
to zelo vpliva na zaznavanje pro-
meta in dogajanja v okolici ter 
pravočasno odzivanje. Prav tako 
pogosto tudi pešci s pogledom v 
mobilni telefon stopijo na prehod 
za pešce ali na kolesarsko stezo in 
ne preverijo, ali so to storili dovolj 
varno.

Podravje � Prihodnja dva tedna poostren nadzor policije 

Več kršitev glede uporabe mobilnega telefona
Agencija za varnost prometa opozarja, da je uporaba mobilnih telefonov med vožnjo vse bolj razširjen problem v Slove-
niji. Mobilne telefone med vožnjo uporablja kar 75 % voznikov.

Foto: Dreamstime/m24

Slovenija � Seznam najsmrtonosnejših bolezni

Največ ljudi umre 
zaradi bolezni srca
Zadnje leto našega življenja je minilo povsem v znamenju 
spopada s covidom-19, žal pa ob tem druge bolezni niso izgi-
nile. Svetovna zdravstvena organizacija je nedavno objavila 
seznam najsmrtonosnejših bolezni na planetu od začetka 
tisočletja do leta 2019. Že naslednje leto je, kot vemo, udaril 
covid-19 in prav zanimivo bo videti nov seznam bolezni, za-
radi katerih na našem planetu umre največ ljudi. Medicino 
oziroma znanost, ki je zadnje leto praktično vse svoje moči 
usmerila v spopad s covidom-19, vsekakor čaka veliko dela 
tudi na drugih področjih.

Svetovna zdravstvena organizacija (WHO) je konec lanskega leta 
objavila seznam najsmrtonosnejših bolezni na planetu za obdobje od 
leta 2000 do 2019. Covida-19 na tem seznamu seveda še ni, sicer pa na 
vrhu kot najpogostejši vzrok smrti vztraja ishemična oziroma koronar-
na bolezen srca.

Leta 2019 je bila vzrok za 16 odstotkov oziroma 8,9 milijona vseh 
smrti v svetu. Možganska kap je na drugem mestu, povzročila je 11 od-
stotkov smrti (6,2 milijona), na tretjem mestu pa je kronična obstruk-
tivna bolezen pljuč (KOBP), povzročila je šest odstotkov smrti (3,2 
milijona). Poročilo ugotavlja, da se je število mrtvih zaradi ishemične 
srčne bolezni od začetka omenjenega desetletja opazno povečalo, 
kar za dva milijona, pri KOBP, ki je sicer še vedno zelo nevarna, pa 
številka raste komaj opazno.

Foto: Dreamstime/M24

Na četrtem mestu najsmrtonosnejših bolezni so obolenja spodnjih 
dihalnih poti, gre za najnevarnejše obolenje v kategoriji nalezljivih bo-
lezni (2,6 milijona ljudi), je pa ta številka od leta 2000 počasi upadala. 
Pandemija covida-19 bo to sliko za leto 2020 in tudi za leta pozneje 
močno spremenila (je pa, denimo, v času korone gripa, zaradi katere 
vsako leto umre veliko ljudi, kar nekam poniknila), najbrž pa bo zaradi 
obremenjenosti zdravstvenih sistemov po vsem svetu in s tem slabše 
zdravstvene oskrbe bolnikov z drugimi boleznimi vplivala tudi na po-
večano smrtonosno statistiko teh.

Leta 2019 so bile na petem mestu smrti novorojenčkov (dva mili-
jona), a WHO v poročilu poudarja, da se je v zadnjih dveh desetletjih 
absolutna številka teh smrti v svetu vendarle precej zmanjšala.

Zato pa tega ni mogoče reči za respiratorne vrste raka, pri teh števil-
ke vztrajno rastejo in so z 1,8 milijona umrlih na šestem mestu sezna-
ma. Nanj, in sicer takoj na sedmo mesto (samo v Evropi in ZDA pa kar 
na tretje), se je leta 2019 uvrstila Alzheimerjeva bolezen oziroma vse 
vrste demence. Dokaz, da to resnično postaja velik problem današnje-
ga sveta, na katerega pa ne zdravstveni ne socialni sistemi preprosto 
niso pripravljeni. Seznam desetih najsmrtonosnejših bolezni v svetu 
zaokrožujejo diareja (1,5 milijona), diabetes (1,5 milijona), ta je enako 
kot demenca prvič na seznamu, ter bolezni ledvic (1,3 milijona).

Prinaša pa seznam tudi nekaj boljših novic, z njega sta izpadla aids, 
ta je bil leta 2000 med vzroki smrti na osmem mestu, leta 2019 pa šele 
na devetnajstem, in tuberkuloza, ta je s sedmega mesta, kjer je bila 
leta 2000, leta 2019 zdrsnila na trinajsto.

Še to, leta 2019 je bila povprečna pričakovana življenjska doba v 
svetu 73 let, kar je bilo šest let več kot na začetku tisočletja.

Foto: Reusters/M24

Foto: Črtomir Goznik

Primož Korošak, poveljnik PGD 
Ptuj: „Ne glede na zdravstveno 
krizo smo imeli precej operativne-
ga dela. Upamo, da bomo svečano 
akademijo ob 150-letnici PGD Ptuj 
letos lahko izvedli.“
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Skupina turistov gre naprej, ko 
odprem plastenko tople tekočine 
in opazujem možakarja. Njegovi 
dnevi so si verjetno podobni kot 
jajce jajcu. Ne navdušuje se nad 
vsakim novim korakom in razgle-
dom, ki ga ta prinese in ne naklika 
na tisoče fotografi j kot vzneseni 
turisti. On je morda eden redkih, ki 
nad simbolom Kitajske in enim naj-
večjih dosežkov človeštva, ni tako 
očaran kot mimoidoči, ki kupujejo 
njegovo vodo. Nekje sem preb-
rala, da bi količina materiala, ki je 
bila porabljena za zid, zadoščala 
za izgradnjo okoli sto dvajsetih pi-
ramid! In po njem se menda spre-
hodi vsaj deset milijonov turistov 
letno, na koncu koncev je Veliki 
zid edina človekova stvaritev, ki je 
vidna z Lune, pravijo. Morda se od 
tam vidi še možakarja, ki prebira 
svoj časnik, dokler mu ne zmanjka 
plastenk z vodo.

Zanimivosti:
Dolžina celotnega Velikega kitaj-

skega zidu znaša 21.196,18 kilome-
trov (obseg okoli Zemlje po ekva-
torju meri 40.075 kilometrov).

Povprečna višina zidu je malen-
kost manj kot osem metrov (na 
najvišjih predelih doseže celo do 
štirinajst metrov), povprečna ši-

rina pa znaša šest metrov in pol. 
Utrdba je stara več kot 2000 let.

Pri gradnji so zraven zemlje in 
kamna uporabili vrsto riža, pozna-
no pod imenom “lepljivi riž”, ki je 
zaradi svoje teksture pripomogel k 
vzdržljivosti utrdbe.

Skoraj tretjina zidu je do danes 
izginila (v času kulturne revolucije, 
med letoma 1966 in 1979, so veliko 
materiala iz zidu porabili za grad-
njo hiš in farm). 

Leta 1987 je bil uvrščen na se-
znam Unescove svetovne dediš-
čine in tako postal najbolj znana 
kitajska turistična atrakcija, kar je 
pospešilo domači in mednarodni 
turizem.

Leta 2007 je bil Veliki kitajski zid 
imenovan  za enega od novih sed-
mih svetovnih čudes. Ti so poleg 
njega še: Rimski Kolosej v Italiji, Pe-
tra v Jordaniji, Tadž Mahal v Indiji, 
kip Jezusa Kristusa v Braziliji, Ma-
chu Picchu v Peruju in ChichenItza 
v Mehiki. 

Pustolovski fi lm o Kitajskem 
zidu (The Great Wall, 2016), ki je 
nastal v ameriški in kitajski kopro-
dukciji, velja za največji fi lm vseh 
časov, ki je bil kadarkoli v celoti po-
snet na Kitajskem.

S prostim očesom se Kitajskega 
zidu iz vesolja ne more videti.
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Piše: Mateja Toplak � - (Kitajske) črtice

Kitajski zid (7)
Sprehajamo se po Kitajskem zidu, kakor da bi šlo za nek življenjski dosežek, kot da smo tu zaščiteni pred vpadi res-
ničnega življenja. »Glej, kak je to fajn, tu smo varni pred Huni in Mogoli,« si rečemo. Odseki slavne utrdbe se vlečejo 
več kot dvajset tisoč kilometrov proti zahodu, in ko ne vidiš ne konca ne kraja, si še bolj neopazen. Z desne in leve 
me prehiteva množica turistov, praviloma so domačini. Moj fotkič, ki ni ravno zanič, je kot igračka med prestižnimi 
mašinami, ki jim bingljajo okoli vratu. Prehodila sem šele kakih deset kilometrov, čeprav pešačim ure in ure. Zid 
vijuga gor in dol, treba je se je nadihati na vsakem ovinku. 

Foto: Mateja Toplak

Najboljši čas za obisk Kitajskega zidu je jesen, ko se okolica živahno obarva.Pred enim izmed nadzornih 
stolpov nek starec prodaja vodo. 
“ŠjeŠje,” se zahvalim, ko skeniram 
kodo, da bi plačala. Možakar je 
slabše oblečen, da ne rečem raz-
capan, a niti najmanj ga ne zanima, 
ali bom plačilo dejansko oddala. 
Prevzame me zaupanje, ki ga po-
sedujejo preprosti ljudje, češ kupec 
bo že plačal za tisto, kar je vzel. 
Zaupljivi so celo do tujke, ki tlači 
njihovo zemljo in jemlje zrak, ki ga 
tako potrebujejo. Kak meter stran 
se gužvajo nemški turisti. »Pri grad-
nji zidu so sodelovali tisoči vojakov, 
zapornikov in po zapisih sodeč, je bil 
k izgradnji zidu vpoklican vsak tretji 
Kitajec,« ujamem delčke govora, ko 
med gručo sivih glav vidim le roko, 
ki drži rumeno zastavico. »Velik del 
jih je umrlo zaradi izčrpanosti in la-
kote, mnoge so zazidali kar ...«

BANAT - zgodovinska in geografska pokrajina v Romuniji, Srbiji in na Madžarskem, DAVES, Delmer - ameriški režiser vesternov (Drevo 
za obešanje), OBELISK - kamniti steber s piramidalno konico, PERNHART, Marko - naš prvi realistični krajinski slikar

SLIKOVNA KRIŽANKA  CARIGRAD
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Foto: Mateja Toplak

K prepoznavnosti največje konstrukcije na svetu je prispeval tudi izrek ustanovitelja Ljudske republike Kitajske 
MaaCetunga: “Pravi junak je le tisti, ki je stal na velikem zidu.”

Foto: Mateja Toplak

Posneti fotografi jo, brez trume turistov, ki se vleče kilometre daleč, je skoraj 
nemogoče.
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Od torka do torka

Tadejev znakoskop
Sudoku � Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka 
številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem 
manjšem kvadratu pojavi le enkrat.

Tednikova nagradna razrezanka � Kaj je na fotografiji?

Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

Velja za teden od 26. januarja do 1. februarja 2021
1 znak – slabo, 2 znaka – dobro, 3 znaki – odlično

Ljubezen Posel Denar Zdravje
Oven � �� €€ ���

Bik ��� � €€ ���

Dvojcka �� �� €€€ �

Rak ��� �� € ��

Lev �� ��� €€ ���

Devica � �� €€€ �

Tehtnica ��� � €€ ���

Škorpijon � �� €€€ ��

Strelec �� �� €€€ ��

Kozorog ��� ��� € �

Vodnar ��� �� € ��

Ribi � � €€ ���

Tednikova nagradna razrezanka - kuponček

Ime in priimek: ______________________________________

Naslov: ____________________________________________

Pošta: _________________________________________

�

Foto: ČG
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Ni tako davno čas, ko bi ob tej 
naslovni novici zamahnil z roko 
in si mislil: ‚Ja, pa kaj!‘ Ker zaradi 
predsednika neke države me pa 
res ne boli glava. Še za našega me 
ne, ko se nastavlja na stopniščnih 
ograjah in se samovšečno smehlja 
v svoj telefon. Pač izvoljen je bil z 
večino, pa mora človek potrpeti z 
njim. Ameriški niti ni bil izvoljen 
z našimi glasovi – ne sedanji, ne 
prejšnji. In če smo ob prejšnjem 
mislili, da bo vseeno malo naš, 
ker je s svojo mogočnostjo 
očaral lepo slovensko dekle 
– na, pa sta se skupaj z njo 
požvižgala na nas. Pa tako 
zelo smo se trudili, da bi se 
jima prikupili. Še kipca smo 
jima postavili – pa nič.

Svet je res postal majhen, ljudje 
pa smo postali prepričani, da 
smo se povečali. Da res moramo 
vedeti, kaj se dogaja na drugem 
koncu sveta, v resnici pa še svojega 
dvorišča nimamo pod nadzorom. 

Po televiziji poslušamo 
umne besede komentatorjev, 
kako pomembno je, kakšne 

barve plašče so imele dame 
na proglasitvi novega 
ameriškega predsednika. 

In namesto da bi nam bilo 
vseeno za to, se pustimo 
prepričati, kako usodno je 
to. Beremo, katera doslej je 
bila najlepša v ameriški Beli 
hiši. Okrog tega smo se 
celo pripravljeni prepirati 

med sabo. Kot da bi bilo 
to pomembno. A ni 

pomembnejše, 
da smo se 
slabo odrezali 
ob sedanji 
pandemiji? Da 

nam umirajo 
znanci, prijatelji, sosedi 

... – medtem pa se 
drugi na ta račun 
razkazujejo na svojih 
jahtah in zabavah na 

drugem koncu sveta. In mi 
spremljamo to dogajanje 
– tudi malce nevoščljivo, 
obenem pa jih občudujemo. 
Ker žal danes enako kot pred 
dobrim stoletjem in pol pri 
večini še zmeraj velja, kar je 
napisal Prešeren: ‚... da človek 
toliko velja, kar plača.‘

Nič se nismo naučili v tem 
času, pa sta vendar v času od 
Prešerna do danes potekali 
dve svetovni vojni, pa še 
kakšna lokalna. Ne – nam je 
pomembno, da ima Amerika 
novega predsednika. In da 
so dame imele vijoličaste 
plašče. Pa da se naša mladež 
po zgledu nekaterih svetovnih 
vplivnežev gola fotografi ra na 
snegu ali pa se okopa v ledeno 
mrzlem potočku. In ko bo to 
objavljeno na spletu – kako 
jih  bodo vsi občudovali ...

ej

di 

me 
h 
ja 
z 
z 

en

m 

je

o 

ega 
m.

Po televiziji posluš
umne besede kom
kako pomembno j

barvve eeee plašče so i
na proglasitvi n
amerriššškega pred

In namesssssto da bi
vseeno za to, se pu
prepričati, kako us
to. Beremo, katera
bila najlepša v am
hiši. Okrog tega
celo pripravljeni 

med sabo. Kot 
to pomemb

pomem
da sm
slabo
ob se
pand

nam u
znznz anci, prijateljiji,,

... – meedtdtdtddd em
drdrugugii nana tta a
razkazujejo 
jahtah in za

Za šankom

Amerika ima novega predsednika

Da boste lažje ugotovili, vzemite v 
roke škarjice, razrežite fotografi jo po čr-
tah in nato na novo sestavite kvadratke 
ter jih nalepite na papirnato podlago.

Pravilno sestavljeno razrezanko s 
svojimi podatki pošljite na naslov Radi-
o-Tednik, d. o. o., Osojnikova 3, 2250 
Ptuj, do ponedeljka, 1. februarja. Lahko 
jo tudi fotografi rate (skupaj s kupončkom 
z izpolnjenimi osebnimi podatki) in jo 
pošljete na elektronski naslov: tednik@
radio-tednik.si.

Izmed tistih, ki nam boste poslali pra-
vilno sestavljeno fotografi jo z izpolnjenim 
kupončkom, bomo vsak teden izžrebali 
dobitnika praktične nagrade. 

Podarja jo Radio-Tednik Ptuj. Zdaj pa veselo na delo! Srečna izžrebanka 
Tednikove nagradne razrezanke je: Taja Hvalec, 2285 Zgornji Leskovec.

Nagrado prejme po pošti. Iskrene čestitke!

Po tem, ko so se v danes, v torek, v vrtce in osnovno šolo znova vrnili 
učenci prve triade, se krepijo želje po hitrejšem vračanju v srednje šole. 
Pobuda Zahtevamo šolo!, ki se je osnovala na pobudo predstavnikov 
nekaterih slovenskih gimnazij in dijaških gibanj, je ministrici za izobra-
ževanje, znanost in šport Simoni Kustec izročila pismo, v katerem jo 
pozivajo, naj čim prej odpre srednje šole po modelu C, ne glede na 
epidemiološko sliko, in k prilagoditvi mature, saj da učenje na daljavo 
ni rešitev. V pismu, ki ga je podpisalo več kot 800 dijakov, želijo tudi 
neposreden dialog z ministrstvom o rešitvi »zelo zahtevne situacije«.

Dijaki so zapisali, da razumejo, da je trenutna epidemiološka slika 
daleč od idealne, ampak takšen način dela, sploh za tako dolgo ob-
dobje, kot ga imamo pri nas, ni več zadostna rešitev za prepreke, ki jim 
jih je zastavila epidemija. »Prejeli ste že vrsto dopisov, peticij in pisem, 
ampak se nanje niste odzvali. Poleg vrnitve v šole si predvsem želimo 
boljšega načina komunikacije. Del tega je tudi neposredni dialog,« so 
zapisali v pismu.

Ministrstvu po besedah predstavnice pobudnikov Katarine Maci-
ni zamerijo, da ni bilo vzpostavljenega skoraj nikakršnega konstruk-
tivnega dialoga z njimi, da so doma že najdlje v Evropi in da so bile 
prilagoditve za maturo skoraj ničelne. »Vsi želimo, da ministrstvo to 
predstavi bolje,« je povedala.

Pričakujejo hiter odziv ministrstva, ker je čas ključnega pomena, 
prosijo za sestanek do 1. februarja. V nasprotnem oz. če za njihove 
zahteve ne bo polsuha, napovedujejo tudi splošen protest.  (sta)

Slovenija � Poziv šolskemu ministrstvu

Tudi dijaki hočejo v šolo
Dijaki, združeni v gibanju Zahtevamo šolo, so v petek 
pristojnemu ministrstvu predali pismo, v katerem pozivajo 
k čim prejšnjemu odprtju srednjih šol po modelu C. Na 
ministrstvu za izobraževanje bodo poziv skrbno preučili 
in se nanj odzvali, pri tem pa upoštevali epidemiološke in 
ostale strokovne kriterije.

Foto: ČG
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IZ NOVE 
ŠTEVILKE

ZORAN JANKOVIĆ
Kako je ljubljanski župan »izdal« rdečo zvezdo.

MIRO HAČEK
SMC je v unikatnem položaju jezička na tehtnici. 

Ne bi je odpisal.

AVGUST DEMŠAR
Z vsako izdano slovensko kriminalko 

imamo koristi vsi pisci kriminalnih zgodb.
RAZISKAVA

Kako strogi so naši protikoronski ukrepi v primerjavi z Evropo.

Erika Dajčman, roj. Lovrenčič, Jiršovci 60, roj. 1943 – umrla 15. januarja 2021; 
Franc Zajc, Gomila 13, roj. 1938 – umrl 16. januarja 2021; Vladimir Štumber-
ger, Bukovci 179, roj. 1952 – umrl 11. januarja 2021; Anton Šešerko, Dornava 
76b, roj. 1943 – umrl 11. januarja 2021; Marija Kajzovar, roj. Forštnerič, 
Majšperk 73, roj. 1927 – umrla 8. januarja 2021; Anton Magdič, Sv. Tomaž, 
Pršetinci 30, roj. 1950 – umrl 9. januarja 2021; Edvard Solina, Stojnci 104, 
roj. 1934 – umrl 18. januarja 2021; Neža Kos, roj. Kitak, Čermožiše 90, roj. 
1951 – umrla 17. januarja 2021; Borivoje Gajić, Apače 306, roj. 1956 – umrl 
16. januarja 2021; Jožefa Reberc, roj. Karo, Gorišnica 119, roj. 1920 – umrla 
16. januarja 2021; Franc Prejac, Polenci 13, roj. 1948 – umrl 16. januarja 2021; 
Ana Premzl, roj. Gojkošek, Starošince 33, roj. 1934 – umrla 19. januarja 2021; 
Frančiška Vogrinec, roj. Matjašič, Ptuj, Švajgerjeva ul. 4, roj. 1934 – umrla 
19. januarja 2021; Milan Ramšak,Ptuj Cesta 8. avgusta 19, roj. 1947 – umrl 
20. januarja 2021; Franc Šeruga, Nova vas pri Ptuju 80, roj. 1936 – umrl 20. 
januarja 2021; Miran Jakolič, Mihovce 56, roj. 1963 – umrl 19. januarja 2021.

Umrli so 

Naročila: tajništvo družbe Radio-Tednik Ptuj. Cena izvoda z darilno embalažo je zgolj 15 evrov, za naročnike Štajerskega tednika pa 10 evrov. 
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Lepi spomini                  
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Težko je pozabiti človeka,
ki ti je bil drag,
še težje ga je izgubiti za vedno,
a najtežje je živeti brez njega.

SPOMIN
Minilo je šestnajst in mineva petnajst let, 
odkar sta nas zapustila naša draga

Elizabeta Mlakar
26. 12. 2004

in

Franc Mlakar
27. 1. 2006

IZ LANCOVE VASI

Hvala vsem, ki se ju radi spominjate.
Vsi vajini

Naša ljubezen te objema ves čas,
saj vemo, da v resnici ostal si pri nas.
Odslej v naših srcih boš stanoval
in naš angel varuh naprej še ostal!

ZAHVALA

Ob boleči izgubi moža in očeta

Vladimirja Štumbergerja
BUKOVCI 179

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate-
ljem in vsem znancem, ki ste nam izrekli sožalje.

Žalujoči: žena Darinka in sinovi Damjan, 
Andrej in Tomas

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a nate spomin bo večno ostal.

OSMRTNICA
V 86. letu nas je zapustil naš dragi mož, 
oče, dedek in pradedek

Franc Čeh
IZ PACINJA 6A
Od njega se bomo poslovili v ožjem družinskem krogu v petek, 
29. januarja, ob 12. uri na dornavskem pokopališču. Žara bo v 
vežico položena na dan pogreba ob 11. uri.

Žalujoči: vsi tvoji

Tam, kjer si ti,
ni sonca ne luči,
le tvoj nasmeh
nam v srcih še živi.

SPOMIN
Danes, 26. januarja, mineva 15 let, odkar 
nas je zapustila naša draga

Jožica Topolovec
IZ VIDMA PRI PTUJU 3G
Hvala vsem, ki postojite ob njenem grobu in jo z lepo mislijo 
ohranjate v spominu.

Njeni najdražji

Nisi nam govoril,
kako moramo živeti,
učili smo se iz tvojega čudovitega vzgleda.

OSMRTNICA
V 93. letu se je poslovil dragi mož, oče, 
dedek

Anton Rihtar
IZ PREŠERNOVE ULICE 20A
Od njega se bomo poslovili v petek, 29. januarja, ob 14. uri v 
ožjem družinskem krogu. Žara bo v vežico položena na dan pog-
reba ob 13. uri.

Žalujoči: žena Jožica, sinova Boštjan in Milan 
ter hčerka Emica z družinami

Čeprav čas neizmerno hiti, spomin na
naše skupne dni v naših srcih živi.

V SPOMIN
Danes mineva 25 let, ko nas je zapustila

Slavica Predikaka
 ter 4 leta

Franci Predikaka
IZ GRAJENE 30

Počivajta v miru.

Vajini najdražji

Spomini so kot iskre,
ki pod pepelom tlijo,
a ko jih razgrneš,
vedno znova zažarijo.
 (J. W. Goethe)

SPOMIN
Minilo je leto, odkar nas je zapustila draga 
žena, mama, tašča, babica in prababica

Neža Štumpf
MURETINCI 37A

Iskrena hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njenem grobu, 
ji prižgete svečko in jo ohranjate v lepem spominu.

Vsi njeni

ŽAGA PTUJ odkupuje vse vrste 
hlodovine, tudi embalažno – topol, 
lipo, jelšo, brezo, lahko na panju. 
Nudi žagan les, letve, morale, dr-
va za kurjavo, izdelavo in prodajo 
peletov plus in sekancev. Tel. 041 
403 713.

Mali oglasi

STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova 
drva vseh dimenzij in bukovo hlodovi-
no ter zelo kakovostne smrekove pelete, 
brezplačna dostava, ugodna cena. Dani-
lo Horvat, s. p., Moškanjci 1d. Tel. 051 
667 170.

PO ZELO ugodnih cenah odkupujemo vse 
vrste hlodovine, predvsem hrast in bukev. 
Možnost odkupa tudi na panju. Aleksan-
der Šket, s. p, Irje 3d, 3250 Rogaška Slati-
na. Telefon 041 785 318.

KMETIJSTVO

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, cis-
terno za gnojevko, krožne brane, cepilnik 
za drva in preostalo kmetijsko mehaniza-
cijo. Telefon 041 923 197.

NESNICE, rjave, 19-tedenske, v začetku 
nesnosti, prodajamo. Možnost dostave. 
Tel. 040 531 246. Kmetija Rešek, Star-
še 23.

PRODAM telico simentalko, staro 14 me-
secev. Tel. 070 250 441.

DELO

SLIKOPLESKARJA ali delavca z znanjem 
izdelave izolacijskih fasad zaposlim. 
Možna redna zaposlitev, delo na Ptuju 
z okolico, delo po delovnem času. Sli-
kopleskarstvo Jože Voglar, Zabovci 98, 
telefon 041 226 204.

So ptice v daljavo poletele,
za njimi tudi vidva sta odšla,

spomladi bodo spet zapele,
le vidva nazaj ne bosta več prišla.

Zato pot nas vodi tja,
kjer rože cvetijo

in svečke v spomin gorijo.

V SPOMIN

Murko
PODVINCI 133B

Žalosten je spomin na 25. januar 2020 in 30. junij 1991, ko sta nas zapustila draga mama in ata, 
tašča in tast, babica in dedek ter prababica in pradedek. Želimo vama večni mir in pokoj.
Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njunem grobu in prižigate svečke v spomin nanju.

Njuni najdražji

Ana
1934–2020

Stanko
1929–1991
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Danes bo razmeroma sončno z nekaj 
zmerne oblačnosti. Najnižje jutranje 
temperature bodo od -7 do -2, v alp-
skih dolinah ter v mraziščih Notranj-
ske okoli -10, najvišje dnevne od -1 
do 4, na Primorskem okoli 8 °C.
OBETI
V sredo in v četrtek bo deloma jasno 
z občasno povečano oblačnostjo. 
Ponekod v notranjosti bo zjutraj in 
dopoldne po nižinah megla.

Vir: ARSO

4-dnevna napoved za Podravje

Rojstva: Urška Mlakar, Sp. Sleme 44b, Selnica 
ob Dravi – deklica Sofi ja; Barbara Kos, Dolane 31, 

Cirkulane – deček Filip; Pija Grah, Žitence 12, Jurovski 
Dol – deklica Zala; Melita Falež, Okoška Gora 5, 

Oplotnica – deček Nejc; Helena Strelec, Spuhlja 36, 
Ptuj – deklica Živa; Nina Babšek, Arbajterjeva ulica 2, 
Ptuj – deček Tino; Valentina Valenčič, Placar 41, Ptuj 
– deček Urban; Maksi Stožir – deček Aleks; Nataša 

Veršič – deček Matija; Katarina Neža Ogrinc– deklica 
Paulina; Eva Cicmanovič Zimet – deklica; Meggi 

Kotnik – deklica; Marina Kaučič – deklica Ivona; Nina 
Grabar – deček Dan.

Poroka – Ptuj: Mirza Kočić, Nemčija, in Selma 
Babajić, Slovenja vas 47b.

V Podravju so lani beležili skupaj 
tri umore, dva poskusa umora ter 
tri poskuse uboja. Kot je razvidno 
iz podrobnejše analize podatkov, 
je šlo tudi letos predvsem za dru-
žinske obračune, v kar treh pri-
merih pa za napade varovancev 
v socialno-varstvenem zavodu 
Hrastovec.

Najbolj krvava zgodba v 
Gerečji vasi

Najbolj krvava zgodba se je od-
vila na božični večer v Gerečji vasi 
v občini Hajdina, kjer je po doseda-
njih ugotovitvah policije 35-letnik 
umoril svojo nekdanjo 35-letno 
zunajzakonsko partnerko ter nje-
na starša, 58-letno mamo in 61-le-
tnega očeta.

Storilec je imel težave z alkoho-
lom, s partnerko, ki naj bi razmišlja-
la tudi o najemu varnostne službe, 
pa sta se razšla približno mesec dni 
pred dogodkom. Umoril jo je pred 
očmi njunega sina, za katerega je 
na predlog centra za socialno delo 
skrb prevzel brat umorjene.

V Markovcih brat 
zabodel brata

Le nekaj dni prej je do družinske-
ga obračuna prišlo tudi v Stojncih v 
občini Markovci, kjer sta se sprla in 
stepla brata, stara 31 in 37 let. Mlaj-

ši je starejšega iz maščevanja in 
sovraštva z nožem zabodel v prsni 
koš, zaradi česar je pristal v pripo-
ru, starejši pa v ptujski bolnišnici.

V ozadju obračuna so bile dro-
ge, saj so storilca v preteklosti že 
obravnavali za kaznivo dejanje, 
povezano z mamili, dvakrat pa za-
radi kršenja javnega reda in miru. 
V družini naj bi se zaradi uživanja 
drog mlajšega brata v preteklosti 
že nekajkrat sprli, razlog za to pa 
naj bi bilo prav uživanje droge in s 
tem povezani dolgovi.

V Račah fant brutalno 
pretepel dekle in 
babico

Sredi oktobra pa je do poskusa 
uboja prišlo v Račah, kjer je 23-letni 

Podravje � Kriminalna statistika leta 2020

Lani trije umori, dva poskusa umora 
in trije poskusi uboja
Statistika najhujših dogodkov s področja kaznivih dejanj zoper življenje in telo na območju mariborske 
policijske uprave bi bila v letu 2020 ena najboljših v zadnjih letih, če ne bi bilo krvavega zadnjega me-
seca. Tik pred decembrskimi prazniki je prišlo do poskusa umora, med njimi pa do družinske tragedije 
s trojnim umorom.

Foto: ČG

Lani so se v socialnovarstvenem zavodu Hrastovec poskusi ubojev in umorov kar vrstili; na srečo brez tragičnih posledic.

Podravje � Poziv AVP voznikom

Pazljivo na cestah 
Danes, v torek, vrtci in šole znova odpirajo svoja 
vrata. »Drugi prvi šolski dan« je resda nekoliko 
drugačen in v drugačnem obsegu, kot to velja za 
1. september, a odprtje šol za prvo triado pomeni 
več otrok na cesti, so zapisali na Javni agenciji RS 
za varnost prometa (AVP). Zato vse udeležence v 
prometu pozivajo k največji stopnji pazljivosti.

Otroci se v šolske klopi vračajo po daljšem in specifi čnem obdobju, 
ki ni bilo počitniško, obenem je mogoče pričakovati, da so določena 
previdnostna ravnanja, ki so jih že usvojili, opustili ali pozabili. Podob-
no velja za ostale udeležence v prometu, ki se po daljšem času vračajo 
na ceste, zato AVP opozarja, da je nujno, da z največjo možno mero 
odgovornosti in pozornosti soustvarjamo varnejše poti za vsakogar 
in vse dni v letu.

Agencija je za vse voznike, ki se bodo po daljšem obdobju vračali na 
ceste, pripravila še nekaj napotkov. Zagotovijo naj tehnično brezhib-
nost vozila. Dosledno naj spoštujejo predpise, omejitve hitrosti, ustre-
zno varnostno razdaljo in razmere na cesti. Prav tako naj poskrbijo 
za pripenjanje z varnostnim pasom, med vožnjo naj ne telefonirajo, 
vozijo naj pozorno, strpno in odgovorno. Posebej opozarjajo, naj za 
volan sedejo trezni in zbrani ter vselej pozorni na vse udeležence v 
prometu.

Otroci naj bodo dobro vidni
Starši in skrbniki naj poskrbijo, da bodo otroci dobro vidni, s svo-

jim odgovornim ravnanjem v prometu pa naj bodo zgled, saj so dobre 
prometne izkušnje dragocena popotnica za varno prihodnost. 

V času epidemije je bilo na cestah manj prometa, zato je otroke nuj-
no podučiti, da situacija na cestah ni enaka, kot so je bili vajeni v zad-
njem času in z njimi obnoviti prometna pravila na poti do šole ali vrtca, 
kar lahko storimo že ta konec tedna, svetujejo na AVP.

Prav tako opozarjajo na nujnost nošenja rumenih rutic za prvo in 
drugošolce. Da bodo otroci še bolj vidni in tako bolj varni, priporočajo 
svetlejša oblačila in odsevna telesa. 

Agencija starše in skrbnike opozarja tudi na nujnost pravilnega pri-
penjanja otrok v otroške varnostne sedeže, bodisi v vozilih bodisi na 
kolesu ter na obvezno uporabo varnostne zaščitne čelade.

Foto: AVP

moški pretepel svoje 21-letno dek-
le, še huje pa 74-letno babico, ki jo 
je odnesla s hujšimi poškodbami 
glave, zato ga je sodišče po policij-
skem pridržanju poslalo v pripor. 
Kot so ugotovili kriminalisti, se je 
moški zjutraj sprl s svojim dekle-
tom. Prepir je slišala njegova ba-
bica, ki ga je skušala pomiriti, a jo 
je na hodniku stanovanjske hiše fi -
zično napadel in hudo poškodoval. 
Zatem se je vrnil v sobo in pretepel 
še svoje dekle, nato pa poklical re-
ševalce.

Več poskusov umorov 
in ubojev v zavodu 
Hrastovec

Bolj mirna je bila prva polovi-
ca leta, ko je prišlo zgolj do treh 
primerov obračunov v zavodu 
Hrastovec, ki so se na srečo končali 
brez tragičnih posledic, vsi trije pa 
so že doživeli različne sodne epilo-
ge. Marčni incident je policija oce-
nila kot poskus uboja, tožilstvo ga 
je nato prekvalifi ciralo celo v po-
skus umora. 36-letna oskrbovanka 
je v sobi na varovanem oddelku 
zavoda poskušala vzeti življenje 
49-letni sostanovalki. Izvedenec 
psihiatrične stroke je ocenil, da je 
obdolžena razumela pomen svo-
jega dejanja, sodišče pa jo je obso-
dilo na štiri leta in osem mesecev 
zapora. Takoj po novem letu se 
je zgodil podoben incident na fo-

renzični psihiatriji Univerzitetnega 
kliničnega centra (UKC) Maribor; 
nov napad na drugo pacientko naj 
bi uprizorila 37-letnica, ki je tam ča-
kala na začetek prestajanja kazni v 
ženskem zaporu na Igu.

Februarja in julija je v istem za-
vodu prišlo še do dveh dogodkov, 
ki jih je policija v statistiko dodala 
kot poskusa uboja. V prvem pri-
meru je pozneje mariborsko sodiš-
če odločilo, da ravnanje 52-letne 
oskrbovanke, ko je enajst let sta-
rejši sostanovalki z vzglavnikom 
na silo prekrila obraz, ni bil poskus 
uboja, saj je napadena ženska 
sostanovalko pravočasno odrinila 
in pobegnila iz sobe. Že tožilstvo 
zoper njo ni vložilo klasične obto-
žnice, ker napadalka trpi za dušev-
no motnjo, zaradi česar ni mogla 
imeti pod kontrolo svojega rav-
nanja, pač pa predlagalo obvezno 
psihiatrično zdravljenje in varstvo 
v ustreznem zavodu, ki lahko traja 
največ pet let.

Še do enega podobnega do-
godka je v Hrastovcu prišlo julija, 
ko je 53-letni oskrbovanec skušal 
zadaviti 60-letnega sostanovalca. 
Čeprav je osebje zavoda po tem 
obvestil, da je napadeni umrl, se je 
izkazalo, da je imela žrtev le lažje 
poškodbe. Zaradi neprištevnosti 
tožilstvo tudi v tem primeru ni vlo-
žilo klasične obtožnice, pač pa ga 
je napotilo na obvezno psihiatrič-
no zdravljenje.

Foto: ČG

Najhujša (družinska) tragedija v Podravju se je lani zgodila v Gerečji vasi 
v občini Hajdina; Silvo D. je vzel tri življenja.
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